
رمز تاب آوری ایران در برابر تضییقات 
بین المللی

محمد محمودی کیا
عوامــل مختلفــی بــرای تعیین میــزان تــاب آوری و 
 مقاومت پذیری بازیگران نظام بین المللی در برابر  تغییرات 
و فشــارهای محیط پیرامونی آن ها وجود دارد؛  فشارهایی 
که گاهاً به صورت غیر قابــل اجتناب و در اثر  بحران های 
بین المللــی همچون بروز بحران هــای مالی ـ  اقتصادی و 
یــا به صورت هدایت شــونده و نظام منــد همچون  اعمال 
تحریم های یک جانبــه و یا چندجانبه علیه بازیگران  نظام 
بین المللی بروز و ظهور می یابد. بر این اساس،  هرچه میزان 
مقاومت در برابر شوک های وارده به یک  کشور و یا سرعت 
بازگشت پذیری آن به حالت تعادل  بیشتر باشد، بالتبع این 
بازیگر از آســیب پذیری کمتری در  مواجهه با فشــارهای 
بین المللی برخوردار بوده و در  نتیجه، از توانایی بیشــتری 
نیز برای پیگیری تمنیات  سیاسی خود در عرصه داخلی و 

بین المللی برخوردار  است . 
یکی از مفاهیمی کــه پس از بحران های مالی و اقتصادی 
 ســال 2008 میــادی به طور گســترده مــورد توجه 
 سیاستمداران و دانشمندان قرار گرفت، مسئله تاب آوری 
 نظام های اقتصاد ملی در برابر شــوک های ناشــی از بروز 
 بحــران در نظم اقتصادی جهانی بــود. در واقع مهم ترین 
 مســئله در تاب آوری ملی بررســی عوامل مؤثر در میزان 
 و نیز نحوه تاب آوری کشــورها در برابر فشــارهای محیط 
 بیرونی اســت. میزان مقاومت در برابر این فشــارها و نیز 
 نحوه بازگشــت سیســتم به نقطه تعادل ـ وضعیت قبل 
از  اعمــال تنش ـ اصلی ترین مســئله مطرح در تاب آوری 
 است . جمهوری اســامی ایران که طی چهار دهه اخیر از 
عمر  خود، همواره مورد شــدیدترین تحریم های اقتصادی 
 یکجانبه و بین المللی قرار داشته، همواره به عنوان یک  نقطه 
بحث مناقشه برانگیز در محافل سیاسی مطرح بوده  است؛ 
چنانچه برخی سیاســتمداران و تحلیل گران غربی  به طور 
مکرر از فروپاشی نظم اقتصادی ایران و یا  پایان عمر نظام 
اســامی خبر داده اند؛ وعده ای که تا  امروز هیچ گاه صورت 
تحقق نیافته اســت . باعنایت به شــاخص های اقتصادی، 
اقتصاد ایران تا بدین  جا توانســته است در برابر فشارهای 
بین المللی تاب آوری  و مقاومت از خود نشان دهد، هرچند 
در رســیدن به  وضعیت تعادل فاصله بســیاری دارد اما با 
ایــن حال،  دچار فروپاشــی اقتصادی و اجتماعی نشــده 
است. شاخص های قدرت اقتصادی تنها یکی از عوامل مؤثر 
 در پویایی و بقای نظام سیاســی در مواجهه با فشــارهای 
 بین المللی است و اتکای صرف بر این مؤلفه های  اقتصادی 
نمی توانــد تحلیل جامع و مانعــی را از وضعیت  موجود و 
نیز آینده پیش روی جمهوری اسامی ایران  ارائه دهد. از 
همین روی، لازم است تا دیگر عوامل  مؤثر در مانایی نظام 
اسامی مورد شناســایی قرار گیرد  تا بتوان بر اساس این 
عوامل، ســامانه نظام مندی را برای  افزایش میزان پایداری 
و تاب آوری سیســتم در مواجهه با  فشــارهای بین المللی 
طرح ریزی کرد . بر این اساس، رمز تاب آوری ایران در برابر 
تضییقات  بین المللی را می توان بدین صورت ابراز کرد که 
عاوه  بر مؤلفه های ســخت افزاری قدرت همچون میزان 
 تاب آوری اقتصاد ملی و نیز قــدرت دفاعی و  بازدارندگی، 
مؤلفه های نرم همچون مذهب، فرهنگ  سیاســی، اقتدار 
سیاسی، سرمایه اجتماعی، رضایت  سیاسی و نیز مدیریت 
سیاسی نیز در مســئله تعیین میزان  تاب آوری جمهوری 
اســامی ایران در مواجهه با  فشــارهای نظام بین المللی 
مطرح و تأثیرگذار بوده و تلفیق  توأمان و هوشمندانه این 
شــاخص ها مانع از رخداد  وضعیت آشفتگی دائم در درون 
نظام سیاسی می شــود . مردم این روستا اطاعات دقیقی 
ندارند که چه اتفاقی افتاده اســت و این مســاله، هراس 
زیادی در میان مردم ایجاد کرده. باید احتیاط ها و اطاعات 
لازم به مبتایان به این بیماری در این روستا ارائه شود که 
با روحیه و ذهنی آرام، ضمــن پذیرش ماهیت و نوع این 
بیماری، خدمات مشــاوره ای، مددکاری و درمانی لازم را 

دریافت کنند.
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فتح اله بیــات، رئیس اتحادیــه کارگران 
قــراردادی و پیمانی با اشــاره به تاکیدات 
مقــام معظم  رهبــری در اصــاح فضای 
کسب و کار، اظهار کرد: در حال حاضر در 
سیستم اداری خود  بروکراسی های زیادی 
داریم و متاسفانه دســت اندازهایی وجود 
دارد کــه موجب می شــوند  کارآفرینان از 
ادامه کار دلســرد و ناامید شوند.وی ادامه 
داد: وقتی کاری هشــت ماه زمان می برد  و 
شــش ماه در رفت و آمد و کارهای اداری 
و گرفتن مجوز اســت نشــان می دهد که 
در زمینه  مجوزهایی کســب و کار اشکال 
بنیادی داریم.وی با اشــاره به طرح جامع 
قراردادهــای کار، گفــت:  این طرح مدتی 
به شکل آزمایشــی اجرا شد و قرار بود به 
شــکل سراسری به مرحله اجرا درآید  ولی 
بیش از دو ســال زمان برد و نتوانست به 
اهداف پیش بینی شده دست پیدا کند لذا 
باید  تاش کنیم سیستم های خود را به روز 
کنیم و از حالت کاغذبازی خارج شویم تا 
روند اداری  مجوزها به ســرعت طی شود.

بیات تاکید کرد: در این بین فضای دولت 
الکترونیک بیش از هر چیز  راهگشا است و 
باید تا جایی که می توانیم از بســتر فضای 
الکرونیک اســتفاده کنیم و  امضابازی های 
اضافه و هزینه تراشــی خــودداری کنیم 
تــا کارآفرینان و دانشــجویان، کارگران و 

 کارفرمایان بتواننــد از زمانی که برای آن 
برنامه ریزی کرده اند به نحو شایســته تری 
بهره بــرداری  کنند.وی دلیــل عدم صدور 
مجوزهای کســب و کار و وجــود قوانین 
زائد و دســت و پاگیر را وجود  منافع یک 
عــده و انحصارگری ها ذکــر کرد و گفت: 
ممکن است کســی بخواهد اختراعش را 
ثبت  کند به راحتی جلوی پایش ســنگ 
اندازی می کنیم و ســد راهش شــویم تا 
منصرف شــود.از  طرفی طرحــی که ارائه 
می شــود ممکــن اســت از طریقی کپی 
برداری شــود، بنابراین تاخیــر در  صدور 
مجوز به ضــرر تولیدکننــده و کارآفرین 
تمام می شــود.به گفته بیــات، کارآفرینی 
که برای  راه اندازی یک کســب و کار روی 
بازه زمانی یک ماه یا دو ماهه حســاب باز 
کرده اگر گرفتار  نوسانات اقتصادی موجود 
در بازار شود ممکن است ادامه کار برایش 
به صرفه نباشــد.وی درباره  تصویب قانون 
بهبود فضای کســب و کار گفت: معتقدم 
یکی از ملزومات اجرای قانون کار  شایسته 
و قانون فضای کســب و کار امنیت شغلی 
است و پایه فضای کسب و کار کشور روی 
 امنیت شغلی بنا شــده است لذا تا زمانی 
که قراردادهای موقت و سفید امضا و کوتاه 
مدت  هســتند نمی توان به امنیت فضای 

کسب و کار امیدوار بود. 

 گزارش

محمدباقر اثنی عشــری رئیس سازمان 
نظــام صنفی رایانــه ای با اشــاره به 
حــوزه  کســب وکارهای   مشــکات 
فناوری اطاعات، گفت: زمانی که یک 
 کسب وکار آی تی به مدت دو روز فیلتر 
می شود، کاربران اعتمادشان را  از دست 
می دهنــد؛ یا در مواردی که ســرور را 
خاموش می کنند، رتبه  وب ســایت در 
الکســا پایین می آید. البته با شــرایط 
ایجادشــده، دیگر یک  قاضی یا مرجع 
نمی تواند بــه تنهایی حکم فیلترینگ 
بدهد و این ها نکات  مثبتی است که از 
تعامل صنف و نهادها ایجاد شده است. 

اثنی عشری بیان این که تشکل صنفی 
همیشه یک واسطه بین دولت و  بخش 
خصوصی اســت،  اظهار کرد: فلســفه 
بخــش خصوصی این اســت که  برای 
خواسته ها و نیازهایش جمع شود، در 
آن صورت پخته تر و کامل تر  شــده و 
مخاطراتش هم کمتر می شــود. ما هم 
تمام تاشمان این بوده که این  فاصله 
را پــر کنیم و بیش تر به صنف و بخش 

خصوصی متصل هستیم تا  دولت. 
وی ادامــه داد: البته اخیرا ارتباطاتمان 
با دولت کمی بیش تر شــده آن هم به 
 ایــن خاطر که کار بیش تری داریم، اما 
صنف هم بزرگ تر شده است. ما  در دور 
اول ۹۰۰ عضو داشتیم، دو سال پیش 
۱۴ هــزار عضو داشــتیم و  اکنون ۱۷ 
هزار عضو داریم، بدون سیاســت های 
اجباری. روزی که  سازمان نظام صنفی 
رایانه ای کشــور )نصر( شــروع به کار 
کرد، ما  بخش های سخت افزار، نرم افزار 
و اینترنت را داشــتیم امــا اکنون ۲۰ 
 کمیسیون تخصصی داریم که هر کدام 
مسائل و خواسته هایی دارند. از  جمله 
کمیســیون های خدمــات ماهواره ای، 
امنیت فضای تولید تبادل یا  کمیسیون 
آموزش. ســازمان نصــر، کل  ICT  را 
پوشــش داده و اپراتورهــا و  مخابرات 
هم عضو سازمان هســتند و هر کدام 

خواسته ای دارند. 

ë  همه درست می گویند اما
کسی حاضر نیست مصالحه کند

اثنی عشــری درباره نقش سازمان نصر 
در واردات گوشی، بیان کرد:  گوشی و 
اپراتورهای تلفن و مخابرات زمانی تنها 

در ویس فعال بودند و  صنعت مخابرات 
از صنعــت آی تی کاما جــدا بود. با 
اتفاقاتــی که افتــاده  اپراتورهای تلفن 
بخش عمده ای از درآمدشــان مربوط 
به ترافیک  دیتاســت، مخابــرات دیتا 
می فروشد و موبایل بخشی از ابزارهای 
آی تی  شده است. توسعه استارت آپ ها 
هم از وقتی شــروع شــد که اینترنت 
نسل  ســه و چهار آمد. بنابراین اکنون 
 ICT  به هم چسبیده است و نمی توان 
گفت  مخابراتی ها بدون آی تی هستند. 
بسیاری از شرکت هایی که کار موبایل 
 می کنند، عضو ســازمان هستند و کار 
آی تی هم انجــام می دهند، اما اینطور 
 نیست که یک کمیسیون تحت عنوان 

واردکنندگان موبایل داشته باشیم. 
در اینترنــت ثابت یــک عقب افتادگی 
داریم که علت های متفاوتی دارد؛  یکی 
اینکه سرمایه گذاری در بخش اینترنت 
ثابت بــه دلیل سیاســت های  قیمتی 
FCP  به شــدت کاهش پیدا کرده و

ها ســرمایه گذاری نمی کنند و  برخی 
ریزش مشتری و برخی کاهش درآمد 
و برنامه خروج از بازار  دارندوی با اشاره 
به مشــکات اپراتورهای ثابت، اظهار 
  ICT  کرد: یکی از  شاخص های توسعه
برای ایران، اینترنت ثابت است. فناوری 
 اطاعات ایران در نیروی انسانی، شبکه 
و موارد دیگر خوب اســت، اما  یکی از 
اینترنت  شــاخصه هایمان  پایین ترین 
ثابت اســت. ما در اینترنت  ثابت یک 
عقب افتادگــی داریــم کــه علت های 
از  علت هایش  متفاوتــی دارد؛ یکــی 
این اســت که سرمایه گذاری در بخش 
به دلیل  سیاســت های  ثابت  اینترنت 
قیمتی به شــدت کاهــش پیدا کرده 
و این کــه  FCPهــا  ســرمایه گذاری 
نمی کنند و برخی ریزش مشــتری و 
برخی کاهش درآمد و  برنامه خروج از 

بازار دارند. 
رئیس ســازمان نصر با بیــان این که 
هنوز در این زمینه به مدل برد-بردی 
 نرســیده ایم، گفت: به هر حال قیمت 
اینترنت موبایل در ایران ارزان  اســت. 
کیفیت خوبی هم دارد. اینترنت ثابت 
به این خاطر که شبکه سیم  مسی و کا 
مراکز تلفن در اختیار شرکت مخابرات 
اســت، برای توسعه  محدودیت دارد. از 

طرفی ســرمایه گذاری مورد نیاز برای 
G ۵، عمدتا در  این زمینه است. این ها 
گلوگاه های توسعه در بخش آی سی تی 
هســتند؛ در  این باره در حال مذاکره 
با وزارتخانه هســتیم، البته نظراتمان 
به هم  نزدیک نیســت. این موضوع از 
آن داستان هاســت که همه درســت 
می گویند  اما هیچ کس حاضر نیست که 

مصالحه کند. 

ë  قیمت اینترنت موبایل قابل
رقابت نیست

اثنی عشــری با بیان این که اپراتورهای 
ثابت و شــرکت های  FCP  یک  دوران 
طایی داشتند،  افزود: قبا زمان زیادی 
صرف گرفتن یــک خط  برای اینترنت 
ثابت می شــد، از طرفی اینترنت ثابت 
تنها سرویســی است  که شما پولش را 
زودتر پرداخت می کنید، آب، برق، گاز 
و حتی اینترنت  موبایل را ابتدا مصرف 
و بعد هزینــه اش را پرداخت می کنید. 
در برهــه ای  در زمان گذشــته، دوران 
خوبی برای اینترنت ثابت وجود داشت 
و توســعه  هم بود، اما با آمدن اینترنت 
موبایل و کیفیتی که داشت و قیمتش 
هم قابل  رقابت نبود، شرایط تغییر کرد. 
وی با انتقــاد از نحوه قیمت گذاری در 
اپراتورهای موبایل، بیان کرد:  همه  جای 
دنیا اینترنت موبایل برای کار مسنجرها 
و ای میل مثل پیامــک قیمت  پایینی 
دارد، اما زمانی که بخواهید فایل دانلود 
کنید، قیمت بــالا می رود،  درحالی که 
در ایران همه  قیمت ها یکســان است. 
شــرکت های  FCP   معتقدند اپراتورها 
روی ویس ســود می برند و روی دیتا 
قیمت ها را دامپ  می کنند، اما اپراتورها 
این موضوع را تکذیب می کنند. این ها 
باعث شــده  یک کاف سردرگم ایجاد 
شود و البته ما معتقدیم لزوما با افزایش 

قیمت  مساله حل نمی شود. 
رئیس ســازمان نظام صنفی رایانه ای 
کشــور ادامــه داد: پیشــنهاد ما این 
 اســت که تمام بازیگران از اپراتورهای 
موبایــل،  مخابرات،  اپراتورهای  ثابت، 
رگولاتوری و وزارتخانه روی یک سند 
جامــع با هــم به توافق  برســند و هر 
کسی حاضر شود یک نقش را بپذیرد. 
اگر تعرفه هــا را  دوبرابر یا نصف کنید، 
درصورتی که مخابرات حاضر نباشــد 

در این  شــبکه همــکاری کند، اتفاقی 
بنابراین لازم اســت همه  نمی افتــد. 

بازیگران  به یک تفاهم ملی برسند. 

ë  کسب وکارهایی که با یک  
دکمه خاموش می شوند

اثنی عشری با اشاره به مشکات موجود 
برای کسب وکارهای حوزه  آی تی بیان 
کرد: مســائلی که مثا برای  vodها و 
وس وجود دارد، صفر  و صدی نیست، 
یک سری شرکت ها کار سالم می کنند، 
سرویس هایی  هستند که مردم به آن ها 
نیاز دارند و نمی شود گفت همه وس ها 
یا همه  vodها بد یا همه استارت آپ ها 
خــوب هســتند، بلکه هر کــدام باید 

 معیارهای خودش را داشته باشد. 
زمانی که بخواهند مغازه ای را ببندند، 
باید بــه افراد اخطار دهند و ابتدا  برای 
چند روز تعطیل کنند و برای تعطیلی 
همیشــگی باید خــاف بزرگی  وجود 
داشته باشد، اما کسب وکارهای آی تی  
را کــه گاهــی ۱۰۰ نفــر در  آنها کار 
می کنند، می توان با یک دکمه خاموش 
کردوی ادامه داد: یکی از  مشکات ما در 
سال گذشته فیلترینگ بود که اکنون 
در تعامل با  دادستانی رفع شده است. 
زمانی که بخواهند مغازه ای را ببندند، 
باید بــه  افراد اخطار دهند و ابتدا برای 
چند روز تعطیل کنند و برای تعطیلی 
 همیشــگی باید خــاف بزرگی وجود 
داشته باشد، اما کسب وکارهای آی تی  
 را که گاهــی ۱۰۰ نفــر در آن ها کار 
می کنند، می توان با یک دکمه  خاموش 

کرد. 
رئیس ســازمان نظام صنفی رایانه ای 
کشــور خاطرنشان کرد: زمانی که  یک 
کسب وکار آی تی به مدت دو روز فیلتر 
می شود، کاربران  اعتمادشان را به آن از 
دست می دهند، یا در مواردی که سرور 
را  خاموش می کنند، رتبه وب سایت در 
الکســا پایین می آید. به هر حال باید 
 یک جایی این مســوولیت را بپذیرد، 
البته با شرایطی که اکنون ایجاد  شده، 
دیگر یک قاضی یا مرجع نمی تواند به 
تنهایی حکم فیلترینــگ دهد و  اینها 
نکات مثبتی اســت که از تعامل صنف 
و نهادها ایجاد شده، هرچند  هنوز هم 

مشکاتی وجود دارد. 

کسب وکارهایی که با یک دکمه خاموش می شوند
کسب وکارهایی که با یک دکمه 

خاموش می شوند

آ  گهی مناقصه عمومی

روابط عمومی شهرداری شهر قدس

شهرداری شهر قدس در نظر دارد نسبت به احداث المان میدان قدس با برآورد 
اولیه 12,750,00,000 ریال از طریق مناقصه عمومی و عقد پیمان با پیمانکار 

حائز صلاحیت )شرکت های دارای حداقل رتبه 5 ابنیه( اقدام نماید.
دوم  نوبت  تاریخ چاپ  از  کاری  روز  مدت 10  توانند ظرف  می  متقاضیان 
آگهی که به فاصله یک هفته از نوبت اول چاپ خواهد شد با مراجعه به امور 
قراردادهای شهرداری واقع در: شهر قدس، بلوار انقلاب اسلامی، ساختمان 
مرکزی شهرداری شهر قدس، طبقه دوم با ارائه معرفینامه نسبت به دریافت و 

تحویل اوراق مناقصه اقدام نمایند.
حساب  به  واریز  قابل  ریال   500,000 مبلغ  به  مناقصه  اوراق  خرید   

0105708298000 بانک ملی شعبه شهر قدس

 سپرده شرکت در مناقصه معادل 5%  برآورد اولیه به مبلغ 637,500,000 
ریال و به صورت سپرده نقدی یا ضمانتنامه معتبر بانکی می باشد.

 سپرده نفرات اول تا سوم تا زمان انعقاد قرارداد مسترد نمی گردد.
 شهرداری در رد یا قبول پیشنهادها مختار است.

 هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه است.
 متقاضیان قبل از دریافت اسناد ملزم به دریافت تاییدیه ارزیابی HSE از اداره 

آموزش شهرداری می باشد. 
 سایر جزئیات در اسناد مناقصه قید گردیده است.

تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/7/22
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/7/29

 نوبت دوم
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یک حقوقدان بر ضرورت تنقیح قوانین و مقررات قضایی تاکید کرد و گفت: 
مسلما باید سیستم و اداره ای که برای انجام این کار وجود دارد تقویت شده 

و هزینه قابل توجهی برای این موضوع صرف شود.
علیرضــا آذربایجانی در ارزیابی از دســتورالعمل تنقیــح قوانین و مقررات 
قضایی که چندی پیش از سوی رییس قوه قضاییه ابلاغ شد و ضرورت این 
امر، اظهار کرد: تنقیح در لغت به معنای اصلاح کردن، پیراســتن، تهذیب و 
خالص کردن اســت، اما ما تنقیح را در مفهوم خاص آن در ارتباط با قوانین 
بــه کار می بریم. در واقع ایــن حمل عام را بر حمل خــاص تنقیح قوانین 

استعمال می کنیم.
وی با بیان اینکه واقعیتی که در کشورمان خصوصا در دهه های اخیر وجود 
دارد این اســت که با تورم قانون و قانونگذاری مواجه هســتیم، گفت: این 
به این معنی اســت که در بســیاری از زمینه ها کســری قانون نداریم بلکه 
مشکلمان تعدد قانون است. قوانینی که می توانند حسب مورد مبهم و کلی 
باشــند و یا با قوانین دیگر در تعارض باشند که مشخص نیست این قوانین 

مصوب کدام یک از قوانین قبلی را نقض کرده اند و کدام را نکرده اند.
این وکیل دادگســتری ادامــه داد: بنابراین یکــی از مهمترین نقش هایی 
که مســئول تقنین در کشور اعم از ســازمان، اداره کل یا معاونت به عهده 
می گیرد این اســت که از قوانین موجود رفع ابهام کند، تعارضات قانونی را 
حذف کند، مشخصا بگوید که قانون موجود چه قوانینی را نسخ کرده و اگر 
این قانون موجود معتبر اســت قوانینی که نسخ شده کدام است و در نهایت 

قانون صریح حاکم بر موضوع را تعیین کند.
آذربایجانــی با مثبت ارزیابی کردن دســتورالعمل تنقیح قوانین و مقررات 
تصریــح کرد: اگر بخواهیم راهکارهای این قضیه را به گونه پیشــگیرانه در 
نظر بگیریم که قوانین موجود کمتر نیاز به بازنگری و تنقیح داشــته باشد، 
نیاز به این اســت که اولا در قوه مقننه نمایندگان مجلس کسانی باشند که 
خبره تر و متخصص تر و ورود عملی تر به مباحث داشته باشند، ثانیا اگر این 
امکان برای نمایندگان مجلس وجود نداشــته باشــد باید در نهایت بعد از 
پیش نویسی که قابلیت تصویب دارد مجلس از خبره ها و کارشناسان حقوقی 
معتبــر که هم در خصوص مباحث حقوقی موضوع اطلاعات داشــته و هم 

در ارتباط با مباحث مصداقی موضوع اطلاعات داشت باشند استفاده کند.
وی یادآور شــد: به عنوان مثال اگر قرار اســت قانونی در ارتباط با مباحث 
جنگل ها و مراتع به تصویب برســانیم باید هم کارشناســانی که متخصص 
مسائل قانونی جنگل ها و مراتع هستند و هم کارشناسانی که متخصص کلی 
و عمومی نســبت به حقوق هســتند، آن قانون را تدوین نهایی، ویراستاری 

حقوقی و منقح کنند و بعد متن نهایی را برای تصویب به مجلس دهند.
ایــن عضو هیات علمی دانشــگاه گفت: در تعداد قابل توجهــی از قوانین، 
یک ماده در انتها می گوید که "این قانون، قوانین مقدم بر خودش را نســخ 
می کند" که این جمله بزرگترین مشــکل را بــرای مجریان قانون، قضات و 
وکلا ایجاد می کند چون محل اختلاف تعیین مصادیق نســخ قانون اســت 

و وظیفه ای که قانونگذار به عهده دارد که قانون منقحی را تصویب کند .

یک نماینده مجلس شــورای اسلامی پرداخت یارانه 
نقدی به مردم را طرح شکســت خورده ای دانست و 
گفت: با اصلاح ریشه ای اقتصاد کشور، اقتصاد سالمی 
خواهیم داشــت و به دنبال آن عموم مردم دیگر به 

یارانه نقدی نیازی ندارند.
محســن علوی درباره حذف یارانه ســه دهک بالای 
جامعه گفت: شــاید در نگاه اول واریــز یارانه برای 
تمامی جمعیت کشــور آن هم به صورت یکســان 
عادلانه به نظر برســد اما تعریــف واقعی عدالت این 
اســت که هر چیز در جای خودش اعمال شود.  فرد 
متمول و ثروتمنــد به یارانه ۴۵ هــزار تومانی نیاز 
ندارد، اما شــاید افرادی با همین مبلغ ناچیز بتوانند 

بخشی از مشکلات شان را حل کنند.
وی با تاکید بر لزوم شناســایی افــراد نیازمند برای 
دادن یارانــه نقدی افزود: این احتمال وجود دارد که 
افرادی در مقطعی مشکل مالی نداشته باشند اما در 

آینده به دلیل مشــکلات شدید مالی به یارانه نقدی 
نیاز داشته باشند؛ بنابراین باید راه را برای این افراد 

هم باز گذاشت.
علــوی با بیان اینکه متاســفانه در حال حاضر مبلغ 
یارانه ارزشی برای مردم ندارد، توضیح داد: در ابتدای 
پرداخت یارانه نقــدی ۴۵ هزار تومانی، دلار ۳۰۰۰ 
تومــان بود اما در حال حاضــر دلار ۱۱ هزار تومان 

است و عملا رقم یارانه ارزشی ندارد.
وی به نحوه توزیع یارانه به نیازمندان اشاره و اظهار 
کرد: با توجه به ابزارهای کمیته امداد برای شناسایی 
افراد نیازمند بهتر است کمیته امداد مسوول و متولی 
توزیع یارانه به دهک های پایین جامعه باشــد تا این 

حق به نیازمندان پرداخت شود.
نماینده لامرد پرداخت یارانه نقدی به مردم را طرحی 
شکســت خورده دانســت و توضیح داد: مشــکلات 
مردم با پرداخت یارانه نقدی برطرف نمی شود؛ باید 
مشــکلات اقتصادی را به صورت ریشه ای و اصولی 
حل کرد که اصلاح ساختار اقتصادی کشور، کاهش 
سود بانکی، اصلاح ربح مرکب بانک ها، تامین امنیت 
اقتصادی و جلوگیری از خروج ســرمایه از کشور از 

جمله این راهکارهاست.
علوی در پایان گفت که با اصلاح ریشــه ای ساختار 
اقتصاد کشــور یک اقتصاد سالم مواجه خواهیم بود 
که در این شــرایط دیگر مردم بــه یارانه نقدی نیاز 

ندارند.

سیاسی

واکنش "غلامی" 
به صندلی فروشی در دانشگاه ها

علوم  وزیر  غلامــی  منصور 
گفــت: حتــی یــک مورد 
در  هــم  صندلی فروشــی 
دانشــگاه های دولتــی زیر 
رخ  علــوم  وزارت  نظــر 
علوم،  وزیــر  اســت.  نداده 
فنــاوری  و  تحقیقــات 
دربــاره  گفت وگویــی  در 
صندلی فروشــی  موضــوع 
به ویــژه  دانشــگاه ها  در 
دانشگاه های تراز اول کشور، 
گفت: نقل قول هایی در این باره از من منتشر شده که به درستی نقل 
قول نشده است. وی افزود: به این دلیل که موضوع صندلی فروشی در 
دانشگاه های علوم پزشکی بوده، بهتر است مسئولان وزارت بهداشت 
در این باره پاسخگو باشــند. وزیر علوم با استناد به اظهارات مسئول 
روابــط عمومی وزارت بهداشــت، ادامه داد: بر اســاس اظهارات این 
مقام مســئول، آنچه رخ داده به این دلیل بوده که در مســیر انتقال 
دانشجویان از خارج به داخل، آیین نامه مربوطه برای تعدادی از افراد 
به درســتی رعایت نشده اســت که اگر در این باره از وزارت بهداشت 
سؤال شــود، پاســخ دقیق تری خواهند داد. غلامی در پاسخ به این 
سؤال که حتی یک مورد هم، از پدیده صندلی فروشی در دانشگاه های 
تحــت نظر وزارت علوم نبوده اســت، تأکید کــرد: قطعاً این موضوع 
حتی یک مورد هم در دانشــگاه های دولتی رخ نداده اســت چراکه 
ظرفیت ها بسیار بیشــتر از داوطلبان است. وزیر علوم اضافه کرد: به 
این ترتیب اکثر دانشــجویان در رشــته هایی که علاقه مند هستند، 
تحصیل می کنند و رقابت فقط در برخی از رشــته ها آن هم در 10 تا 
15 دانشگاه  برتر کشــور است؛ بنابراین این رقابت با اولویت تحصیل 
برخی از دانشجویان در محل زندگی خود، و اولویت های دیگر توزیع 
می شــود و به همین دلیل صندلی فروشی در دانشگاه های دولتی زیر 

نظر وزارت علوم وجود ندارد.

غلامحسین شافعی رئیس اتاق بازرگانی ایران 
تشــکیل کمیته ارزی با همکاری اتاق ایران 
و بانک مرکزی را محلــی برای جلوگیری از 

اتخاذ تصمیمات هیجانی معرفی کرد.
شــافعی در نشســت هیات نمایندگان اتاق 
بازرگانــی ایران که با حضور رئیس کل بانک 
مرکــزی در حال برگزاری اســت، تشــکیل 
کمیتــه ارزی با همکاری اتــاق ایران و بانک 
مرکزی را محلی برای جلوگیری از تصمیمات 
هیجانی دانســت و گفت: بانکها شریان اصلی 
اقتصادی بوده و خون تازه را در اقتصاد تزریق 
مــی کنند که باید با تدبیر آنها را به ســمت 
بازرگانی  اتاق  مناســبی هدایت کرد. رئیس 
ایران افزود: کشورهایی که نتوانستند اهمیت 
اصلاحــات بانکی را حل کننــد و اختیارات 
افسارگســیخته را بــه بانکها دادنــد، موفق 
نبودند. شافعی گفت: وضع فعلی بخش مالی 
نه تنها تناسبی با بخش های مولد ندارد بلکه 
ســبب فربه شدن بسیاری از بخش های غیر 
مولد، رشد ناهنجاری های اجتماعی و به هم 
ریختگی توزیع درآمد و نیز گســترش زمینه 

های رانت و فساد شده است.
وی با بیان اینکه این ناهنجاری ارثی اســت 
که از مدت های مدیدی در سیســتم بانکی 
به امروز رسیده اســت، گفت: سیستم بانکی 
پیش از آنکه به دنبال تخصیص منابع باشد، 
در صدد تأمین منابع ارز اســت در حالی که 
ایــن موضوع محدودیت منابع ایجاد می کند 
و تخصیص ها را دچار مشکل می نماید. این 
در شرایطی است که در ماده ۹۸ برنامه سوم 
توســعه، بانک ها اجازه یافته اند تا توســط 
بخش غیر دولتی راه اندازی شــوند که هدف 
آن افزایش شرایط رقابتی در بازارهای مالی، 
تشــویق و پس انداز و ایجاد زمینه رشــد و 

توسعه اقتصادی کشور بوده است.
رئیس اتــاق بازرگانــی، صنایــع، معادن و 
کشاورزی ایران تصریح کرد: سوال اینجاست 
که چرا قانون گذاران و کارشناسان کشور به 
دنبال اهدافــی که برای بانک های خصوصی 
در نظر گرفته شــده بود، نیســتند و اگر ما 
به اهداف نرســیم اصرار به ادامــه این روند 
چیســت!؟ البتــه حرکتی در جهــت ادغام 
موسســات مالی و اعتباری شــروع شده که 
جای تقدیر دارد اما کسری ها و کاستی های 
این موسســات نباید از جیب مردم پرداخت 

شود.
وی افزود: در اقتصاد مالی نیاز اســت تأمین 
ســرمایه بلندمدت بنگاه هــا از طریق بورس 
صورت گیرد و وظیفــه بانک ها تأمین مالی 
کوتاه مدت باشــد. این در شــرایطی اســت 
که باید به این سوال پاســخ داد که آیا بازار 
سرمایه در اقتصاد ایران به اندازه کافی سالم 
و توانمند است. آیا این سهم به نحو شایسته 
از سوی بورس بررسی خواهد شد؟ در حالی 
که شــناخت ما از بازار سرمایه این اعتبار را 

تأمین نمی کند.
به گفته رئیس اتــاق بازرگانی ایران، اگر می 
خواهیــم بنگاههــای تولیــدی و صنعتی را 
توسعه داده و شــاهد تبلور اقتصاد مقاومتی 
باشــیم باید بنگاههای نیازمند تأمین مالی را 

با نرخ رقابتی تأمین مالی نماییم.
شافعی از رئیس کل بانک مرکزی درخواست 
کرد: اگر بانک مرکزی مستقل نیست وی به 
عنوان مدیر عرصه اقتصادی کشــور استقلال 

کارشناسی این بانک را حفظ کند.
وی با بیان اینکه رشــد پــول لزوما منجر به 
تورم نمی شود، خاطرنشان کرد: این موضوع 
به ســطح اعتماد جامعه به پول و سیاســت 

گذاری های پولی از سوی بانک مرکزی برمی 
گردد و البته وقتی صحبت از سیاست گذاری 
پول در کشور می شــود، صرفا مدیران بانک 
مرکزی در نظر نیســتند بلکه سیستم بانکی 
باید تحت نظر رئیس کل بانک مرکزی تمام 

منویات ایشان را عملیاتی نماید.
رئیس اتاق بازرگانی ایران معتقد است: بانک 
ها در صدد بهره برداری از شــرایط مالی در 
کشــور هســتند و در فرصت هایی همچون 
افزایش نرخ ارز، بهره و خرید و فروش عرضه 
در بــازار نقش آفرینی می کنند در حالی که 
این مــوارد ابزار بوده و هدف نیســتند بلکه 
بانک ها باید در راســتای تحقق اهداف ملی 
از این ابزارها بهــره گرفته و هماهنگی های 
لازم را با سایر ابزارهای سیاست گذار داشته 

باشند.
به اعتقاد شــافعی پول نباید از چرخه تولید 
و اشــتغال مولد به چرخه منحرف وارد گردد 

و لذا لازم اســت رشــد افقی سیستم بانکی 
متوقف شده و بانک ها به سمت افزایش بهره 

وری حرکت نمایند.
وی افــزود: حجم اقتصاد ایــران نیازمند این 
همه بانک نیســت و رقابــت های مخرب در 
نظام بانکی می توانند لطمات جبران ناپذیری 
داشته باشند. بخش عمده مشکلات ما مربوط 
به مطالبات معوق است که این موضوع زائیده 
یک اختلال در مبادلات بانکی است به نحوی 
که نگاهی به آمار چک های برگشــتی نشان 
می دهد که گلــوگاه نقدینگی حاکی از عدم 

تبدیل کالا به نقدینگی است.
وی افــزود: تا زمانی که این چرخه تســهیل 

نگردد مشکلات متعددی بروز خواهد کرد.
ایران گفت: شــرایط  اتــاق بازرگانی  رئیس 
تحریمی فشارهای فزاینده ای در حوزه پولی 
و ارزی عرضــه کرده و تنگناهای به دســت 
آمده به وســیله تحریم بیش از گذشــته بر 

دوش فعالان اقتصادی ســوار است که باید از 
آنها حمایت کرد.

رییس اتاق بازرگانی اظهار داشــت: واقعیت 
این است که بخش مالی به هیچ وجه تناسبی 
بــا کیک اقتصادی نــدارد و همین امر باعث 
بهم ریختگی مالی و گســترش رانت و فساد 
گردیده، البته این میراثی است که از گذشته 

به جای مانده است
در جلســه هیات نمایندگان اتــاق بازرگانی 
ایران که با حضور همتی رئیس بانک مرکزی 
در حال برگزاری اســت رئیس اتاق بازرگانی 
ایران ضمن خیر مقدم به رئیس بانک مرکزی 
با اشــاره به لغو مراسم روز ملی صادرات ابراز 
امیدواری کرد که رئیس ســازمان توســعه 
تجارت در این خصوص توضیحاتی ارائه کند.

شافعی ســپس با تشــکر از همتی به سبب 
ســامان دادن به بازار ارز گفت: کمیته ارزی 
اتاق و بانــک مرکزی با تعامــل و همفکری 
یکدیگر تا حدودی توانســتند هیجانات بازار 
ارز را کنترل کنند که این نتیجه گفت وگو و 

تعامل بین این دو حوزه است.
وی ادامه داد: برای رسیدن به توسعه و پویایی 
ما ابتدا به پیش نیازهایــی مانند بانک ها نیاز 
داریم بانک ها شریان اصلی اقتصاد هستند و 
خون تازه در آنها می تواند کمک بســزایی در 
توسعه اقتصاد کشــور داشته باشد به همین 
جهت باید فعالیت آنهــا را زیر نظر گرفت و 
با تدبیر توســعه گرایانه آنهــا را هدایت کرد. 
کشــورهایی که بانک ها را به ســمت فرآیند 
تولیدی و توســعه هدایت کردند توانســتند 
موفقیت های خوبی را در اقتصاد داشته باشند 
اما کشورهایی که اختیارات افسارگسیخته و 
بدون چون و چرا بــه این نهاد واگذار کردند 

نتوانستند توفیقی به دست آورند.

موفقیت کمیته ارزی در کمک به اتخاذ تصمیمات عقلانی ارزی تک خبر

خبر شفافیت دارایی مسئولان 
مانع از رانت خواری و فساد می شود

حســین مقصودی عضو کمیســیون شــوراهای 
مجلس، با اشاره به ســامانه ثبت اموال مسئولان، 
گفت: شــفافیت دارایی مســئولان مانــع از رانت 

خواری و فساد می شود.
عضو کمیســیون شــوراها و امور داخلی مجلس 
شــورای اسلامی با اشاره به راه اندازی سامانه ثبت 
دارایی های مسئولان، اظهار داشت: برخی از اصول 
قانون اساسی سال هاســت خاک خورده و به آنها 
توجه نشده است. یکی از این موارد شفافیت اموال 
مسئولان کشور، در اصل 49 قانون اساسی است، 

که ضروریست تا به این اصل توجه ویژه شود.
وی افزود: اگر راه اندازی این سامانه در حد صدور 
بخش نامه نباشــد و واقعا اجرایی و عملیاتی شود، 
اموال تمامی مسئولان در زمان پذیرش مسئولیت 
و هم در حین داشــتن مســئولیت در این سامانه 
ثبــت و در معرض دید جامعه قــرار می گیرد که 

از ایــن طریق می توان جلوی برخی از فســاد ها و 
رانت ها راگرفت.

عضو کمیسیون شــوراهای مجلس با بیان اینکه، 
راه اندازی ســامانه ثبت دارایی و اموال  مسئولان، 
اعتماد جامعه را نسبت به نظام و مسئولان کشور 
بیشــتر می کند، ادامه داد: راه اندازی این ســامانه 
مســئولان را نیز در برابر شــایعات و حاشیه هایی 
که ممکن است از سوی برخی اشخاص یا جناح ها 

علیه آنها مطرح شود، مصون نگه  می دارد.
مقصودی با تاکید بر اینکه، هیچ مسئولی در اعلام 
و ثبت اموال در ســامانه مذکور نباید استثنا باشد، 
تصریح کرد: همه اشــخاص بــا معیار هایی که در 
قانون تعریف شده، حتما مشمول این دستورالعمل 

شوند.
وی بــا تاکید بر اینکه شــفافیت امــوال و دارایی 
مســئولان مانع از رانت خواری و فســاد می شود، 
ابــراز کرد: امیدواریــم این ســامانه 100 درصد 
اجرایی شــود و صرفاً در حد یک دســتورالعمل 
نباشد تا شــاهد اثرات مثبت آن در در موارد ذکر 

شده باشیم.
نماینده مردم ســبزوار در مجلس با بیان اینکه در 
آینده ای نزدیک نیز شعبه ای از سامانه ثبت اموال 
و دارای مســئولان نیز در مجلس مستقر می شود 
تصریح کــرد: قطعا همه نمایندگان از این موضوع 
اســتقبال کــرده و طبق قانون امــوال خود را در 

سامانه مذکور ثبت می کنند.

کارشناس مســائل بین الملل گفت: ایران در صورت 
ادامــه خــودداری اروپــا از اجرای تعهــدات خود، 

غنی سازی ۲۰ درصد را انجام می دهد.
رحمان قهرمانپور کارشــناس مســائل بین الملل در 
گفتگــو بــا خبرنگار مهــر، درباره کاهــش تعهدات 
ایران در ذیل برجام گفــت: ایران به لحاظ فنی توان 
غنی سازی ۲۰ درصدی را دارد و این موضوع نیز بارها 
توسط متولیان موضوع هسته ای اعلام شده است، اما 
آنچه مانع از آن شده است که تاکنون چنین امری از 
سوی کشورمان اجرایی شود، عدم نیاز به این درصد 

از غنی سازی است.
وی افزود: غنی ســازی زیر پنــج درصد را LEU  یا 
همان اورانیوم کمتر غنی شده می نامند و مصارف آن 
صنعتی و صلح آمیز اســت؛ اما در مقابل غنی سازی 
۲۰ درصــد قرار دارد کــه آن را HEU یا اورانیوم با 
غنای بالا می نامند و مصــارف دوگانه دارد. بنابراین 
عبور ایران از سطح پنج درصد از لحاظ تکنیکال پیام 
خود را داشته و نگرانی هایی را در پی خواهد داشت.

کارشناس مســائل بین الملل اظهار داشت: از همین 
رو است که کشــورمان با توجه به داشتن توان فنی 
و علمی این ســطح از غنی سازی تاکنون به انجام آن 

مبادرت نکرده است.
قهرمانپور با بیان اینکه آنچه ایران در گام سوم انجام 
داد،  تست سانتریفیوژهای جدید بوده که مورد تائید 
آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز قرار گرفته اســت، 
گفت: تســت سانتریفیوژهای جدید که از لحاظ توان 

عملی و علمی از سطح بسیار بالایی برخوردارند و به 
کشورمان کمک می کند تا در زمان کمتر و با سرعت 
بســیار بیشتری نسبت به گذشته غنی سازی را انجام 

دهد.
وی تاکیــد کرد: برخــی از دســتگاه های جدید که 
مورد تســت قرار گرفته اند حتی تا ۱۰ برابر نســبت 
بــه نمونه های قبلــی )P۱( توان بالاتــری دارند که 
این امکان را می دهد کشــورمان به سرعت و با زمان 

کمتری به نقطه مطلوب خود برسد.
ایران  افزود: هرچند  کارشــناس مســائل بین الملل 
در حــال حاضر به دنبــال ارتقای علمــی و افزایش 

توان هســته ای خود اســت ولی این نکته را نیز باید 
مدنظر قرار داد که در صورت ادامه خودداری اروپا از 
اجرای تعهدات خود، غنی ســازی ۲۰ درصد از سوی 

کشورمان انجام خواهد شد.
قهرمانپور بیان کرد: در برجام هرچند ســقف معینی 
برای ذخیره اورانیوم اعلام شــده ولی از لحاظ شکلی 
بــه ایران این امکان را می دهد کــه این ذخایر را در 
ترکیب هــای مختلف حفظ و نگهداری کند. ایران در 
گام دوم خود در کاهش تعهدات نیز بحث محدودیت 
در ذخایــر را مورد هدف قــرار داده و تلاش می کند 
تا ســقف مشــخصی از اورانیوم را بــا درصد پایین 

غنی سازی کرده و ذخیره کند.
وی با اشــاره بــه این موضــوع که گام هــای ایران 
تاکنون بیشــتر جنبه سیاسی داشــته تا فنی و خط 
قرمزهــای اروپایی ها را رد نکرده اســت، اضافه کرد: 
اگر ایران غنی ســازی ۲۰ درصد را شــروع کند و یا 
سانتریفیوژهای جدیدی را که در سایت فردو در حال 
مطالعه روی آنها بــوده را به نطنز منتقل کرده و در 
آبشارهای ۱۶۴ تایی قرار دهد، کشورمان را در مسیر 
جدیــدی قرار می دهد که برخی آن را »اقدام قاطع« 

می نامند.
کارشناس مســائل بین الملل درباره تهدیدات اروپا 
دربــاره خروج از برجام در صورت برداشــته شــدن 
گام چهارم از ســوی ایران نیز گفــت: برعکس آنچه 
ســخنگوی وزارت امــور خارجه مدعی شــد،  اروپا 
می تواند بر اســاس متن برجام از مکانیســم ماشــه 
استفاده کند و برای آن محدودیتی وجود ندارد؛ اگر 
آنها دســت به این اقدام بزنند، یک اشتباه راهبردی 

را مرتکب شده اند.
قهرمانپــور با بیــان اینکــه در صورت اســتفاده از 
مکانیســم ماشــه، عملا اروپایی ها از فرآیند پرونده 
هســته ای ایران حذف شده و دوباره مسئله هسته ای 
به موضوعی دوجانبه میان تهران و واشــنگتن تبدیل 
می شود، گفت: اگر این اتفاق بیافتد دیگر اروپایی ها 
توان تاثیرگذاری خود را از دست می دهند و از همین 
رو به نظر می رسد که اروپا به هیچ وجه سراغ خروج 

از برجام یا استفاده از مکانیسم ماشه نمی رود.

لزوم غنی سازی۲۰ درصد درصورت عدم تعهداروپا

علوی: 

با اصلاح ساختار اقتصادی 
تاکید یک استاد دانشگاهنیازی به پرداخت یارانه نقدی وجود ندارد

 بر ضرورت تنقیح قوانین 
و مقررات قضایی



   ��270��شماره�-��1398��29�مهر�ماه�yadegar_emrooz@yahoo.com3دوشنبه

حیدرعلی عابدی عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس گفت: باید به  سمتی پیش برویم 
که نقل و انتقال دانشجویان با استفاده از سهمیه های  اعضای هیأت علمی از بین برود. عضو 
کمیســیون بهداشت و درمان مجلس شورای اســامی در خصوص  اخبار منتشر شده در 
زمینه تخلفات در خصوص جذب دانشــجویان  پزشــکی با استفاده از سهمیه های مختلف 
اظهار داشت: باید توجه داشته  باشیم که اگر فرزند اعضای هیات علمی دانشگاه ها 90 درصد 
امتیازات  مورد نظر را کســب کنند، امکان انتقال و جابجایی آنها فراهم می شود. وی با بیان 
اینکه لازم است تمام امتیازاتی که در حوزه های مختلف به  اقشار خاص داده می شود بررسی 
و بازنگری شود، اظهار داشت: به  طور مثال در آموزش و پرورش نیز برای فرزندان معلمان 

در مواقعی  امتیازات خاص اختصاص داده می شــود. عابدی ادامه داد: رفع تبعیض و حذف 
سهمیه ها باید به مرور زمان انجام  شود تا به این ترتیب انگیزه ها را در جوانان و دانشجویان 
تقویت کنیم.  همچنین در صورت استفاده از سهمیه ها، کف امتیازاتی تعیین شود تا  افراد با 
کســب کردن این امتیاز بتوانند از مزایایی استفاده کنند. عضو کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس با اشــاره به لزوم بازنگری  سهمیه اعضای هیات علمی توضیح داد: یکی ازاقدامات 
خوب وزیر  بهداشــت این بود که اعام کرد ظرفیت دانشــگاه ها را به سهمیه ها  اختصاص 
نمی دهیم، بلکه برای افرادی که ســهمیه دارند،  ظرفیت  دانشگاه افزایش پیدا می کند که 

همین موضوع باعث دلگرمی نخبگان  شد. 

لزوم حذف نقل و انتقال دانشجویان با استفاده از سهمیه های هیأت علمی

ارایه خدمات بیمه ای درمان به ایرانیان 
متولد خارج از کشور

داوود حاج قاسمعلی مدیرکل بیمه گری و درآمد سازمان 
بیمه ســامت  درباره چگونگی اســتفاده از خدمات بیمه 
سامت برای کودکانی که خارج  از کشور متولد می شوند، 
گفت: اگر فردی در خارج از کشــور متولد شده و  براساس 
قانون ایرانی محســوب شــود، درصورتی که پدر یا مادر 
کارمند  بوده و فرزند تحت پوشــش والدین باشد، کودک 
بیمه شده تلقی شده و می تواند  از خدمات بیمه ای استفاده 

کند. 
حاج قاســمعلی گفت: ارایــه خدمات به بیمــاران دچار 
مشــکات روانی مانند  ســایر بیماران اســت، این افراد 
می توانند تحت پوشش سازمان بیمه سامت  قرار گرفته و 
از دفترچه بیمه این سازمان استفاده کنند. بنابراین ضوابط 
 ارایه خدمات برای بیماران روانی نیز بمانند بیماران دیگر 

اجرا می شود. 
وی افزود: بیمه ســامت تنها برای بیمــاری افراد دچار 
مشکات روانی  خدمات ارایه می کند؛ لذا نگهداری از این 
افراد در مراکز بهداشــتی و  درمانی ضوابطی دارد که باید 
بــه آن توجه کرد؛ اما چگونگی تحت پوشــش  قرار دادن 
بیماران روانی با بیماران دیگــر هیچ تفاوتی ندارد. بدون 
شــک  ضوابط در ارایه خدمات به بیمــاران روانی همانند 

سایرین است. 
  مدیرکل بیمه گری و درآمد ســازمان بیمه سامت تاکید 
کرد: بیماران روانی  که از سن قانونی گذشته، اما براساس 
نظر کمیســیون های تخصصی مهجور  شــناخته شوند، 
می توانند خارج از ســن قانونی هم تحت پوشــش بیمه 

سامت  قرار گیرند. 
بنابر اعام روابط عمومی ســازمان بیمه ســامت، حاج 
قاســمعلی در  خصوص شرایط اســتفاده از خدمات بیمه 
سامت برای کودکانی که خارج  از کشور متولد می شوند، 
اظهار داشــت: اگر فردی  در خارج از کشور  متولد شده و 
براساس قانون ایرانی محسوب شــود، درصورتی که پدر 
یا  مادر کارمند بوده و فرزند تحت پوشــش والدین باشد، 
کودک بیمه شده تلقی  شده و می تواند از خدمات بیمه ای 
اســتفاده کند. بنابراین هیچ محدودیتی در  تحت پوشش 

قرار دادن متولدین خارج از کشور وجود ندارد. 

ارائه خدمات فوریت های روانی - 
اجتماعی به دانش آموزان آسیب دیده

مسعود شکوهی مدیرکل امور تربیتی، مشاوره و مراقبت در 
برابر  آسیب های اجتماعی به تبین سیاست ها و برنامه های 
این مجموعه در حوزه  ســامت روانی و اجتماعی دانش 
آموزان پرداخت و از اجرای طرح  توانمندســازی روانی - 
اجتماعی بر اساس نتایج نیم رخ روانی- اجتماعی  استان، 
منطقه و مدرسه و همچنین اجرای طرح "مدرسه دوستدار 

زندگی"  خبر داد. 
شکوهی با اشــاره به ادغام اداره کل  امور تربیتی و دفتر 
مراقبــت در برابر  آســیب های اجتماعی بــه بیان برخی 
سیاســت ها و برنامه های پیــش رو پرداخت  و اظهار کرد: 
ایجاد یکپارچگی و انسجام بخشی به روند سیاست گذاری، 
 طراحــی، اجرا، نظارت و ارزشــیابی طرح ها و برنامه های 
مرتبط در حیطه  ارتقایی، پیشگیرانه، مداخات تخصصی، 
مراقبتی و حمایتی در حوزه  راهنمایی، خدمات مشاوره ای 
و  روان شــناختی، ســامت روان و  فوریت های روانی - 

اجتماعی را دنبال می کنیم. 
وی افزود: بهره گیری از مشــارکت موثــر برون و درون 
بخشی، افزایش  نرخ پوشــش فعالیت های بهداشت روان 
و پیشــگیری از آســیب های روانی -  اجتماعی در سطح 
مــدارس کشــور و با تاکید بر گســترش دامنــه اجرای 
 طرح های توانمندسازی دانش آموزان، والدین و کارکنان 
به حداقل ۶۰  درصد و جلب مشــارکت و شــبکه سازی 
ذینفعان مدرســه، خانواده و محله  برای ارتقای بهداشت 
روان و پیشگیری از آسیب های روانی -اجتماعی در  قالب 

تشکل های مرد نهاد و دولتی را نیز مدنظر داریم. 
مدیرکل امور تربیتی، مشاوره و مراقبت در برابر آسیب های 
اجتماعی  همچنین به ظرفیت سازی و ارتقای آمادگی ها 
برای مداخله ســریع، بــه  موقوع و موثــر در فوریت های 
روانــی - اجتماعــی دانش آموزان و ارائــه  خدمات مورد 
نیاز توانمندســازی، درمان و حمایت های اجتماعی دانش 
 آموزان در معرض خطر، پرخطر و آسیب دیده اشاره کرد 
و گفت: برای  کاهــش عوامل مخاطره آمیز در بین دانش 

آموزان تاش می کنیم. 
شــکوهی ادامه داد: هماهنگی، نظارت و ظرفیت ســازی 
برای حسن اجرای  فعالیت های بهداشت روان و پیشگیری 
از آسیب های روانی - اجتماعی  آموزش و پرورش در سطح  
استان و مناطق، همچنان به عنوان مرجع  تصمیم گیری 
در زمینه مدیریت آســیب های روانــی - اجتماعی دانش 
آموزان   در سطح استان، مناطق و مدارس تابعه در دستور 

کار است. 
وی همچنین در پاســخ به اینکه با توجه به نتایج آزمون 
ســامت روان نحوه  برنامه ریزی شــما بــرای مداخات 
آموزشــی و روانی چگونه است؟ گفت:  طراحی برنامه های 
آموزشــی،  پیشــگیرانه، مداخله ای  و حمایتی در سطح  
 اســتان، منطقه و مدارس، انتخاب اولویت های آموزشــی 
بــرای اجرای طرح  توانمندســازی روانــی - اجتماعی بر 
اســاس نتایج نیم رخ روانی- اجتماعی  اســتان، منطقه و 
مدرســه، بهره گیری از  نیمرخ روانی – اجتماعی مدرسه 
 برای اجرای طرح "مدرســه دوســتدار زندگی" را مدنظر 

داریم. 

مینو رفیعــی مدیرکل دفتر پیشــگیری از 
معلولیت های ســازمان بهزیســتی  کشور با 
اشاره به اینکه حدود یک میلیون و ۵۰۰ هزار 
معلول تحت  پوشــش این سازمان هستند، 
گفت: تاش می کنیم تا پایان سال معلولیت 
 بیش از ۳۰ هزار نفر را از این افراد را به صورت 
ژنتیکی ارزیابــی  کنیم. رفیعی افزود: بخش 
زیادی از معلولیت ها در دنیا از جمله در کشور 
ما  علت ژنتیکی دارند و در صورتی که بتوانیم 
ژن مربوطه را تشــخیص  دهیــم می توان 
از بروز این بیماری پیشــگیری کرد و دیگر 
شاهد  معلولیت در خانواده ای که پیش از این 
فرزندی مبتا به نوعی معلولیت  داشــته اند، 
نباشیم. وی اظهار داشت: سازمان بهزیستی 
برنامه بزرگی از ۲۰ ســال گذشــته  تاکنون 
تحت عنوان مشاوره ژنتیک آغاز کرده و این 
مسئله از تکرار  مجدد معلولیت در خانواده ها 
پیشگیری می کند. مدیرکل دفتر پیشگیری 

از معلولیت های ســازمان بهزیستی با اشاره 
به  اینکه با توجه به افزایش ســرعت فناوری 
ســرعت علم ژنتیک نیز بیشتر  شده چرا که 
این علم به طور مستقیم وابسته به فناوری و 
تجهیزات  است، گفت: برگزاری کنگره ژنتیک 
در بروزرسانی اطاعات  پزشکانی که در امر 
مشــاوره ژنتیک فعالیت دارند بســیار حائز 
اهمیت  است و باعث بروز رسانی علم آنها در 
حوزه دانش ژنتیک می شود. رفیعی با اشاره 
به اینکه در حال حاضر بیماری های جدید 
ژنتیکی با  توجه به ارتقای علمی ژنتیک در 
دنیا قابل شناسایی شده گفت: به روز  رسانی 
دانش همکاران در این حوزه نسبت به سایر 
علوم بسیار حائز  اهمیت است که با برگزاری 
دوره هــای آموزشــی و کارگاه های مربوطه 
 از طریق کنگره ژنتیک تــاش کرده ایم به 
روز رســانی دانش و همکاران  در حوزه علم 
ژنتیک را انجام دهیم. وی اضافه کرد: کنگره 

ژنتیک ۱۰۰ درصد علمی است و مخاطبان 
آن  پزشکان مشاوره ژنتیک هستند، همچنین 
این کنگره  ۲۲ الی ۲۳ آبان  ماه در دانشگاه 
الزهرا برگزار می شود. مدیرکل دفتر پیشگیری 
از معلولیت های سازمان بهزیستی از اجرای 
 برنامه ای  توسط این سازمان خبر داد که بر 
اســاس آن همه معلولینی که  تحت پوشش 
سازمان بهزیستی هستند و معلولیت آنها به 
غیر از حوادث  و تروما به وقوع پیوسته باشد 
بیماری آنها از لحــاظ ژنتیکی مورد  ارزیابی 

قرار می گیرد. 

متخصص کنترل آفات شــهری با تاکید بر این که موش ها، عامل 
اصلی  خســارت های اقتصادی از جمله جویدن کابل های شــبکه 
مخابرات و ســایر  تاسیسات شــهری و همچنین ناقل بسیاری از 
بیماری های خطرناک به  انســان هستند، گفت: کنترل این آفات 
همواره چالش های بســیار زیاد داشــته  و نیازمند فرهنگ سازی 
عمومی در حوزه سامت شهری، عزم ملی و  همکاری مناسب بین 
ســازمان های ذی صاح است. وحید درخش احمدی روز یکشنبه 
در گفــت و گو بــا خبرنگار ایرنا، ضمن  یــادآوری این موضوع که 
مــوش قهوه ای یا همان موش فاضــاب پراکندگی  جهانی دارد و 
بــه عنوان یکی از مهمترین آفات شــهری در کل دنیا محســوب 
 می شــود، افزود: موش  قهوه ای بزرگترین گونه موشــی است که 
نســبت به  سایر گونه ها، بیشــترین وفور را در شهر تهران دارند و 
این مــوش ها،  عامل اصلی خســارت های اقتصادی نظیر جویدن 
کابل های شبکه مخابرات  و سایر تاسیسات شهری و همچنین ناقل 
بسیاری از بیماری های خطرناک  به انسان هستند. درخش احمدی 
خاطرنشــان کرد: با توجه به اینکه اغلــب موش ها گیاهخوارن  اما 
متاســفانه با تغییر عادت غذایی موش های اماکن انسانی )تهران( 
همه  چیزخوارند و بیشــتر از موادی اســتفاده می کنند که دارای 
پروتئین مناســب و  رطوبت نسبی باشــند. این نوع رفتار و عادت 
تغذیه ای موش های فاضاب و  متاسفانه تعداد بالای جمعیت آنها 
سبب شده در مدیریت بحران های تغییر  اقلیم مانند احتمال وقوع 
زلزله در تهران، موش ها را به عنوان ســومین  عامل مرگ ومیر پس 

از زلزله، و آتش ســوزی  بدانند. به گفته وی، موش های قهوه ای از 
راه های مختلفی می توانند سامتی انسان  را به خطر انداخته و باعث 
انتقال بیماری به انسان شوند که خطرناک ترین  راه انتقال بیماری 
از موش ها، ادار آنها می باشد زیرا بسیار شفاف بوده و  رد آنها پس از 
خشک شدن فقط با نور چراغ قوه یووی ) uv ( قابل رویت  است. وی 
تاکید کرد: کنترل این آفات همواره چالش های بسیار زیاد داشته  
و  نیازمند فرهنگ سازی عمومی در حوزه سامت شهری، عزم ملی 

و  همکاری مناسب بین سازمان های ذیصاح است.   
راه های ورود موش های قهوه ای به داخل ساختمان ها کدام است؟

درخش احمدی یادآور شــد: ایــن گونه از موش هــا، تقریبا در 
همه جا نظیر  ســواحل، مزارع، ســاختمانهای قدیمی یافت شده 
و در اماکن شــهری اغلب  زیر دیوارها، مجاری فاضاب، حاشــیه 
جوی هــا و کانال هــای آب، درزهای  انقطاع میان ســاختمان ها، 
زیر زمین خصوصا محل اســتقرار ســطل های  زباله شــهری، زیر 
شمشــادها، پاپیتال ها، درختچه ها و حتی داخل منازل،  لانه سازی 
کرده و فعالیت می نمایند. این متخصص کنترل آفات شــهری، در 
ادامــه این گفت و گو درباره راه هــای  ورود این جانوران به داخل 
ســاختمان ها، گفت: موش های فاضاب  شناگران ماهری هستند 
و توانایی شــنا کردن در مســافت های طولانی را  دارند. به همین 
دلیل از راه فاضاب شهری یا جوی ها وارد سیستم  فاضاب داخلی 
ساختمان ها شده و از طریق سرویس های بهداشتی ایرانی  یا فرنگی 

وارد طبقات بالایی نیز می شوند. 

محسن حاجی میرزایی وزیر آموزش و پرورش با اشاره 
به کمبود ۱۰۰  هزار معلم برای سال تحصیلی امسال، 
گفــت: این کمبود با تأخیر در  بازنشســتگی معلمان 
کــه قانون اجازه می داد و بکارگیری یک ســوم وقت 
 دیگر بازنشســتگان، اســتفاده از حق التدریسی ها و 
اضافه کاری معلمان  رسمی جبران شد. وزیر آموزش 
و پرورش  در خصوص مدارس ســیل زده اظهار کرد، 
 گفــت: عملیات تعمیر همه مدارســی که در ســیل 
آســیب دیدند و نیازمند  تعمیر بودنــد، پایان یافت؛ 
واقعیــت ناایمن بودن برخی از مدارس را قبول  داریم 
و باید با ســرعت به وسیله اعتبارات دولتی و خیرین 
آن ها را  مناسب ســازی کنیم. وی افزود: ۴۵۴ مدرسه 
در ســیل آسیب دیدند که ۵۴ مدرسه نیاز به  احداث 
مجدد داشــت و عملیات احداث ۲۰ واحد آموزشی 
آغاز شده است. حاجی  میرزایی با اشاره به اینکه کاس 
مناسب برای همه دانش آموزان  سیل زده فراهم شده 
است، گفت: کار ســاخت مدارس زیر 3 کاس تمام 
 شده اســت و احداث مدارس با بیشتر از ۳ کاس تا 
پایان امسال و مهر   ۱۳۹۹ تمام می شود. وزیر آموزش 
و پرورش با اشــاره به کمبــود ۱۰۰ هزار معلم برای 
ســال  تحصیلی امســال، گفت: این کمبود با تأخیر 
در بازنشســتگی معلمان که  قانون اجــازه می داد و 
بکارگیری یک سوم وقت دیگر بازنشستگان،  استفاده 
از حق التدریســی ها و اضافه کاری معلمان رســمی 
جبران شــد. وی افــزود: آیین نامــه تبدیل وضعیت 
معلمــان حق التدریس و مربیان  پیش دبســتانی در 
دولت به تصویب رســید و تا پایان برنامه متناســب 
با نیاز  مناطق شناســایی و جذب می شــوند. حاجی 
میرزایــی در بخش دیگری از ســخنان گفت: هدف 
مشــترک جوامع  این است که چه به صورت فردی و 
چه گروهی به پیشرفت و توسعه  دست یابند. وی بیان 
کرد: تنها چیزی که محل اختاف بوده، این است که 
پیشرفت  چگونه حاصل می شود ولی تجربیات جهانی 
و داخلی نشان می دهد که  اصلی ترین عامل، پیشرفت 
در »تطهیر« انسان هاســت. وزیر آموزش و پرورش با 
بیان اینکه آموزش و پرورش خود را  مسؤول می داند 
که افراد را برای حضور موثر در جامعه و کشور آماده 
 کند، گفت: یکی از اهداف ســند تحول بنیادین این 
است که مفهوم آموزش  را به مفهوم تربیت پیوند بزند. 

وی بــا تأکید بــر اینکه این هدف بــا جدیت دنبال 
می شــود، افــزود: در ایــن  راه پرمخاطــره، معلمان 

اصلی تریــن ســرمایه آموزش و پرورش و جانشــین 
 نداشته های ما هســتند. حاجی میرزایی با بیان اینکه 
هر خواســته ای که داشته باشــیم به وسیله  معلمان 
باکیفیت جبران می شود، اظهار کرد: در صورتی کشور 
می تواند  روی پای خود بایستد که مردم آن روی پای 

خود بایستند. 
وی گفت: ایمن سازی مدارس یکی از اهداف ما است 
و طی سال های  گذشته اقدامات موثری انجام و بیش 
از ۷۰ درصد مدارس در کشــور  واجد استانداردهای 
لازم هســتند. وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه 
۳۰ درصد مدارس نیازمند  مقاوم ســازی است، اضافه 
کرد: این کار بزرگ جز با مشــارکت عمومی  میســر 

نمی شود و ما باید دایره خیرین را گسترش دهیم. 
وی با بیان اینکه مجتمع ســازی و ســاخت مدارس 
بزرگ و متوسط  سیاســت ما است زیرا این موارد در 
کیفیت آموزشی تاثیرگذار است،  گفت: در کشور 15 
میلیون و ۱۴۰ هزار دانش آموز در ۱۱۰ هزار  مدرسه 
اگر  کرد:  اظهــار  می بینند. حاجی میرزایی  آمــوزش 
خواهان حل مشکات آموزش و  پرورش هستیم باید 
وارد میدان شــده و با کارهای ســنجیده آنها را رفع 
 کنیم و در این زمینــه از طرح ها و ایده های خاقانه 
حمایت و پشــتیبانی  نماییم. وی جلســات شــورای 
آموزش و پرورش را بســیار مهم عنوان کرد و  افزود: 
اعضای شورای آموزش و پرورش با آگاهی از مشکات 
منطقه،  شناخت ظرفیت های بومی و اتخاذ تصمیمات 
بسیار مهم، می تواند  راهگشــای مشکات آموزش و 
پرورش باشند. وزیر آموزش و پرورش با تأکید بر اینکه 
مســائل مربوط به نیروی  انســانی آموزش و پرورش 
مربوط به امروز نیست، تصریح کرد:  مشکات نیروی 
انســانی در آموزش و پرورش به دهه های گذشته بر 
 می گردد که متاسفانه به طور کامل حل نشده است و 
ما این نگرانی را به  دولت گزارش داده ایم تا در پی حل 
جدی آن برآییم. وی گفت: دستگاه آموزش و پرورش 
قبل از آنکه بتواند مسأله اصلی  کشور محسوب شود 
باید مسأله اصلی شهر و محله قرار گیرد یعنی  آموزش 
و پرورش باید کانون یادگیری محله باشد و ریشه های 
خود را  از آنجا تقویت کند و به عنوان یک مرکز تبادل 

آگاهی مطرح شود. 

اجتماعی

با کم رنگ شــدن نقش کنکور در آموزش 
عالی کشــور به نظر می رســد  مجرای قیف 
وارونه شکل گذشــته خود را از دست داده 
اســت، به  طوریکه این روزها دانشــجویان 
کشــور به راحتی وارد دانشــگاه ها به ویژه 
 دانشگاه های آزاد می شوند به همان راحتی 
گذشته نیز فارغ التحصیل  می شوند. به نظر 
می رسد قیف وارونه به یک لوله تغییر شکل 
داده  اســت. لوله ای که به راحتی دانشجوها 
وارد آن می شــوند و بــه راحتــی هم  فارغ 

التحصیل از آن خارج می شوند. 
مَثَل قیف وارونه را بارهــا در رابطه با نظام 
آموزش عالی کشور از  زبان کارشناسان این 
حوزه شنیده ایم؛ این مثل از آن جایی آغاز 
شــد که  خیلی از دانشجویان مستعد پشت 
درهای دانشگاه ها ماندند، کارشناسان  بر این 
باور بودند که دانشــگاه های کشورمان مثل 
قیف وارونه عمل  می کنند یعنی به ســختی 
دانشــجو می گیرند و به راحتی و با کیفیت 
پائیــن  فارغ التحصیل تحویــل می دهند در 
صورتی که در خیلی از کشــورهای  توسعه 
یافته اوضاع غیر از این است و قیف آموزش 
عالــی، کارایی  خــودش را دارد و به راحتی 
دانشــجو می گیرد اما به سختی و با کیفیت 
 بالا فارغ التحصیل تحویل می دهد. خیلی ها 
بر این باورند که چنین ســاز  و کاری باعث 
می شــود تا تعداد فارغ التحصیان بی سواد 
در کشور  افزایش یابد و این موضوع می تواند 
تبعات جبران ناپذیری را برای  جامعه امروز 

به همراه داشته باشد. 
ë  ،کار نداشتیم به جوان هایمان بدهیم

در دانشگاه ها را برای آنها باز کرده  ایم
امیر محمــود حریرچی جامعه شــناس و 
استاد دانشــگاه در رابطه با این  موضوع به 
آفتــاب یــزد گفت:»ما یــک واژه ای داریم 
به نــام آمایش آموزش  عالی کــه نیازهای 
آموزشی ما را مشخص می کند اما متاسفانه 
هیچ موقع  در کشــور ما اجرا نشده است. ما 
هنوز نمی دانیم در چه رشــته هایی نیاز  به 
تخصص داریم. اگر این آمایش در کشور ما 
صورت می گرفــت و نیاز  ما به تخصص های 

مشخص می شد افراد بعد از فارغ التحصیلی 
حتماً  جذب بازار کار می شــدند. اتفاقی که 
افتاده اســت این است که در حال  حاضر ما 
بیشترین تعداد فارغ التحصیان دانشگاهی 
را داریم کــه خیلی  از آنها کامــاً بیکارند 
یعنی هیچ تولید اقتصادی ندارند و متاسفانه 
 بیشــترین تعداد مراکز آموزش به اصطاح 
عالــی را هم در دنیا داریم،  برای مثال ژاپن، 
کشوری به آن پیشرفتگی ۵۰۰ مرکز علمی 
دارد ولی  کشور ما نزدیک به ۲ هزار و ۸۰۰ 
مرکز آموزش عالی به اســم ها و  شکل های 
مختلــف دارد.  نتیجه اش هم همین شــده 
که ما نیروی مــورد نیاز  متخصص خودمان 
را نمی توانیــم در دانشــگاه ها تربیت کنیم 
عــاوه بر این  خیلی از فارغ التحصیانی که 
تربیت کردیم که واجد شرایط برای  استادی 
دانشــگاه ها بودند، متاسفانه از کشور خارج 
شــدند و برای ادامه  تحصیل یا کار کشــور 
دیگــری را انتخــاب کردند و بــه اصطاح 
مهاجرت  کردنــد؛ یعنی می خواهم بگویم از 
بین همان فارغ التحصیان هم کســانی  که 
نخبه بودند انگار جایی در مملکت نداشتند 
ولی چون دانش لازم را  داشــتند مجبور به 

مهاجرت شدند.« 
ë مدرک گرایی شکل گرفته است

وی در ادامه افزود:»البته کسانی هم هستند 
که وارد دانشــگاه ها شــدند و  بــرای درس 
اساتیدشــان  از  تــاش می کنند،  خواندن 

کمک می گیــرد تا بتوان  موفقیت کســب 
کند اما متاســفانه همین افراد بعد از فارغ 
التحصیلــی چون  وارد بازار کار نمی شــوند 
مهاجرت را ترجیح می دهنــد. در این بین 
 لطمه ای که به جامعه وارد می شود این است 
که توســعه ای اتفاق نمی افتــد.  باید بدانیم 
که مملکت نمی تواند بدون توســعه باشــد 
توســعه چه در  زمینه هــای اقتصادی و چه 
در زمینه های اجتماعی، فرهنگی، سیاســی 
و  ســایر موارد نیازمند به نیروهای کارآمد 
است. بدون نیروی کار آمد یعنی  چیزی که 
اسم آن را سرمایه اجتماعی یا نیروی انسانی 
گذاشته ایم جامعه  پیشرفت و توسعه نخواهد 
داشــت. با این اوصــاف وضعیت به گونه ای 
 پیش می رود که از کیفیت دانشگاه ها روز به 
روز کاسته می شود و نتیجه  آن هم این است 
که توسعه بی معنا می شود، من به شدت در 
دانشگاه ها  بی انگیزگی را می بینم دانشجویان 
معمولًا بی هدف وارد دانشــگاه می شوند  و 
صرفاً به دلیل مدرک اســت کــه این راه را 
می پیمایند. بزرگترین مشــکل  ما این است 
که مدرک گرایی شــکل گرفته و این روزها 
شاهدیم که  مدرک را برخی مسئولان عالی 

هم خیلی به رخ می کشند. 
ë  دانشگاه های آزاد با دانشگاه های

سراسری فرقی ندارند
صادق زیباکام اســتاد دانشگاه نیز در این 
باره به آفتاب یزد گفت:»چند  مسئله اساسی 

و بنیــادی را باید در ابتــدا مورد توجه قرار 
دهیــم، اول اینکه  با چند مشــکل بنیادی 
در حــوزه آموزش عالی روبه رو هســتیم و 
این  مشــکات این طور نیست که صرفاً در 
رابطه با دانشگاه های آزاد باشند،  بلکه عماً 
همه دانشگاه ها و حوزه های آموزش عالی را 
شامل می شود.  در کشور ما این طور نیست 
که در یک استان از نظر علمی تفاوت  خیلی 
چشمگیری بین دانشگاه آزاد و دانشگاه های 
سراســری آن وجود  داشــته باشد.  ورودی 
همه این دانشــگاه ها هم فــارغ التحصیان 
مدارسمان  هســتند که خیلی با هم تفاوت 
ندارند و در یک ســطح آمــوزش دیده اند. 
 می خواهم بگویم اولین چیزی که باید کنار 
بگذاریم این اســت که تصــور  کنیم فاصله 
زیادی بین دانشــگاه های آزاد و دانشــگاه 
سراسری وجود دارد.  البته در واحدهای دور 
افتاده دانشگاه آزاد چون از مرکز دور شدند 
 مقــداری افت وجود دارد اما این موضوع در 

کلیت ماجرا تغییر ایجاد  نمی کند.« 
ë  در دانشگاه های ما یک حرص و ولعی

برای فارغ التحصیل شدن وجود  دارد
وی در ادامه افزود:»نکته اصلی و اساسی این 
است که در دانشــگاه های  ما یک حرص و 
ولعی برای فارغ التحصیل شدن وجود دارد و 
خیلی از  کسانی که وارد دانشگاه ها می شوند 
به واســطه اجبارهای اجتماعی اســت  که 
این راه را انتخــاب کردند. در نتیجه خیلی 
از کســانی که وارد دانشگاه  می شوند چه در 
دانشــگاه آزاد و چه در دانشــگاه سراسری 
و ســایر  واحدهای دیگر عمومــاً به درس و 
تحصیل و عاقه ندارنــد. حتی در خیلی  از 
موارد به رشته ای که می خوانند هم عاقه ای 
ندارند!  ما نهایتا باید به  سمت نقطه ای برویم 
که درست مثل کشورهای توسعه یافته اگر 
کسی  وارد دانشگاه می شود و می خواهد هر 
رشــته ای را بخواند از روی عاقه  شخصی و 
استعدادی که دارد آن رشته را انتخاب کند 
نه بــرای این که  جامعه و خانواده او را وادار 
کرده که حتماً درس بخواند و مدرک  بگیرد. 

کاهش نقدینگی در داروخانه ها  
دکتر علی فاطمی نایب رییس انجمن داروسازان ایران ضمن 
اشاره به  آنچه که "کاهش شــدید نقدینگی در داروخانه ها" 
خوانــد، گفت: در حال  حاضر اقتصاد داروخانه ها به شــدت 
دچار بحران شده اســت. فاطمی با اشاره به حجم مطالبات 
داروخانه هــا از ســازمان های بیمه گــر،  گفت: متاســفانه 
داروخانه ها چهار ماه از مطالبات سال گذشته خود از  سازمان 
بیمه ســامت یعنی از آذر تا اســفند ســال ۹۷ را دریافت 
نکرده اند  و در حال حاضر نزدیک به یکســال است که این 
بخش از مطالبات  داروخانه ها از سوی بیمه سامت پرداخت 

نشده است. 
ë  اقتصاد داروخانه ها در بحران و کاهش شدید

نقدینگی
وی با بیان اینکه وضعیت پرداخت های سازمان های بیمه گر 
نسبت به  ســال گذشــته بدتر شده اســت و این موضوع 
داروخانه ها را به شــدت تحت  فشــار قــرار می دهد، افزود: 
امیدواریم این مساله به زودی حل شده و در  خدمت رسانی 
دارویی به مردم و تامین داروی بیماران مشکلی ایجاد  نشود. 
در حال حاضر اقتصــاد داروخانه ها به شــدت دچار بحران 
شــده  است. باید پرسید که کدام کارمندی می تواند یکسال 
حقوقــش را از  کارفرمایش دریافت نکنــد، اما باز هم ادامه 
حیات دهد؟. متاسفانه  نقدینگی داروخانه ها شدیدا کاهش 
یافته و شــرکت های توزیع هم به آن ها  فشار وارد می کنند؛ 
به طوری که داروها را در بازه های کوتاه مدت و  بعضا به صورت 
نقدی در اختیار داروخانه ها قرار می دهند. این  درحالیســت 
که ممکن است یکسال طول بکشد که داروخانه پولش را از 

 بیمه ها دریافت کند. 
ë وضعیت پرداختی بیمه ها به داروخانه ها

فاطمی با بیان اینکه روند پرداختی های سال ۱۳۹۸ سازمان 
بیمه  ســامت بهتر اســت،   اما هنوز چهار ماه از مطالبات 
۹۷ را نپرداخته انــد،  ادامه داد: درباره بیمه تامین اجتماعی 
وضعیت برعکس اســت. به طوری  که پرداختی هایشــان در 
سال گذشــته بهتر بود، اما در حال حاضر حدود  هفت ماه 
تاخیر در پرداخت مطالبــات داروخانه ها دارند. هر دو بیمه 
 وضعیت مناســبی ندارند و زمانیکه با مدیران شان صحبت 

می کنیم، افق  خوبی را برایمان ترسیم نمی کنند. 
ë  سند "خدمات نوین" وزارت بهداشت برای

داروسازها
نایب رییس انجمن داروسازان ایران با اشاره به بسته جدید 
خدمات  ســامت در داروخانه ها،   اظهار کــرد: اخیرا وزیر 
بهداشــت ســندی با  عنوان خدمات نوین داروخانه ها را در 
ابتدای شــهریور ماه امضا کردند  که این سند در تاریخ ۱۷ 
مهر ماه اباغ شد و قرار شــده یکسری  کمیته های استانی 
در داخل دانشــگاه های علوم پزشکی شــکل بگیرد و یک 
 کمیته کشــوری هم در وزارت بهداشــت ایــن کار را رصد 
کنند. فاطمی ادامه داد: بر اساس بررسی این کمیته ها، باید 
استانداردهای  خدمات نوین در داروخانه ها نیز تدوین شود. 
خدماتی همچون پایش  شاخص های سامت در داروخانه ها 
مانند اندازه گیری وزن،  BMI  یا  همان شــاخص توده بدنی 
و پرفشــاری خون می تواند در داروخانه ها انجام  شود.  حتی 
می توان اقدامی انجام داد تا برخی موارد تشخیصی در داخل 
 داروخانه ها امکان پذیر باشــد و اقدامات پیچیده تری مانند 
مشــاوره های  تخصصی دارویی و... نیــز می تواند به داخل 
داروخانه ها راه یابد که اگر  این اقدامات در داخل داروخانه ها 
انجام شود، می توانیم تا حد زیادی  عوارض ناخواسته داروها 

را کاهش دهیم. 

افزایش فارغ التحصیلان بی کیفیت در کشور خبرخبر

بررسی ژنتیکی ۳۰ هزار معلول تحت پوشش سازمان بهزیستی تا پایان  سالکمبود 100 هزار معلم در کشور

مراقب تخریب گران اقتصاد و جوندگان سرمایه انسانی باشیم
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 ۴۵ درصد ارز صادراتی 
طی ۱۸ ماه گذشته به کشور بازگشت

میــزان صادرات غیرنفتی کشــور در ۱۸ ماه گذشــته معادل ۶۱ 
میلیارد  دلار بوده که ۲۷ میلیارد آن در ســامانه نیما ثبت شــده 
اســت، یعنی حدود   ۴۵ درصد از ارز صادراتی به کشــور بازگشته 

است. 
وزارت اقتصاد طی اطاعیه ای در خصوص ابهامات پیش آمده راجع 
به  اظهارات وزیر اقتصاد در حاشــیه جلسه اخیر شورای گفتگوی 
دولت و  بخش خصوصی درباره آمار بازگشت ارز صادرکنندگان به 

کشور  توضیحاتی ارائه کرد. 
در این اطاعیه آمده است: در جلسه اخیر شورای گفتگوی دولت 
و  بخش خصوصی نماینده بانک مرکزی جمهوری اســامی ایران 
 اطاعاتی از میزان برگشــت ارز حاصل از صادرات غیر نفتی ارائه 

 کرد. 
وزیر امور اقتصادی و دارایی نیز در حاشــیه جلسه و با استناد به 
آمار  ارائه شده، میزان بازگشــت ارز حاصل از صادرات را مناسب 

ارزیابی  کرده اند. 
آماری که از ســوی وی ارائه شــده مبتنی بر این است که میزان 
صادرات  غیر نفتی کشــور در ۱۸ ماه گذشــته معادل ۶۱ میلیارد 
دلار بوده که ۲۷  میلیارد آن در ســامانه نیما ثبت شده است. رقم 
فوق به مفهوم این اســت  که در مدت یاد شده حدود ۴۵ درصد از 

ارز صادراتی به کشور  بازگشت داده شده است. 
لازم بــه توضیح اســت که رفــع تعهــد ارزی به مفهــوم الزام 
صادرکنندگان  به بازگشت کل ارز حاصل از صادرات نبوده و بانک 
مرکزی مطابق  مقررات، تعدیاتی در این زمینه در نظر می گیرد. 

مهمترین تعدیلی که لازم است در این خصوص لحاظ شود بخشی 
از  ارز حاصل از صادرات است که صادرکننده الزام به بازگشت آن 
ندارد  و در حال حاضر این ســهم برای بیشتر صادرکنندگان ۲۰ 
درصد است.  به طور طبیعی، اگر تعدیات فوق لحاظ شوند درصد 

رفع تعهد ارزی  از درصد بازگشت ارز بیشتر خواهد شد. 
لذا اطاعات ارائه شده توسط وزیر امور اقتصادی و دارایی صحیح 
 بــوده ولی برخی افراد و رســانه ها به دلیل عــدم توجه به مفاد 

صحبتهای  ایشان دچار سوء برداشت شده اند. 
ضمن آنکه آنچه در جلسه مورد تاکید ایشان بوده ناظر بر اهمیت 
 بازگشت ارز صادراتی به کشور برای حل مشکات اقتصادی کشور 
و  ابراز امیدواری ایشــان از همکاری بخش خصوصی است و اشاره 
ایشان  به مناسب بودن بازگشــت ارز صادرات به کشور موید این 

امر است. 

جعفر سرقینی معاون وزیر صنعت، معدن 
وتجارت گفت: ایران از ســه  شرکت روس 
که ســابقه زیادی در بحث ایمنی معادن 
زغالســنگ دارند،  دعوت کرده که ضمن 
بازدید از معادن زغالســنگ کشــور، راه 
حل لازم به  منظور ایمنی این بخش ارایه 
دهند. سرقینی افزود: اولویت نخست وزارت 
صنعت در بهره برداری از معادن  کشــور 
حفظ ایمنی و حفظ جان کارکنان معادن 
است. وی اضافه کرد: متخصصان روس در 
بررسی معادن زغالسنگ، همفکری  لازم را 
با انجمن زغالسنگ ایران به عمل خواهند 
آورد و نقاط ضعف را  مشــخص و راه حل 

ایمنی را ارایه می دهند. 
ســرقینی ضمن یادآوری تصمیم کمیته 
پشتیبانی زغالســنگ در سال گذشته که 
 به ریاســت وزیر صنعت برگزار شد، گفت: 
بر اساس تصمیم اخذ شده این  کمیته در 
۱۵ دیماه ۹۷، قیمت خرید کنسانتره زغال 
سنگ توسط شرکت  ذوب آهن بر مبنای 
۲۶.۵ درصد قیمت شمش فولاد خوزستان 
در بــورس  کالا و بر پایه مشــخصات فنی 

مندرج در جدول مربوطه بود که یک ماه 
 جلوتــر ) یکم آذر ۹۷ ( شــکل اجرایی به 

خود گرفت. 
وی خاطرنشان ساخت: مهمترین مشخصه 
اجرایی ارتقای ایمنی معادن  زغالســنگ، 
تامین منابع مالی اســت که بهره برداران 
اکنون بــا افزایش قیمت  زغالســنگ که 
پارســال تعیین شــد، می توانند در این 
زمینه گام بردارند، امــا  کفایت نمی کند 

و دولت در این ارتباط هم برنامه جداگانه 
ای دارد. ســرقینی موضــوع احداث چهار 
پایــگاه امــداد و نجات در چهــار منطقه 
زغال  خیز کشــور را یادآور شد ) طبس، 
کرمان، البرزهای شرقی و مرکزی( و  گفت: 
اکنون سازمان توســعه و نوسازی معادن 
وصنایع معدنــی ایران )  ایمیدرو( با خرید 
وسایل ایمنی به بهره برداران معادن کمک 
زیادی کرده،  اما این کافی نیســت. معاون 

امور معادن وصنایع معدنی وزارت صنعت 
یادآور شد: امروز  مجموع فعالان در بخش 
معادن زغالســنگ بیــش از ۱۷ هزار نفر 
هســتند که  چنانچه این اشــتغال توسط 
بخش خصوصی فراهم نمی شــد، دولت 
توان  سرمایه گذاری را نداشت. وی تصریح 
وزارت  براساس دســتورالعمل های  کرد: 
صنعت، هر یک از  معادن کشــور چنانچه 
حداقل های ایمنی را نداشــته باشد،اجازه 
فعالیت نــدارد،  اما حادثه خبر نمی کند و 
لازم اســت با رعایت اصول ایمنی و فنی، 
ضریــب  حادثــه و خطر را به صفــر و یا 

کمترین سطح ممکن رساند. 
ســرقینی پیرامون رویه کنترل و نظارت 
در فعالیت های معدنــی توضیح داد:  فرم 
ارزیابی ریســک که برابر با استانداردهای 
مورد قبول جهانی اســت،  ســالیانه چهار 
نوبت با مراجعه کارشناسان به معادن ثبت 
می شود که با  توجه به فاکتورهای مختلف 
از جمله گاز خیزی به هریک نمره داده می 
 شود که چنانچه معدنی از حدنصاب پایین 

تر باشد، تعطیل می شود. 

علیرضا رســتمی مدیرکل نظــارت بر محصولات 
کشــاورزی و مــواد  غذایــی ســازمان حمایــت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان با اشاره به  آخرین 
تصمیمات گرفته شده در چهلمین جلسه کارگروه 
تنظیم بازار،  گفت: ســقف قیمت کیفی ترین شیر 
خام و همچنین ۱۴ قلم فرآورده های  لبنی تعیین 

و اباغ شده است. 
رســتمی در ادامه افزود: بر این اســاس و با توجه 
به دریافت اطاعاتی  مبنی بر افزایش قیمت شــیر 
خام به ویژه از ســوی واحدهای دامداری  صنعتی، 
پیگیری لازم در خصوص رعایت سقف قیمت های 

مصوب  انجام گرفته است. 

وی اضافــه کــرد: همچنین پرونــده تخلف برای 
واحدهایی که از مصوبات  قانونی تمکین نکرده اند 
تشــکیل و به مراجع تعزیری ارسال و این  موضوع 
با جدیت ادامه خواهد داشــت که در این خصوص 

مجدد اطاع  رسانی خواهد شد. 
مدیــرکل نظــارت بر محصــولات کشــاورزی و 
مواد غذایی ســازمان حمایــت  مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان با بیان اینکه شیر خام در فهرست 
اقام  اولویت دار بازرســی قرار گرفته است، تصریح 
کــرد: همچنیــن  گزارش هایی مبنی بــر افزایش 
قیمت برخی محصولات لبنی توســط چند  واحد 
تولیدی، دریافت شده که در این زمینه نیز پرونده 

تخلــف بــرای  واحدهایی که از مصوبــات قانونی 
تمکین نکرده اند، تشــکیل و بــه مراجع  تعزیری 

ارسال شده است. 

دغدغه بارش بیــش از حد متعادل و احتمال 
وقوع سیل در حالی در ایران  پررنگ شده است 
که کارشناســان بر این باورند که جریان های 
آبی رفتار  طبیعی خود را خواهند داشــت اما 
زمانی که دخالت عامل انســانی پدید  می آید، 
ایــن جریان های آبــی می تواننــد ویرانگر و 

نابودکننده عمل کنند. 
بر اســاس پیش بینی هایی کــه صورت گرفته 
است، ماه های مهر، آبان و  آذر از لحاظ احتمال 
بارندگی بیش تر از میزان نرمال - یعنی طبق 
آمار  بلندمدت ۵۰ ساله - حتی برای پایتخت 
خواهد بود؛ بنابراین لازم است  همه تمهیدات 
لازم بــرای مدیریــت ســیاب، تخلیه ایمن 
ســیاب در مجاری  انتقــال آب، رودخانه ها و 

کانال ها فراهم شود. 
بر این اســاس رضا اردکانیــان وزیر نیروهفته 
گذشــته از پایش مســتمر  مخازن ســدها و 
رودخانه ها از حیث آمادگی برای گذر از سیل 
در  استان های مختلف خبر داد و گفت که باید 
بتوانیم با دسترسی مناسب تر  به اطاعاتی که 
از سازمان هواشناسی دریافت می کنیم، سطح 

آمادگی ها  را بالا ببریم. 

وی با اشاره به آغاز سال آبی ۱۳۹۸ – ۱۳۹۹ 
اظهار کرد: پیش بینی  ســازمان هواشناســی 
برای فصل پاییز این است که بارش ها شرایط 
نرمال  خواهند داشــت. با این حال ما به شکل 
منظمــی در حال پایش وضعیت  اســتان های 
مختلف هستیم. این پایش هم شامل وضعیت 
مخازن سدها  می شود و هم شامل رودخانه ها و 

شرایطی که از حیث آمادگی برای گذر  از سیل 
و نیازهای پایین دست دارد. 

به گفته وی ســعی وزارت نیرو این اســت که 
با دسترســی مناسب تر نســبت  به اطاعات و 
داده هایی که از ســازمان هواشناسی دریافت 
می کند، بتواند  ســطح آمادگی ها را بالا ببرد. 
البته این موضوع یک کار بین بخشــی بوده  و 
دســتگاه های مختلفی در این زمینه همکاری 

دارند. 
در این راســتا وزیر نیرو از تشکیل ستادهای 
مدیریت بحران در  اســتان های مختلف خبر 

داده و گفته اســت وزارت نیرو هم در شرکت 
 مدیریت منابع آب، ســتاد فرماندهی مدیریت 
سیاب را فعال کرده که این  ستاد مشغول کار 
بــوده و در آینده نزدیک گزارش جامعی را در 
مورد  این که در کدام نقاط ضعف وجود دارد و 

باید آمادگی ها بیش تر شود،  ارائه خواهد کرد. 
بررسی نقش انسان در وقوع سیل

داریوش مختاریکارشــناس حوزه آب  در این 
باره اظهار کرد: مســاله  مدیریت سیل از جایی 
آغاز می شود که بشر به حکم اجرای پروژهای 
 سدســازی، تغذیه مصنوعی، راه سازی، تغییر 

کاربری های فزاینده در  زیست بوم های شهری 
و تخریــب فزاینده زمینهای جنگلی و مرتعی، 
در  حوزه های آبریز و آبخیز اختال و بی نظمی 

پدید می آورد. 
وی با تاکید بر این که مشــکل سیل از جایی 
کلید می خورد که ســنجش  درســتی از این 
دخالت ها و پیامدهای سیل خیزی دخالت های 
انسانی در  طبیعت، سنجش و ارزیابی نمی شود، 
گفت: برای مثال، جریان های  سیابی در مسیر 
رودخانه کر در استان فارس، با کمک ۲۱ بند 
باســتانی  کنترل و در نهایت، حجم فراوانی از 
آب در دشــت کربال برای سیراب  کردن ۵۰ 
هزار هکتار اراضی دشت کربال مصرف می شد. 

این کارشــناس حوزه آب افزود: آب مازاد نیز 
راهی دریاچه بختگان  می شــد و یک پایداری 
مناســبی در حوزه آبریز بختگان برای قرن ها 
پدید  آمده بود. با ساخت سد درودزن در سال 
13٤2، این جریان های سیابی  به طور یک جا 
کنترل شــدند. ولی رژیم آبی این حوزه آبریز 
متاشی شد  و امروزه نه از آبادانی دشت کربال 
خبری هســت و نه از پرآبی و  پایداری دریاچه 

بختگان. 

ë  ارتباط مدیریت سیل با مدیریت
خشکی

مختاری بــا تاکید بر این که مدیریت ســیل 
ارتباط نزدیکی با مدیریت  خشکی و خشکسالی 
دارد، توضیــح داد: نمونه دیگــر حوزه آبخیز 
مهارلو  در اســتان فارس و شــمال غرب شهر 
شیراز است. این حوزه نیز  دستخوش انباشتی 
از دخالت های انســانی شده اســت. تا جایی 

که توسعه  باغشــهرها، گسترش شهرک ها در 
ورودی کانشهر شیراز، توسعه  بیرویه کانشهر 
شیراز در مسیر شــمال غرب، رشد ساخت و 
ســازها در  ارتفاعــات دراک، همگی با کاهش 
زمان تمرکز و افزایش شــدت جریان  سیابی، 
دو میلیون نفر ساکنان این کانشهر را مستعد 
غافلگیری در  یک بازه زمانی چند ساعته کرده 
است و چه بسا چند ده هزار و یا حتی  چند صد 
هزار نفر در یک جریان ســیابی بزرگ، دچار 

مشکل  غرق شدگی شوند. 
وی در ادامه با بیان این که وجه دیگر مســاله 
ســیل، اجرای پروژه های  کوچک آبخیزداری و 
تغذیه مصنوعی است، عنوان کرد: در حوزه های 
 آبریز داخلی، کنترل جریان ســیابی با کمک 
ســازه های کوچک  آبخیزداری در دل کوه ها و 
آبراه ها و یا اجرای پروژه های تغذیه  مصنوعی، 
با انباشت ۲۰۰ تا هشت میلیون متر مکعب آب 
در یک یا  چند حوضچه تغذیه مصنوعی، شاید 
در یک مقیاس محلی و منطقه ای،  خوشــایند 
باشــد ولی در عمل، به خشــکی رودخانه ها و 

دریاچه های داخلی  انجامیده اند. 

ë  تاثیر پروژه های انتقال آب بر وقوع
سیل

این کارشــناس حوزه آب با اشــاره به اجرای 
پروژه هــای انتقال آب، اظهار  کــرد: اگر پروژه 
انتقــال آب در مســیر جنگل های شــمال تا 
استان سمنان  اجرایی شود، در نتیجه نابودی 
پهنه های جنگلی و مرتعی در مســیر  ساخت 
پروژه و جاده دسترسی آن باید منتظر تشدید 
جریان های سیابی  در مناطق دور یا نزدیک به 

اجرای پروژه بود. 
مختــاری با تاکید بر این کــه جریان های آبی 
رفتار طبیعی خود را خواهند  داشت، گفت: تا 
زمانی که دخالت عامل انســانی پدید می آید، 
ایــن  جریان های آبــی، میتواننــد ویرانگر و 

نابودکننده عمل کنند. 

اقتصادی

سقف قیمت ۱۴ فرآورده  لبنی تعیین شد

شناسایی عوامل ناتوانی ایران در جذب ۷۵ 
میلیارد دلار سرمایه  خارجی درپسابرجام

محسن جلال پور
 »۸۰ میلیارد دلار ســرمایه  خارجــی بعد از برجام وارد 
ایران کردیم،  کمتر از ۵ میلیارد آن جذب شد. اگر همه 
این مقدار جذب شــده بود  هیچ کس نمی توانست ما را 

تحریم کند.« 
این  نکته را اخیــرا محمدجواد ظریف در جمعی مطرح 
کرده، اما به  دلایل عدم جذب این مقدار ســرمایه اشاره 
نکرده اســت. دست بر قضا  همان روزهایی که برجام به 
تایید کشورهای مذاکره کننده با ایران رسید،  در کسوت 
ریاست اتاق ایران با بیش از ۲۰۰هیات خارجی ماقات 
 داشــتم. در این دوره که به گمانم یکــی از خاص ترین 
دوره های دیپلماســی  اقتصادی در ایران است، تنها در 
اتاق ایران با ۶ رئیس جمهور، ۹  نخســت وزیر، ۲۵ وزیر 
و ده ها معاون وزیر و مقام ارشــد دولتی،   ۱۱رئیس اتاق 
و بیش از ۴ هزار تاجر و فعال اقتصادی دیدار داشــتم و 
 مذاکره صورت گرفت. گاه در یک روز دو تا ســه هیات 
بلندپایه بــه اتاق  ایران می آمد و گاهی شــمار اعضای 
هیات های خارجــی و تجار ایرانی به  قــدری زیاد بود 
که ســالن ۴۰۰نفره اتاق ایران هم گنجایش کافی برای 
 پذیرش مهمان ها را نداشــت. به گمانم نه قبل و نه بعد 
از انقاب چنین  عاقه ای بــرای حضور در ایران وجود 
نداشته یا دســت کم اجرایی نشده  است. پس اظهارات 
وزیر امور خارجه درباره اینکه پس از برجام، ۸۰  میلیارد 
دلار تقاضا برای ســرمایه گذاری در ایران وجود داشته، 
گزاف  نیســت. اما چرا این مقدار سرمایه به اقتصاد ایران 
جذب نشــد؟ ابتدا توضیح  می دهم که چرا دوره خاص 
پس از برجام یک فرصت طایی برای  اقتصاد ایران بود 
و بعد می گویم چرا نتوانســتیم از این فرصت اســتفاده 
 کنیم. بعد از وقوع بحران مالی که اقتصاد جهان را درگیر 
رکودی  فراگیر کرد، جهت حرکت ســرمایه های جهانی 
تغییر کرد و به طور  مشخص از حجم سرمایه گذاری در 
بازارهای نوظهور کاسته شد. به طور  مشخص کشورهای 
بریک )برزیل، روســیه، هندوســتان و چیــن( که در 
 دوره ای، جزو گزینه های مطلوب برای ســرمایه گذاری 
بودند دچار  مشکاتی شــدند و جریان ورود سرمایه به 

این کشورها تا حدودی  معکوس شد. 
در همین مقطع، وقوع انقاب در خیلی از کشــورهای 
عربی و تشدید  تنش ها در خاورمیانه، خیلی از کشورهای 
رقیــب ایران را در وضعیت  نااطمینانــی قرار داد و این 
می توانســت بهترین فرصت برای جلب  ســرمایه های 
خارجی توسط ایران باشد. در آن مقطع به دنبال برگزاری 
 انتخاباتی پرشور، سرمایه اجتماعی ساختار سیاسی در 
ایران به شــدت  بالا رفته بود و شعارهای رئیس جمهور 
منتخب مردم مبنی بر حل مناقشــه  هسته ای و تعامل 
با جهان ایران را در آستانه یک تحول اساسی قرار  داده 
بود. فرآیند مذاکرات هســته ای که با تابوشکنی همراه 
بود و پس از  نزدیک به چهاردهه وزرای خارجه ایران و 
آمریکا را سر یک میز  نشــانده بود، مزید بر علت شد و 

نگاه جهانیان را نسبت به ایران تغییر  داد. 
امیدها به شــدت تقویت شــده بود و مردم چشــم انداز 
بسیار مثبتی پیش رو  می دیدند. بنابراین طبیعی بود که 
بعد از برجام موجی از ســرمایه گذاران  خارجی مشتاق 
سرمایه گذاری در ایران باشند. اما سرمایه گذار خارجی 

 به ۱۰ دلیل از ورود به اقتصاد ایران ترسید. 
 ۱- بعد از برجام مشــخص بود که اقتصاد ایران ظرفیت 
رشــد داشت، اما  فضای ســرمایه گذاری مهیا نبود و نه 
بخش دولتی و نه حتــی  بخش خصوصی ایران آمادگی 
و شــفافیت لازم برای شراکت با  سرمایه گذار بین المللی 

را نداشتند. 
 ۲- پس از برجام درحالی که ســرمایه گذاران خارجی ما 
را رصد  می کردند، منافــع ملی را قربانی منافع گروهی 
کردیم و به جای پیام  همگرایــی، پیام واگرایی دادیم. 
رفتار برخی از رقبای سیاســی دولت  ضدمنافع ملی بود 
و این ســیگنال را داد که ایران آبستن دعواهای شدید 

 داخلی است. 
 ۳- پس از برجام رقبای سیاســی دولت ســناریوهای 
مختلفی را اجرا کردنــد  تا این پیام را به جامعه جهانی 
بدهند که بخشی از ساختار سیاسی ایران  فعا عاقه به 
بهبود رابطه با جهان را نــدارد. این رفتارها نااطمینانی 
را  تشدید کرد. بدیهی است هیچ کشوری بدون داشتن 
رابطه خوب با جامعه  جهانی، نمی تواند در جلب سرمایه 

موفق عمل کند. 
 ۴-  تنهــا رقبــای سیاســی دولت را نبایــد متهم این 
ناکامی تاریخی دانســت.  دولت هم غفلت کرد و در باد 
برجام خوابید و گام موثری برای  اصاحات ســاختاری 
و رقابتــی کردن اقتصاد برنداشــت. ما نیاز به تحول  در 
سیاســت گذاری و بازنگری در قوانین و تحول در نظام 
اداری داشــتیم.  دولت نه تنها اقتصاد را رقابتی نکرد که 
حتی برای بهبود بوروکراســی و  ارتقای مناسبات اداری 
هم گامی برنداشت. حتی ذره ای به خود زحمت  ندادیم 
اندکی در فضای کسب وکار کشور گشایش ایجاد کنیم. 

تاثیر پروژه های انتقال آب بر وقوع سیل

جعفر محمدنژاد سیگارودی سخنگوی سازمان ساتبا 
با اشــاره به این که  هم اکنون در تمامی استان های 
کشــور نیروگاه هــای تجدیدپذیر راه اندازی  شــده 
است، گفت: در حال حاضر ظرفیت نصب شده این 
نیروگاه ها در  سراســر ایران به ۸۴۱ مگاوات رسیده 
و تمامی این ظرفیت از طریق   ۱۱۵ شــرکت بخش 
خصوصی محقق شــده است. محمدنژاد سیگارودی 
با اشــاره به راه اندازی بیش از ۱۱۵ نیروگاه  مگاواتی 
تجدیدپذیر در کشــور، گفت: تاکنون حدود ۳۵۰۰ 
نیروگاه  خورشیدی پشت بامی یا خانگی در کل کشور 
ایجاد شده و ۲۵۰۰ واحد  دیگر نیز عمدتا در مناطق 
محروم و روستایی در دست احداث است. وی با تاکید 

بر اینکه نرخ خریــد تضمینی برق تجدیدپذیرها با 
اباغ جدید  وزیر نیرو حدود ۳۰ درصد افزایش یافته 
اســت، اظهار کرد: این تعرفه  در بخش نیروگاه های 
زباله سوز به ویژه در مناطق شمالی کشور، از  جذابیت 
بیشتری برای ســرمایه گذاران برخوردار است. بنا بر 
اعام وزارت نیرو، محمدنژاد افزود: پیش از این، نرخ 
خرید  تضمینی برق به ازای هر کیلووات تولید انرژی 
در این واحدها حدود   ۳۷۰ تومان بوده که این رقم در 
حال حاضر به ۵۵۵ تومان در کل  کشور رسیده است. 
ولی چنانچه سرمایه گذاران برای مدیریت زباله های 
 شهری مناطق شــمالی کشــور اقدام به راه اندازی 
واحدهای یاد شده کنند،  نرخ خرید تضمینی برق در 

این مناطق حدود دو برابر تعرفه های جدید  محاسبه 
خواهد شد. سخنگوی سازمان انرژی های تجدیدپذیر 
و بهره وری انرژی برق)ساتبا(  با تاکید بر این که برق 
اســتفاده کنندگان از پنل های خورشــیدی تولید 
داخل   ۳۰ درصد گران تر خریداری می شــود، گفت: 
از محل نیروگاه های نصب  شــده حدود ۵۳ هزار و 
۴۲۰ نفر سال اشتغال به صورت تجمیعی در  بخش 

تجدیدپذیر صورت گرفته است. 

 ۲۵۰۰ نیروگاه خورشیدی خانگی در دست احداث

ایجاد کنسرســیوم بیمه ای توسط شــرکت های بیمه 
می توانــد ریســک حضور  در بــازار ســرمایه را برای 
ســهامداران خرد و تازه وارد پوشــش دهد و از  آنها در 
مقابل نوسان و افت شدید شاخص بورس حمایت کند. 
موضوع پوشش بیمه ای سهامداران در مقابل نوسانات 
قیمتی سال هاســت  مطرح شــده اما به دلیل ساختار 
پیچیده معامــات بازار ســرمایه و فعالیت  میلیون ها 

سهامدار در این بازار تاکنون به نتیجه نرسیده است. 
کاهش شــدید شــاخص بورس و زیان سهامداران در 
هفته ای که گذشت،  بار دیگر توجه ها را به سوی لزوم 
حمایت از ســهامداران به ویژه  سهامداران خرد و تازه 
وارد جلب کرده است. شاخص بورس روز  دوشنبه )۲۲ 
مهر( ۶ هزار و ۳۱۹ واحد افت داشت و در روز سه شنبه 
  ) ۲۳ مهر( سقوط بی سابقه ۱۰ هزار و ۸۹۲ واحدی را 

ثبت کرد. 
در ایــن میان، هزاران ســهامدار تــازه وارد و خرد که 
آشنایی چندانی با  بازار سرمایه نداشته اند به علت نوسان 
های شدید، بخشــی از سرمایه  خود را از دست داده و 
نگران وضعیت خود هســتند. برای مقابله با  پیامدهای 
منفی افت شــاخص بورس که زیان سهامداران خرد را 
به  همراه دارد، از ســال های گذشــته بحث راه اندازی 
بیمه سهام و  سهامداران پیشنهاد شده اما هنوز راهکار 

و سازو کاری برای اجرای  آن یافت نشده است. 
هر  بار که شــاخص بــورس با افت شــدید مواجه و 
فریاد نارضایتی  ســهامداران بلند می شود، طرح بیمه 
سهامداران مطرح شده و  پیشــنهادهایی می شود، اما 
با تثبیت شرایط بازار ســرمایه، این طرح به  فراموشی 
سپرده می شود. نوسان منفی بازار سهام در هفته ای که 
گذشت  باعث شد تا بار دیگر طرح راه اندازی بیمه سهام 
توسط شــرکت های بیمه  مطرح شودعضو سندیکای 
بیمه گران ایران در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی  ایرنا 
درباره پوشش ســهامداران و سهام آنها توسط صنعت 
بیمه، گفت:  اینکه تصور شــود یک شرکت بیمه بتواند 

بهتنهایی این کار را برای  بازار سرمایه انجام دهد، دشوار 
است، بنابراین باید کنسرســیومی از بیمه  ها تشکیل 
شود و البته حمایت ملی در پشت آنها قرار بگیرد. مجید 
قاسمی خاطر نشان کرد: صنعت بیمه عاوه بر پوشش 
ریســک  موضوعات مختلف باید بتواند ریسک خود را 
نیز ارزیابی کند. وی افــزود: فعالیت های مختلف همه 
قابل تامین پوشش بیمه هستند اما  بستگی به این دارد 
که تعداد متقاضیان چقدر باشــد تا بر اساس »نسبت 
 قانون اعداد بزرگ« این ریسک برای بیمه ها به حداقل 
برسد. عضو سندیکای بیمه گران ایران اضافه کرد: این 
موضوع در صنعت  بیمه، تحت مطالعه قرار دارد. پیگیری 
ایرنا از شرکت های بیمه نشان می دهد این موضوع جزء 
 عاقه مندی های شرکت های مختلف قرار دارد، اما عدم 
شناخت از  سازوکار اجرای آن، باعث احتیاط و محافظه 

کاری آنها در این باره شده  است. 
در دوره هــای مختلف نیز مذاکراتی میــان بیمه ها و 
ســازمان بورس انجام  شده اما به دلیل مشخص نبودن 
نحوه اعمال پوشــش بیمه ای برای سهام،  تاکنون این 

طرح ها به نتیجه نرسیده است. 

مشارکت روس ها در ایمن سازی معادن زغالسنگ ایران

حمایت بیمه از سهامداران در مقابل نوسان بورس
خبر کوتاه

یادداشت
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اخبارخبر کوتاه

شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب گواهینامه سیستم مدیریت انرژی اخذ کرد
محمدی-خبرنگار  کرمانشــاه-فریده 

یادگار امروز:
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شرکت 
بهره بــرداری نفــت و گاز غرب این 
شــرکت به منظور بهبود مستمر نظام 
مدیریت انرژی و تحقق اهداف مرتبط 
با این نظام موفق بــه اخذ گواهینامه 
 ISO انــرژی  مدیریــت  سیســتم 
50001با همکاری و مشاوره دانشگاه 

رازي كرمانشاه شد.
ساختمان ستاد کرمانشاه شرکت بهره 
بــرداری نفت و گاز غــرب به منظور 
بهبود مســتمر نظام مدیریت انرژی و 
تحقق اهداف مرتبط بــا این نظام، از 
 IMQسوی ممیز شرکت شخص ثالث
ایتالیــا ، مورد ممیــزی قرارگرفت و 

موفــق به« اثبات انطباق فرآیندها و فعالیت ها بر اســاس نیازمندی های اســتاندارد مرجع 
کسب گواهی« گردید. بر این اساس، نتایج حاصل از یافته های این دوره ممیزی بیانگر تعهد 
مدیریت ارشد و مشارکت کلیه کارکنان در بهبود مستمر نظام مدیریت انرژی و اجرای پروژه 

های بهبود و اقدامات اصلاحی مورد نیاز می باشد.
در همین ارتباط مهندس ناصری پور مدیر عامل شــرکت بــا تقدیر از تلاش همه کارکنان 
و خصوصــا همکاران کمیته انرژی در اخذ این گواهینامه گفت: مهمترین هدف از اســتقرار 
سیستم مدیریت انرژی در ساختمان ســتاد کرمانشاه مشاهده نتایج این گواهینامه در هدر 
رفت انرژی به صورت نمونه جزئی از کل شرکت، بهینه سازی عملکرد انرژی ، یافتن نقاط بارز 
مصرف کننده ها، ارائه راهکارهای بهبود و شناســایی متغیرهای مؤثر بر مصرف جهت پایش 

مداوم عملکرد تجهیزات اصلی می باشد.
وی با بیان اینکه ISO 50001 ابزاری قدرتمند برای پیاده ســازی سیســتم مدیریت انرژی 
در ســازمانها را فراهم می کند، اظهار داشــت: امروزه مدیریت موثر انرژی، فقط برای بهبود 

کسب و کار نمی باشــد، بلکه در حال 
تبدیل شدن به یک الزام قانونی است 
و در واقع این گواهینامه به شرکت ها 
کمک می کند تا چگونگی اســتفاده 
از انــواع حاملهای انرژی ســازمان را 
مشــخص کننــد و روش هــای واقع 
بینانــه کاهش مصــرف، آلودگی ها و 
هزینه ها را مشــخص نمایند و علاوه 
بــر ارائه شــیوههای مدیریت انرژی و 
صرفه جویی در هزینه ها، تعهد سازمان 
به کاهش اثرات سوء زیست محیطی را 

نیز نشان می دهد.
مهنــدس ناصــری پــور در ادامه با 
اشــاره به رویکرد مثبت همه مدیران 
شــرکت در اخــذ و تداوم سیســتم 
مدیریــت انــرژی افــزود: اخــذ این 
گواهینامه فقط در ســاختمان ســتاد کرمانشاه قطعا شروع این پروســه به شمار می رود و 
بایــد همه مدیران، روســا و همکاران نهایت تلاش خود را در جهــت بکارگیری آن در همه 
واحــد ها و مناطق عملیاتی بکار گیرند و خوشــبختانه با تجربه به دســت آمده در ســتاد 
کرمانشــاه و تلاش همکاران این مهم نیز دست یافتنی اســت و انشالله با برنامه ریزی های 
 صــورت گرفته در مرحله بعد منطقه عملیاتی نفت شــهر نیز در ایــن چارچوب قرار خواهد 

گرفت.
ایشان در پایان با تبیین ضرورت رویکرد و تاثیر فرهنگ سازمانی بر عملکرد صحیح سیستم 
مدیریت انرژی و پیاده ســازی آن در شرکت ها گفت: با توجه به فرمایشات و تاکیدات مقام 
عظمــای ولایت)مدظله( در زمینه اقتصاد مقاومتی و بــا توجه به اینکه صنایع نفت و گاز از 
جمله صنایع پرمصرف انرژی محســوب می شوند، اخذ گواهینامه سیستم مدیریت انرژی و 
تداوم آن در شرکت های نفتی نتایج بسیار مثبتی در زمینه صرفه جویی در مصرف انرژی و 

بهینه سازی مصرف آن خواهد داشت.

 مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگار امروز :
مشهد - ســومین جلسه کارگروه توســعه مدیریت با حضور 
محمد سنجری مدیر کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی خراسان 
رضوی ،معاونین،رؤســای ستادی و شهرســتانهای استان و 
کارشناســان حوزه های مختلف در سالن اجتماعات این اداره 
کل برگزار شــد.رضوی سنجری در این جلسه ضمن تشکر از 
خدمات و تلاش های تمامی همکاران اســتان طی ســخنانی 
اظهار کرد: امــروز باید به معنای واقعــی خدمت صادقانه به 
مردم را در این اداره کل نهادیه و پیاده ســازی کنیم واقعیت 
این اســت که ارتقاء و پیشــرفت هر ســازمانی در گرو بحث 
رضایتمندی مردم در جامعه است و اگر ما بتوانیم رضایتمندی 
مخاطبین خود را جلب کنیم، مطمئناً توانسته ایم به بخشی از 

خواسته ها و مطالبات مردم پاسخ دهیم.
سنجری در ادامه با توجه به رعایت حفظ کرامت ارباب رجوع 

تاکیــد کرد:ما خدمتگذار مردم هســتیم و تنها یکی از ملاک 
ها و شــاخص های اندازه گیری مدیران رضایت مندی مردم 
و پیشــرفت کار ارباب رجوع اســت امروز نوبت ما است تا با 
فداکاری و تصمیم گیری درســت حمایت کننده کارگران و 
بنگاه های اقتصادی استان باشــیم ما نقش پشتیبانی کننده 

را داریم و در این مســیر باید شــان ، اخلاق و انسانیت ارباب 
رجوع را رعایت کنیم.

وی افزود:امروز ملاک و شــاخص برای ما کار و ســلامت کار 
اســت و یکی از مهم ترین دغدغه های کارکنان باید تلاش در 
راســتای رضایت مندی ارباب رجــوع و عنایت ویژه به تکریم 
مراجعیــن، حقوق شــهروندی و همچنین دفــاع از عملکرد 
سیستم باشد ما همواره باید در تصمیم گیری ها به فکر و منافع 
مردم باشــیم .سنجری در خاتمه سخنان خود گفت:تلاش در 
راســتای تحقق شاخص های عمومی و اختصاصی ماموریت و 
وظیفه یکایک ماســت اما همه می بایست در راستای تحقق 
و اجرای شــاخص های عمومی تلاش کنند چرا که تکریم و 
صیانت از حقوق جامعه هدف و جلب رضایت دست اندر کاران 
 جامعه کســب و کار و گره گشــایی از کار مردم به ما واگذار 

شده است.

مدیر کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی خراسان رضوی :

یکی از ملاک ها و شاخص های اندازه گیری مدیران رضایت مندی مردم  است

توزیع روزانه 15 هزار پرس غذا توسط خادمان 
رضوی در کربلا

مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگار امروز :
مسئول موکب فراشان آستان قدس رضوی در شهر مقدس کربلا گفت: خادمان 
امام رضا)ع( برای چهارمین سال متوالی و با هدف پذیرایی از زائران حسینی موکب 
خدمت رسانی خود را در شهر مقدس کربلای معلی برپا کرده اند.سید محمدصادق 
علم الهدایی بروجردی مســئول موکب فراشان آستان قدس رضوی در گفتگو با 
خبرنگار اعزامی ما در کربلای معلی گفت: حدود 80 خادم بارگاه نورانی امام علی 
بن موسی الرضا)ع( برای چهارمین ســال متوالی به صورت شبانه روزی در حال 
خدمت رسانی به زائران امام حسین)ع( هستند.وی افزود: این خادمان در سه وعده 
15 هزار پرس غذای متبرک را میان زائران اباعبدلله الحسین)ع( توزیع می کنند.

علم الهدایی ادامه داد: توزیع بطری آب معدنی و برپایی نانوایی سیار از دیگر خدمات 
موکب خادمان امام رضا)ع( در کربلای معلی است.مســئول موکب آستان قدس 
رضوی در کربلا به خدمات ســلامت و فرهنگی این موکب نیز اشاره کرد و گفت: 
در این موکب رضوی اقامه نماز جماعت، بیان معارف و عزاداری توسط روحانیون 
اعزامی در حال برگزاری است. همچنین یک تیم پزشکی نیز در حال خدمت رسانی 
است.شایان ذکر است، موکب فراشان حرم امام رضا)ع( در شارع العباس)ع( شهر 
مقدس کربلا مستقر است و تا دو روز بعد از اربعین به زائران حسینی خدمت رسانی 

خواهد داشت.

بهره برداری از ۲۲۰ کیلومتر شبکه جمع آوری 
فاضلاب در شهر بابل 

ساری – امیری فر-یادگار امروز  
مدیرعامل آب و فاضلاب شــهری مازندران با اشاره به اینکه عملیات اجرای طرح 
جمع آوری و تصفیه فاضلاب شهربابل از سال ۱۳۷۴ با هدف حفظ محیط زیست 
و ارتقای سلامت مشترکین آغاز شد، گفت: هم اکنون ۲۲۰ کیلومتر شبکه جمع 

آوری فاضلاب در این شهر احداث شد و به بهره برداری رسید.
به گزارش شرکت آبفاشهری مازندران، مهندس مجیدعبدالهی با بیان اینکه تصفیه 
خانه فاضلاب شــهر بابل با قابلیت تصفیه  ۲۴هزار و ۵۰۰ متر مکعب فاضلاب در 
شــبانه روز ، با ظرفیت پوشش ۱۰۰ هزار نفر از سال۱۳۹۰ وارد مدار فعالیت شد، 
افزود: تا کنون با بهره برداری از ۲۲۰ کیلومتر شبکه جمع آوری فاضلاب، ۱۵ هزار 

و ۵۹۷ انشعاب نصب و ۱۲هزار انشعاب جاری سازی شد.
وی، با بیان اینکه هم اکنون۹۱ هزار نفراز جمعیت این شهر تحت پوشش این طرح 
قرار گرفتند، تصریح کرد: انتظار می رود سایر مشترکین نیز نسبت به وصل و جاری 

سازی انشعاب فاضلاب خود اقدام نمایند.
مدیر عامل آبفاشهری مازندران ادامه داد: تمامی تجهیزات اصلی تصفیه خانه شهر 
بابل فعال است و پساب تولیدی به طور مستمر از سوی کارشناسان محیط زیست 
مورد نظارت و ارزیابی قرار می گیرد به طوری که اســتفاده از این پساب در بخش 

کشاورزی با رعایت استانداردها امکان پذیر است.

همایش پیاده روی نشاط و سلامت 
در دانشگاه علوم پزشکی مازندران برگزار شد

ساری – امیری فر-یادگار امروز  
به مناسبت هفته تربیت بدنی، همایش پیاده روي نشاط و سلامت ویژه دانشجویان 
دانشگاه علوم پزشکي مازندران در مجتمع دانشگاهي پیامبراعظم )ص( این دانشگاه 
برگزار شد. به همت کانون دانشجویی سلامت رفتار دانشگاه علوم پزشکی مازندران 
و با همکاری مدیریت هاي فرهنگي ، فوق برنامه و تربیت بدني دانشگاه علوم پزشکي 
مازندران ، همایش پیاده روي نشــاط و ســلامت ویژه دانشجویان همراه با صرف 
صبحانه سلامت به مناســبت هفته تربت بدني برگزار شد . پیاده روی ، نرمش ، 
مسابقه دارت ، لیوان چیني ، هفت سنگ ،شوت دارت ، مچ اندازي ، طناب کشي 
از جمله برنامه هاي این همایش بود که با حضور دانشجویان ، استادان و کارکنان 

دانشگاه علوم پزشكي مازندران در مجتمع دانشگاهي پیامبراعظم )ص( اجرا  شد.
گفتنی است در این برنامه دکتر محمد رضا حق شناس معاون فرهنگی دانشجویي 
دانشگاه علوم پزشکي مازندران به همراه جمعي از مدیران فرهنگي و تربیت بدني و 

روساي دانشکده ها حضور داشتند.

از نارنجی پوشان پاکدست منطقه ثامن مشهد
 تقدیر شد

مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگارامروز :
در مراسمی با حضور شهردار منطقه ثامن مشهد و جمعی از مدیران نهاد مجری 
طرح نوسازی و بهسازی بافت پیر امون حرم مطهررضوی، 5 نفر از کارکنان خدمات 
شهری شهرداری منطقه ثامن مورد تقدیر قرار گرفتند. این پاکبانان پاکدست، پس 

از پیدا کردن وجوه نقد ، آنها را به دست صاحبانشان رسانده بودند.
سید مصطفی نعمتی شهردار منطقه ثامن مشــهد در این مراسم با اشاره به این 
حدیث نبوی که فرموده: »کسی که برای اهل خانواده خویش کوشش می کند و از 
راه حلال معیشت آنان را ترتیب می دهد اجرش مطابق مجاهد فی سبیل ا.. است«، 
اظهار کرد: طبق این فرمایش پیامبر بزرگوار اســلام، علاوه بر بهره مندی از اجر 
معنوی جهاد در راه خدا، مفتخر به توفیق خدمت رسانی به زائران و مجاوران بارگاه 
منور رضوی هستیدکه خود این امر نیز در بردارنده نظر مرحمت پروردگار و عنایت 
امام هشتم)ع( خواهد بود. وی افزود: امانتداری و صداقت در رفتار نیز از جمله موارد 
اخلاقی است که بارها مورد تاکید دین مبین اسلام و سیره و منش اولیای الهی بوده 

که شما خادمان حریم رضوی نیز متخلق به این اخلاق پسندیده هستید.
شــایان ذکر است، این کارگران زحمت کش در حین انجام وظایف خود در جهت 
خاکروبی و پاکبانی مسیر تردد زائران و مجاوران بارگاه منور رضوی ، طی چند نوبت 
مبالغ نقدی شامل چند قطعه اسکناس های یکصد دلاری، 50 هزار دیناری)عراقی( 
و همچنین وجوه نقد رایج جمهوری اســلامی ایران )جمعا به ارزش تقریبی 100 
میلیون ریال( و مدارک شناسایی را پیدا کرده بودند که با تحویل آن ها به مدیران 
و کارشناســان خدمات و محیط زیست شهری شهرداری منطقه ثامن و سپس با 
پیگیری از مقامات انتظامی و قضایی، این مبالغ و مدارک به صاحبانشــان عودت 

داده شده بود.

شــهرکرد - احســان محمــودی- خبرنگار 
یادگارامروز:

مهندس عبداله نظري مدیر كل اســتاندارد 
استان چهارمحال وبختیاري گفت : فرهنگ 
اســتاندارد همانا صیانت از نشــان استاندارد 
واحدهاي تولیدي اســت كه بایــد نهادینه 
شــود و نهادینه ســازي فرهنگ هــا صرفا 
توســط یك نهاد خاص امكان پذیر نیســت 
و باید تمام اشــخاص و دســتگاهها از جمله 
رســانه ها همانگونه كه تاكنون تلاش نموده 
اندهمچنان نقش خود را به خوبي ایفاد كنند 
. و با توجه به شــرایط خاص كشور از منابع 

موجود به بهترین نحو استفاده شود .
وي افزود : در شــش ماهه سال جاري 500 
نمونــه فرآوري از واحدهاي صنعتي اســتان 
مشمول استاندارد اجباري گردیده اند كه 85 
در صد آنها پروانه اســتاندارد دریافت كرده 
اند و از تعداد 235 مــورد نیز نمونه برداري 

شده است .
مدیر كل اســتاندارد استان تصریح نمود كه 
تاكنون یك هزار بازرسي از مراكز عرضه كالا 
در استان انجام شده كه 6 مورد آن مشكوك 
به جعل علامت اســتاندارد منجر شــده كه 
عبارتنــد از : فرآورده هاي پروتیني ســویا ، 
دســتمال كاغذي ، ســیم و كابل ، كاشي ، 
لواشك و ســركه ،  كه سیم و كابل نور البرز 
خراســان بدون استاندارد بوده و جمع آوري 

گردیده اســت و جهت افزایش سطح آگاهي 
مسئولین واحد هاي تولیدي تاكنون 6300 
نفر ســاعت نشست هاي فني و كارشناسي و 

دوره هاي تخصصي برگزار شده است . 
وي افزود: در راســتاي برون سپاري فعالیت 
هاي اداره اســتانداردبا توجه به توان علمي 

بخــش خصوصي تاكنــون 21 آزمایشــگاه 
تخصصي جهت بررســي كیفیت و استاندارد 

محصولات تولیدي تاسیس شده است .
مهندس عبداله نظري گفت : شــهر بازي ها 
بدلیل شــرایط اقلیمي خــاص و جغرافیایي 
در اســتان تعداد انگشت شــماري هستند و 

معمولا اكثر آنها زمین بازي مي باشــند كه 
بر اســاس اقدامات صورت گرفته عمده آنها 
در بحث نظارت مورد قبول مي باشــند و از 
آنجایي كه شــهرداري ها و نهادهاي متولي 
مجوز شــهربازي صادر مي كنند باید فعالیت 
آنها منوط به گواهي و تایید اســتاندارد باشد 
كه متاسفانه علیرغم پیگیري هاي انجام شده 
زمین هاي بازي پارك ها مــورد تائید اداره 
استاندارد نیست و با توجه به اقدامات خوبي 
كه توسط شهرداري ها انجام شده پیگیر اخذ 

گواهي استانداردنشده اند . 
وي در مورد اصول اســتاندارد آسانســور ها 
در ســاختمان هاي دولتي و خصوصي اظهار 
داشت : بر اســاس قانون ادارهكل استاندارد 
باید بر اســتاندارد بودن آسانسور ها نظارت 
كند چون بعضــي از پیمانكاران براي كاهش 
هزینه ها از تجهیزات بــي كیفیت در نصب 
آسانسور ها استفاده مي كنند . در صورتیكه 
باید نــكات ایمنــي آسانســورها مطابق با 
شــاخصه هاي استاندارد توســط مهندسان 
ناظر ســاختمان رعایت شود و صدور پایانكار 
منوط به اخذ مجوز تائیدیه استاندارد باشد . 
مدیر كل اســتاندارد اســتان گفت : تاكنون 
حدود 33500 مورد استاندارد ملي در كشور 
تدوین شده است كه دو درصد آنها كه 670 
مورد مي باشــد توســط اداره كل استاندارد 

استان تدوین شده است .

شاهرود میزبان  مسابقات والیبال قهرمانی  
نیروهای مسلح کشور

شاهرود- حسین بابامحمدی -خبرنگاریادگارامروز : رییس تربیت 
بدنی و هیأت والیبال نیروهای مسلح شاهرود در گفتگو با خبرنگار 
ما گفت: نخستین دوره از مسابقات والیبال نیروهای مسلح استان 
سمنان با حضور ۷ تیم در دو گروه ۳و ۴ تیمی به میزبانی نیروی 
انتظامی شهرستان شاهرود به مدت ۵روز  در سالن ولی عصر)عج(

شهرداری شــاهرود برگزار گردید. حسین زهرابی گفت :پس از 
برگزاری ۱۳ بازی ،لشــکر ۵۸ذولفقار شــاهرود، ناجا شهرستان 
شــاهرود و گروه۱۰محرم به ترتیب به مقام های اول تا ســومی 
دســت پیدا کردند. وی در ادامه افزود: تیم پادگان امام رضا )ع( 
شــاهرود نیز مقام اخلاق این دوره از مسابقات را کسب کردو در 
پایان جوایز نقدی ، لوح تقدیر و ســپاس به تیم های برتر توسط 

مقام های  ارشد نظامی شاهرود اهدا گردید.
حسین زهرابی بیان داشت: این دوره از لحاظ کمیت و کیفیت در 
سطح بسیار بالا و قابل قبولی بود و با توجه به استقبال خوب تیم 
های استان مقرر گردیدمسابقات قهرمانی والیبال نیروهای مسلح 
کشــور از اول بهمن ماه ســال جاری با حضور ۱۸ تیم از سراسر 

کشور در شاهرود برگزار گردد.

 
انجام عملیات محلول پاشی آفت شب پره 

شمشاد در منطقه سنگده ساری
ساری – امیری فر-یادگار امروز  

بــه گزارش روابط عمومــی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
مازندران- ســاری، فتح ا... غفاری چراتی معاون امور جنگل اداره 
کل منابع طبیعی و آبخیزداری مازندران- ساری، گفت: رویشگاه 
شمشاد منطقه سنگده شهرســتان ساری به وسعت بیش از ۴۰ 
هکتار می باشــد که با توجه به آلودگی رویشگاه های شمشاد به 
آفت شــب پره شمشاد و خسارت شــدید آن به این گونه نادر و 
همیشه سبز جنگل های شمال کشــور، این اداره کل به منظور 
حفظ و حراست از رویشگاه ســبز آلوده سنگده از خسارت آفت 
مذکور و حفظ منطقه به عنوان ذخیره گاه شمشاد جهت تهیه بذر، 
نهال و قلمه و به منظور کنترل آفت شــب پره شمشاد با شرکت 
تاک گیاه گستر قرارداد منعقد کرده و سه مرحله عملیات محلول 

پاشی با ترکیب کم خطر) روی اگرو( انجام داده است.
غفاری چراتی بیان کرد: خوشــبختانه نتایج محلول پاشی بسیار 
رضایت بخش بوده که ان شاا... با استمرار عملیات محلول پاشی 
جمعیت آفات را کنترل و عرصه رویشگاه های شمشاد را حفظ و 

حراست نماییم.

نهاد توسعه محلی 
در آمل راه اندازی می شود

ساری – امیری فر-یادگار امروز  
رئیس سازمان عمران و بازآفرینی فضاهای شهری شهرداری آمل از راه 
اندازی دفتر تسهیل گری با عنوان دفتر )نهاد توسعه محلی( از طریق 

منابع دولتی در سال 99 خبرداد.
 به گزارش روابط عمومی شهرداری آمل، مهدی حسن نژاد عمرانی با 
اعلام این خبر اظهار کرد: طی مذاکرات انجام شــده با مدیر کل دفتر 
هدایت برنامه های بازآفرینی شــهری وزارت راه و شهرســازی ، اداره 
کل راه و شهرسازی مازندران و با حمایت های سرپرست شهرداری و 
رئیس شورای اسلامی شهر آمل جهت گرفتن اعتبار برای راه اندازی 
دفاتر تسهیل گری این بودجه از محل اعتبارات منابع دولتی ) شرکت 

بازآفرینی پایدار شهری ایران ( در سال 99 تامین می گردد .

تولید ۵۴۳ تخته فرش و محصولات  صنایع 
دستی توسط مددجویان کمیته امداد لرستان

خرم آباد-مهری پهلوانی-خبرنگاریادگار امروز :
 مدیر کل کمیته امدادلرستان گفت: از ابتدای سالجاری تا کنون ۵۴۳ 
تختــه فرش، جاجیم، تابلو فرش وگلیم توســط مدد جویان تولید و 

بصورت تضمینی توسط این نهاد خریداری شده است
جاسم محمدی فارســانی، مدیر کل کمیته امداد لرستان با اشاره به 
اجرای طرح های مشاغل خانگی گفت: زنان سرپرست خانوار در کنار 
دریافت خدمات حمایتی وکمک معیشت از تسهیلات آسان و قرض 

الحسنه بهره مند می شوند.
وی به آموزش فنی وتخصصی به مددجویان مستعد اشاره کرد وافزود:  
شناسایی و خدمات مشاوره شغلی وآموزش های تخصصی این نهاد به 

صورت رایگان به مددجویان ارائه می شود.
مدیر کل کمیته امــداد به خرید تضمینی صنایع دســتی تولیدی 
مددجویان اشــاره کرد وگفت: بر اســاس تصمیم معاون اشــتغال 
وخودکفایی این نهاد محصولات بافته شــده توســط شرکت صنعت 
آفرینان امداد در مرکز به نرخ کارشناسی خرید و به بازار فروش عرضه 

می شود.
وی با اشاره به تولید ۵۴۳ تخته فرش، گلیم،جاجیم وتابلو فرش توسط 
مجریان طرح خود اشتغالی زنان سرپرست خانوار گفت: این محصولات 
به متراژ یک هزارو ۱۰۰ متر مربع وارزش۹ میلیاردو ۳۹۰ میلیون ریال 

می باشد.
وی افزود: با حمایت کمیته امداد ۳۰۰طرح خوداشــتغالی در زمینه 
فرش بافی،گلیم،تابلو فرش با دریافت تسهیلات ارزان قیمت فعالیت 

می نمایند.

کرج-اکبری-خبرنگاریادگارامروز :
درراستای تحقق اهداف استراتژیک، سند چشم 
انــداز و برنامــه راهبردی امور زنــان و خانواده 
وزارت نفــت و بنابر مصوبات کار گروه ســلامت 
این وزارتخانه، دوره آموزشــی ارتقای ســلامت 
و کیفیت زندگی زنان شــاغل بــا رویکرد خود 
مراقبتی در شرکت گاز استان البرز برگزار شد.به 
گزارش روابط عمومی شــرکت گاز استان البرز، 
درراستای تحقق اهداف استراتژیک، سند چشم انداز و برنامه راهبردی امور زنان و خانواده 
وزارت نفت و پیرو مصوبات کار گروه ســلامت این وزارتخانه، دوره آموزشی ارتقای سلامت 
و کیفیــت زندگی  زنان شــاغل با رویکــرد خود مراقبتی طی دو روز متوالی  در شــرکت 
گاز اســتان البرز برگزار شد.در این دوره آموزشی، شــرکت کنندگان در مباحث مشارکت 
داشــته و از تجارب یکدیگر بهره بردند.همچنین در راســتای کاهش فقر حرکتی؛ آموزش 
حرکت های کششــی آگاهانه نیز ارائه شــد.در این دوره که با نیازســنجی مدیریت منابع 
انسانی شرکت گاز اســتان البرز و با همت واحد آموزش پیگیری شد،  شرکت کنندگان با 
تعاریف،ابعاد وحوزه های کاربردی سلامت؛ کیفیت زندگی خصوصی؛ کیفیت زندگی کاری؛ 
خودمراقبتی و تئوری انتخاب آشــنا شده و راه های به زیستی و نیک زیستی را آموختند.

همچنین درر اســتای ارتقای آگاهی و توان افزایی شرکت کنندگان، کلیه کتب مورد نیاز 
در حوزه  خود مراقبتی و سلامت و...به صورت الکترونیکی در اختیار واحد آموزش شرکت 
گاز استان البرز قرار گرفت تا بانوان شاغل این شرکت از آن بهره مند شوند.از مباحث قابل 
ذکر و خلاقانه در این دوره، می توان به برگزاری ختم قرآن دسته جمعی بین بانوان همکار 
 اشاره کرد که یاد خدا، آرامش بخش ترین راه برای دور کردن استرس و نگرانی در زندگی 

است.

ساری – امیری فر-یادگار امروز  
قریشی سرممیز خارجی سیستم مدیریت کیفیت 
که به منظور بررسی از نظامهای مدیریتی شرکت 
توزیع نیروی برق مازندران از بخش های مختلف 
این شرکت در ستاد و امورهای توزیع برق شمال 
بابل به مازندران ســفر کرده بود پس از بررســی 
همه جانبه از سیستم مدیریت کیفیت در ایمنی 
، بهداشــت و محیط زیست در جمع معاونین  و 

مدیران این شــرکت گفت : تعهد و التزام مدیریت مهمترین نقطه قوت در ممیزی شــرکت 
توزیع نیروی برق مازندران است .

وی نظم بخشی در سیستم مدیریت کیفیت سازمان ها را بسیار موثر و مفید دانست و افزود: 
در شــرکت توزیع نیروی برق مازندران روی سیســتم های مدیریتی کارهای خوبی صورت 
گرفته و موفق عمل کرده و توانسته ضمن شناسایی فرصت های بهبود ، آنها را در جهت بهبود 

فرآیند ... که روند کار را آسان نموده است .
قریشی تمرکز ممیزان را بیشتر روی موضوعات طرح ریزی و تعریف عنوان کرد و گفت : طرح 
ریزی و تعریف در هر ســه مقوله بهداشت ، ایمنی و محیط زیست مثبت بوده و جمع بندی 

کلی از ممیزی یک جمع بندی بسیار خوبی است .
ســر ممیز خارجی شــرکت توزیع نیروی برق مازندران با تقدیر از مهندس غفاری مدیریت 
شــرکت و مهندس قاســمی مدیر امور توزیع نیروی برق شــمال بابل و مدیر و کارشناسان 
 HSE دفتــر ایمنی و تمام معاونین و مدیران ســتاد و امورهای توزیع جهت اخذ گواهینامه
، خاطرنشــان کرد : که مــا در یافته ها به نتایج خوبی رســیدیم و روز بزرگی برای ممیزان 
 بود  و حضور در این مجموعه و در جمع معاونین ، مدیران و کارشناســان بســیار ارزشمند 

بوده است .

شرکت توزیع نیروی برق مازندران موفق به اخذ 
گواهینامه HSE  شد

برگزاری دوره آموزشی >ارتقای سلامت و کیفیت زندگی زنان 
شاغل< در شرکت گاز استان البرز

مدیر كل استاندارد چهارمحال وبختیاري خبرداد؛

بهره برداري از 21 آزمايشگاه تخصصي جهت بررسي كيفيت و استاندارد محصولات توليدي 
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  حجــت ا... عبدالملکی معاون اشــتغال 
کمیته امداد با اشــاره به اینکه عاوه  بر 
نیازمندان  به  پوشش،  مددجویان تحت 
فاقد شــغل نیز وام اشــتغال تعلق  می 
گیــرد، گفت: در مجمــوع یک میلیون 
و ۴۰۰ هزار بیــکار محروم  مخاطب ما 
هســتند. عبدالملکی گفــت: مخاطبین 
اصلی امداد دو گروه هســتند؛ یکسری 
 مددجویان تحت پوشش که بیش از دو 
میلیون نفر هستند و از این تعداد   ۹۰۰ 
تا یک میلیون نفر مســتعد بیکار فاقد 
شــغل وجود دارد. وی ادامــه داد: گروه 
دوم شــامل نیازمندانی می شوند که به 
دلیل نداشــتن  شغل، به صورت موردی 
بــه کمیته امداد مراجعه و درخواســت 
وام دارند.  همچنین چنانچه مددجویان 
شرایط لازم را داشته باشند مددکاران، 
آنها را  به واحد اشتغال معرفی می کنند 
که این افراد حــدود ۴۰۰ تا ۵۰۰ هزار 

 نفر برآورد شده اند. 

وی گفت: هر ساله بخشی از نیازمندان 
فاقد شــغل به ما مراجعــه می کنند  و 
در مجموع یــک میلیون و ۳۰۰ تا یک 
میلیــون و ۴۰۰ هــزار بیــکار  محروم 
داریم که مخاطبین اصلی کمیته امداد 
هســتند. معاون اشــتغال و کارآفرینی 
کمیته امداد امام خمینــی )ره( افزود: 
سال  گذشــته ۱۴۸ هزار فرصت شغلی 
ایجاد کردیم امــا تنها ۳۸ هزار خانواده 
 خودکفا و از پوشــش خارج شده اند چرا 
که مابقــی این افراد یا درآمدشــان  به 
حدی نرسیده که به خودکفایی برسند 
یا اینکه رســیده  بوده اما  نیازمندی های 
دیگری داشتند که باید همچنان تحت 
پوشــش باشــند تا  نیازهایشان برطرف 
شــود. وی بیان کــرد: به عنــوان مثال 
مددجویــی که مســکن وی از ســوی 
کمیته  امداد تأمین شــده و فرزندانش 
می توانند هزینــه های زندگی را تأمین 
کند،  این خانواده از تحت پوشش خارج 

و خودکفا می شوند. 
کارآفرینــی کمیته  و  اشــتغال  معاون 
امداد امــام خمینی )ره(  با اشــاره به 
 اینکه اشــتغال نه شرط لازم و نه کافی 
بــرای خودکفایی اســت، گفت: یکی  از 
حلقه هایی اســت که بــه آن پرداخته 

می شود. 

اینترنت آزاد و قبض های سرسام آور برای زائران

وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطاعات اعام کــرد با توجه به 
اعتراض  زائران اربعین نســبت به هزینه های بالای اینترنت 
آزاد، احتمال محاســبه  دیتای مصرفی به صورت بسته های 

اپراتورها وجود دارد. 
در ایام اربعین حســینی، عاوه بــر برنامه ریزی های وزارت 
ارتباطات  برای تسهیل ارتباطات در کربا به زائران، هر یک 
از اپراتورها نیز  اقدامات ویژه ای مختص این ایام برای کاربران 

در نظر گرفته بودند. 
ســال گذشــته محمدجواد آذری جهرمی  وزیر ارتباطات و 
فناوری  اطاعاتاعام کرده بود با توجه به کاهش نرخ مکالمه 
از ایران به  عراق، اســتفاده از سیم کارت عراقی به صرفه تر از 
رومینگ اســت. او  همچنین با اشــاره به مشکات افزایش 
هزینه دیتای ســیم کارت های ایرانــی  در عراق، گفته بود: با 
افزایش نرخ ارز، استفاده از خدمات رومینگ و  بویژه رومینگ 

دیتا بسیار گران خواهد بود. 
چنــدی پیش هــم آذری جهرمی با اشــاره بــه نرخ بالای 
ســرویس رومینگ  برای زائــران اربعین، اظهــار کرده بود: 
رومینگ ســرویس گرانی اســت و  به دلیل بــالا بودن نرخ 
خدمات رومینگ در عراق توصیه می شود مردم  از سیم کارت 
عراقی استفاده کنند. البته او پس از آن، با توجه به  نرخ های 
اعام شــده برای رومینگ اپراتورها، نوشته بود: برای مکالمه 
 سیم کارت های ایرانی نرخ مناسب تری دارند و برای اینترنت  

 سیم کارت های عراقی. 
البته درحالی که وزیر ارتباطات به کاربران توصیه کرده بود 
درحالی  که مکالمه با سیم کارت های ایرانی ارزان تر است، اما 
بهتر است برای  اینترنت از ســیم کارت های عراقی استفاده 
کنند که در مقایســه با تعرفه های  رومینگ سیم کارت های 
ایرانــی به صرفه تر هســتند، اما اینترنت در کشــور  عراق و 

سیم کارت های این کشور با مشکاتی روبه رو بود. 
از طرفــی اینترنت آزاد برای هر یــک از اپراتورهای ایرانی، 
به ازای  هــر مگابایت ۸۵۰ تومان بوده که با احتســاب هر 
گیگابایت )۱۰۲۴  مگابایت( مبلغی معادل ۸۷۰ هزار تومان 
می شــود؛ در حالی که  اپراتورها با ارائه بسته های اینترنتی و 
توصیه به کاربران به استفاده از  این بسته ها، سعی در کاهش 
این هزینه داشــتند، بدین ترتیب هــر گیگابایت  اینترنت در 
بســته های اپراتورها ۱۵۰ هزار تومان بود که در مقایســه با 

 اینترنت آزاد، هزینه کمتری محسوب می شد. 
در حالی که ترافیــک دیتای مبادله شــده در ایام اربعین، 
امســال به نسبت  سال گذشته رشــد ۱۵۰ درصدی )۱.۵( 
برابری داشته است. تعداد  مشــترکین رومر دیتا نیز نسبت 
به اربعین سال گذشته به میزان ۱۴۰  درصدی)۱.۴( برابری 
افزایش داشــته است. با وجود این، به نظر  می رسد برخی از 
کاربران بدون خریداری بسته، از اینترنت آزاد  سیم کارت های 
ایرانی خود اســتفاده کرده و این موضــوع موجب تحمیل 
 هزینه های بســیاری برای آنها شده است. در این راستا وزیر 
ارتباطات  در توییتر نوشــت: خدمت به زوار اربعین شــرف 
ماســت. دیشــب با ۳۰  زائر درباره کیفیت خدمات ارتباطی 
صحبت کردم، گایه اصلی اینترنتی  است که خارج از بسته و 
با نرخ آزاد محاسبه شده است. از اپراتورها  می خواهم با کسب 
رضایت سهامداران عمده خود، همه مصارف را در  قالب بسته 
محاســبه و پول های اخذشــده را به زوار بازگردانند. هرچند 
برخــی از کاربران توییتری معتقدنــد آنچه موجب اعتراض 
زائران  شده، هزینه اینترنت خارج از بسته نبوده، بلکه قبوض 
چندصدهزار  تومانی، بسته های اینترنتی گران و بی کیفیت، 
آنتن دهی نامطلوب و  مســائلی از این دســت را از مشکات 
اصلی دانســتند. برخی دیگر هم  معتقدند در صورتی که 
به کاربران اعام شده از بســته آزاد استفاده  می کنند، 
دیگر دلیلی ندارد که هزینه اینترنت آزاد برای آن ها به 
صورت  بسته های اینترنتی محاسبه شود و درصورتی که 
اعام نشــده که اینترنت  آزاد برایشان محاسبه خواهد 

شد، اپراتورها هستند که باید جریمه شوند. 

ماه ها از سیاب می گذرد اما همچنان دیار خانه ها و پل های 
تاریخی از  زیر بار خســارات کمر راســت نکرده است، ۱۰۰ 
بنای میراثی آســیب دیده  و مادر پل هــای تاریخی لالایی 

کمبود اعتبار می خواند. 
وقوع ســیاب در اســتان لرستان شــهرهای مختلف این 
اســتان از خرم آباد  مرکز لرســتان گرفته تا پلدختر، دلفان، 
کوهدشت، دورود، چگنی و ...  را درگیر کرد. مطابق آخرین 
آمار اعام شــده از ســوی متولیان امر در  جریان دو ســیل 
رخ داده طی فروردین ماه امســال ۶ هزار واحد تجاری و   ۳۵ 

هزار واحد مسکونی لرستان خسارت دیده است. 
در جریان سیل حدود هشت هزار میلیارد تومان خسارت در 
حوزه  زیرساخت ها به استان لرستان وارد شد و همین میزان 
بالای خسارات،  سیل لرســتان را منحصربه فرد کرده است 
به طوری که در شهرستان  پلدختر در روزهای ابتدایی سیل 
هیچ گونه زیرساختی در بخش های  مختلف اعم از آب، برق، 

ارتباطات، راه دسترسی، گاز و ... وجود  نداشت. 
در ســیل لرســتان ۱۸ شــهر و هزار و ۲۰۰ روستا درگیر 
ســیاب و ۳۵  هزار خانوار دچار مشــکل شــدند، راه ۸۷۰ 
روستا، برق هزار و ۱۴۵  روستا، ارتباط تلفنی ۳۶۰ روستا و 

۱۰ شهر، گاز ۱۸۲ روستا و آب   ۸۰۰ روستا قطع شد. 
همچنیــن در این حادثه به ۳۰۰ قنــات، ۲۶۰ حلقه چاه و 
هزار و ۸۰۰  کیلومتر جاده بین مزارع این اســتان آســیب 
وارد شــد. همچنین ۶۰ هکتار  زمین زراعــی از بین رفت، 
هــزار هکتار زمیــن به طور کامل نابود و  تبدیل به مســیل 
رودخانه شــد، ۲۱ هزار مترمکعب از مزارع پرورش  ماهی و 
۵۰۰ ایســتگاه پمپاژ از بین رفته و در مجموع سیل پنجم 
و  دوازدهم فروردین ماه ســال جاری بالغ بر یک هزار و ۵۶۰ 
میلیارد تومان  به زیربخش های کشــاورزی لرستان خسارت 

وارد کرد. 
پیکر نیمه جان بناهای تاریخی لرستان بعد از سیاب

بیشــترین خسارات سیاب استان لرســتان، در شهرستان 
پلدختر برآورد  شده است به طوری که نماینده این شهرستان 
از خســارت پنج هزار  میلیاردی در جریان وقوع ســیل به 

پلدختر خبر داده است. 

بیش از شش ماه از وقوع سیل ویرانگر در لرستان می گذرد، 
 زیرساخت های شــهری، پل ها، ابنیه، جاده های مواصاتی و 
راه های  روســتایی خســارت های فراوانی دیده اند و اما روند 
بازســازی این  زیرساخت ها در این اســتان به کندی پیش 

می رود. 
اما حال بناهای تاریخی لرستان بعد از وقوع سیاب همچنان 
ناخوش  اســت، پل های تاریخی، خانه های تاریخی و ... در 
وضعیت بســیار بدی  به ســر می برند، هنوز کار مرمت این 
بناهای تاریخی بعد از سیاب  انجام نشده و این در حالیست 
که با بارانی دیگــر در فصل پاییز باید  منتظر اتفاقات ناگوار 

برای پیکر نیمه جان این بناهای تاریخی لرستان  باشیم. 
مسئولان بهانه خود را عدم تخصیص اعتبار برای مرمت این 
بناهای  تاریخی اعام می کنند تا میراث فرهنگی لرســتان، 
صحنه وقوع یک  اتفاق ناگوار و تلخ در فصل ســرما و شروع 

بارندگی ها باشد. 
ë آسیب جدی سیلاب به ۱۵ خانه تاریخی بروجرد

حســنی کارشــناس مرمت میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشــگری  بروجرد نیز در ســخنانی با اشاره به خسارت 
ســیاب به خانه های  تاریخی، اظهار داشت: در شهرستان 
بروجــرد بین ۴۰ تــا ۵۰ خانه  تاریخی وجــود دارد که در 
بارندگی های ســالجاری حدود ۱۵ مورد از  آنها متاســفانه 

آسیب بسیار جدی دیدند. 
وی، گفت: برآورد اولیه ای که در رابطه با خسارت وارد شده 
به خانه  های تاریخی بروجرد داشــته ایم حدود ۱۵ میلیارد 

تومان است که باید  تامین شود. 
این کارشــناس مرمــت میراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشگری  بروجرد، افزود: متاسفانه تاکنون به صورت جدی 
هنوز اعتباری برای  مرمت این خانه های تاریخی اختصاص 

پیدا نکرده است. 
ë منتظر اعتبار هستیم

زهرا بهاروند معاون اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و  گردشگری لرســتان نیز در ســخنانی با اشاره به آسیب 

به بناهای تاریخی  لرســتان در جریان وقوع سیاب، اظهار 
داشــت: بیش از ۱۰۰ بنــای  تاریخی لرســتان تحت تاثیر 

سیاب قرار گرفتند و آسیب هایی به آنها  وارد شد. 
وی، عنــوان کرد: میزان اعتبار مورد نیــاز برای مرمت این 

بناهای  تاریخی ۶۰ میلیارد تومان برآورد شده است. 
منتظر اعتبار هستیم و تا کنون اعتباری به میراث فرهنگی 
اســتان در این  رابطه اباغ نشده استمعاون اداره کل میراث 
فرهنگی، صنایع دســتی و  گردشگری لرستان، تصریح کرد: 
منتظر اعتبار هستیم و تا کنون  اعتباری به میراث فرهنگی 

استان در این رابطه اباغ نشده است. 
بهارونــد، گفت: تنها برای مرمت پل »کشــکان« یک اباغ 
ملی گرفته ایم  و برای این پــل حدود ۵۰۰ میلیون تومان 

اباغ داده شد. 
ë فغان مادر پل های تاریخی

بنابراین گزارش، پل تاریخی کشکان و قلعه فلک الافاک از 
مهم ترین  آثار تاریخی هستند که در جریان سیل خسارت 
دیدند، با پیگیری های  صورت گرفته تا کنون اعتبار ناچیزی 
بــرای مرمت این دو بنای تاریخی  اختصاص یافته که کفاف 

وضعیت موجود را نمی دهد. 
پل کشــکان دارای پایه هایی به مساحت بیش از ۲۰۰ متر 
و ارتفاع بلندی  به اندازه یک ســاختمان ۱۲ طبقه است که 
مســاحت پایه ها و ارتفاع پل  کشــکان در هیچ پلی در دنیا 

وجود ندارد. 
پل تاریخی کشــکان در بخش چگنی بر روی رودخانه ای به 
همین نام و  در مسیر راه باستانی شاپور خواست به طرهان 
احداث شــده و در متون  تاریخــی از آن به عنوان »کژکی« 

یادشده است. 
باستان شناسان به پل کشــکان لقب مادر پل های تاریخی 
ایران را داده اند؛  این پــل طولانی ترین و عظیم ترین پل در 
ایران محسوب می شود و طول  آن ۳۲۵ متر و ارتفاع آن نیز 
۱۵ متر بوده و از ســنگ های بســیار حجیم  و تراش خورده 

برای ساخت آن استفاده شده است. 
کتیبه پل تاریخی کشکان حدود یک قرن پیش از بدنه این 
پل سقوط کرده  و هم اکنون در قلعه فلک الافاک خرم آباد 
در حال نگهداری است؛ اما  اداره کل میراث فرهنگی لرستان 
با توجه به نســخه اصلی کتیبه پل  کشکان، کتیبه ای که از 
جنس خود سنگ های این پل تاریخی بوده را  به صورت کپی 

ساخته و بر روی پل نصب کرده است. 

فغان مادر پل های تاریخی از کمبود اعتبار  
خبر

گوناگون

آگهی موضوع ماده 3 قانون و 13 آئین نامه 
تعیین تکلیف وضعیت اراضی و آگهی موضوع ماده 

3 قانون و 13 آئین نامه تعیین تکلیف وضعیت 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

  آرای صادره هیات حل اختاف قانون مذکور مســتقر در اداره ثبت اسناد 
و اماک شهرســتان دورود بشرح ذیل : رســیدگی و تایید و انشاء گردید . 
مراتب در اجرای ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای 
فاقد ســند رســمی دو نوبت به فاصله 15 روز جهت اطاع مالکین و سایر 
صاحبان حقوق در روزنامه کثیر الانتشــار و محلی آگهی انتشار و عاوه بر 
آن در روســتاها الصاق تا چنانچه اشخاص نســبت به مورد تقاضا اعتراض 
دارند از تاریخ نشر اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق به مدت دو ماه 
اعتراض خود را کتبا به اداره ثبت اســناد و اماک شهرستان دورود تسلیم 
دارنــد و برابر مقررات معترض مکلف اســت ظرف مــدت یک ماه از تاریخ 
تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به مراجع قضائی ذیصاح 
اقدام و گواهی تقدیم دادخواســت تحویل ثبت اسناد نماید و ادامه عملیات 
ثبتی موکول به ارائه حکم نهائی می باشــد در غیــر اینصورت متقاضی با 
ارائه گواهی عدم تقدیم دادخواست و پس از انقضای مدت مذکور و یا عدم 
وصول اعتراض سند مالکیت مورد تقاضا بر اساس مدلول رای وفق مقررات 
صادر خواهد شــد در هر حال صدور ســند مالکیت مانع مراجعه متضرر به 

مراجع قضائی نخواهد بود . 
شــماره  رای  و   139711٤٤250050002٤1 کاســه  پرونــده 
1398603250050001170 مورخه 98/05/28  به تقاضای خانم : اقدس 
هداوند  فرزند : قاســم  نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت : 
129/60  متر مربع مفروز و مجزا شده از پاك 1 فرعی از 118  اصلي واقع 
در بخش ٤ شهرســتان دورود . خروجی از مالکیت : علیرضا ترک احدی از 

وراث حاج غامرضا ./. 
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انتشار نوبت اول : 98/07/13 
انتشار نوبت دوم : 98/07/29                                                       

مصطفي امان اله بهاروندي 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک دورود

آگهی مزایده اموال غیر منقول
به موجب پرونده اجرائی کاســه 9800060 له بانک کشــاورزی شــعبه خرم آباد و علیه شرکت تعاونی 
گســتر شــیر ده باقر 2٤00 ثبت شده به شــماره 5353 و خانم ثریا معماری نام پدر :ابوالقاسم ، شماره 
ملی : 397919٤8٤1 شــماره شناســنامه : 226 و آقای نادر میرزاده نام پدر : حاجی رضا ، شماره ملی : 
٤0716٤٤222 شماره شناسنامه :35٤ اعام میدارد . ششدانگ  پاک 302 فرعی از 70 فرعی باقیمانده 
از پاک 1955 اصلی بخش 1 خرم آباد ذیل ثبت 271٤2 صفحه 191 دفتر جلد 210 ذیل ثبت 10533 
صفحه 133 دفتر جلد 77 به نام آقای نادر میرزاده و خانم ثریا معماری ثبت گردیده است . به آدرس:2٤ 
متری کوی فلســطین پاک 19 و محدود اســت به شمالًا :  به طول 12 متر دیوار به دیوار عمارت پاک 
107 فرعی از اصلی مرقوم ،شــرقاً: به طول 25 متر دیوار به دیوار عمارت پاک 69 فرعی از اصلی مرقوم، 
جنوباً: به طول 10/70 متر درب و دیواریســت به خیابان 2٤ فرعی ،غرباً: در ســه قسمت ، اول به طول 7 
متر ، دوم که جنوبی اســت به طول 10/30 متر به دیوار و راه پله پاک 302 فرعی ، ســوم به طول 18 
متر دیوار به دیوار عمارت پاک 71 فرعی از اصلی مرقوم ، پاک مزبور طبق ســند رهنی شماره 16985 
مورخ 1390/12/23 دفتراســناد رسمی شماره 30 خرم آباد ، در قبال مبلغ 1/850/000/000 ریال) یک 
میلیارد و هشــتصد و پنجاه میلیون ریال ( در رهن  بانک کشــاورزی قرار گرفته و طبق نظر کارشــناس 
رســمی به مبلغ 21/11٤/500/000 ریال ) بیســت و یک میلیارد و چهارده میلیون و پانصد هزار ریال ( 
ارزیابی شده و پاک فوق دارای 206 متر مربع اعیانی در همکف و 157 متر مربع اعیانی در طبقه اول و 
15 متر مربع انباری در زیر زمین می باشــد نمای ملک با سنگ چینی و قدمت بنا ملک حدوداً 25 سال 
و دارای انشعابات آب و برق و گاز که برابر گزارش مامور اجرا در تصرف مالک می باشد ،ضمناً پاک فوق 
الذکر از ســاعت 9 الی 12 روز دوشنبه مورخه 1398/08/27 در اداره اجراي اسناد رسمي خرم آباد واقع 
در خرم آباد- 60متری مدیریت بلوار شــهید فرشاد شــفیع پور ،خیابان 2٤متری شهید چمران، خیابان 
شهید جهان آراء ، از طریق مزایده به فروش می رسد . مزایده از مبلغ کارشناسی شده شروع و به بالاترین 
قیمت پیشنهادی نقداً فروخته می شود .لازم به ذکر است پرداخت بدهی های مربوط به آب ،برق،گاز اعم 
از حق انشــعاب و یا حق اشــتراک و مصرف در صورتی که مورد مزایده دارای آنها باشد و نیز بدهی های 
مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به 
عهده برنده مزایده است و نیز در صورت وجود مازاد ،وجوه پرداختی بابت هزینه های فوق از محل مازاد به 
برنده مزایده مسترد خواهد شد و نیم عشر و حق مزایده نقداً وصول می گردد . ضمناً چنانچه روز مزایده 
تعطیل رســمی گردد ،مزایده روز اداری بعد از تعطیلی در همان ساعت و مکان مقرر برگزار خواهد شد . 

در ضمن مورد مزایده برابر نامه وارده به شماره 36003565 مورخه 1398/07/25 فاقد بیمه میباشد .

علی رحیمی
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی خرم آباد

احمد میدری معاون امور اجتماعی وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی  برای شفاف سازی، منابع مالی 
را بصورت مستقیم به حساب مددجویان  واریز می 
کنــد و در این فرآینده ٤00 نفر پیدا شــدند که 

فوت شده بودند  ولی مستمری می گرفتند. 
معاون امــور اجتماعی وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی با اشــاره بــه  عملکرد مثبت ســازمان 
بهزیستی در زمینه شفاف سازی امور مالی گفت:  با 
پرداخت مستقیم مستمری مددجویان به حساب 
آنها در سامانه شــفافیت  بهزیستی، حداقل ۴۰۰ 
فرد فوت شــده شناسایی شــد که مستمری به 

حساب  آنها واریز اما در امور دیگر هزینه می شد. 
میدری در مراســم بررســی مســائل و مشکات 
موسســات خیریــه و  ســازمان های مردم نهاد به 
مناسبت روز جهانی مبارزه با فقر گفت: ابعاد  فقر 
در ایران گسترده اســت و مشکات عدیده ای در 
این زمینه داریــم که  باید برای این که چرخه فقر 
را متوقف کنیم چارچوب مشخصی داشته  باشیم. 

وی با بیان این که در ادبیات اقتصادی، اجتماعی، 

سیاسی و ... ثروت  محصول سرمایه ها است، ادامه 
داد: ســرمایه با ابعاد مالــی، فیزیکی،  اجتماعی و 
فرهنگی اســت و در عرصه سیاست گذاری عمدتا 

در حوزه  بودجه به سرمایه مالی تاکید می شود. 
معاون امــور اجتماعی وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی با اشــاره به  این که امروزه تنها در ابعاد 
مالی سرمایه ها تاکید نمی شود و سرمایه  اجتماعی 
نیــز مورد توجه قــرار گرفته اســت، اظهار کرد: 
مهم تریــن رکن  ســرمایه اجتماعــی اعتماد بین 
افراد، مردم به دولت و داخل دستگاه ها و  تعامات 

سازنده بین آنها است. 
میدری با اشــاره بــه این که متاســفانه به دلایل 
مختلف اعتماد آســیب دیده  است، تصریح کرد: 
در شرایطی که سرمایه و اعتماد اجتماعی کاهش 
 یابــد راهکارهای اقتصــادی نیــز نتیجه عکس 
می دهد. برای مثال در  مناطــق آزاد مثل چابهار 
با وجود بهبود نسبی شرایط اقتصادی آسیب هایی 

 مانند حاشیه نشینی افزایش یافته است. 
وی با بیــان این که کاهش ســرمایه اجتماعی و 
اعتماد در نتیجه فساد نظام  اداری ایجاد می شود، 

اظهار کرد: فســاد نظام اداری نیز نتیجه شرایطی 
 است که منابعی که باید برای کاهش فقر استفاده 
شــود در اختیار گروهی  قرار می گیرد تا شــبکه 

حامیان خودشان را تقویت کند. 
معاون امــور اجتماعی وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعــی ادامه داد:  زمانی بود وقتی افشــاگری 
علیه فرد یا ســازمانی صــورت می گرفت  همگی 
هورا می کشــیدند، اما این شرایط دامن همه افراد 
و شخصیت ها را  در کشور گرفته است و در نتیجه 

موجب سلب اعتماد افراد به همدیگر  شده است. 
میدری اضافه کرد: زمانی که زلزله بم اتفاق افتاد 
مردم به دولتی ها  اعتماد نمی کردند و اعتمادشان 
به مردم دیگر بیشــتر بود، اما هرچه  جلوتر رفتیم 
کم کم این شرایط زیر سوال رفت و مردم در زلزله 
 کرمانشاه به سراغ ســلبریتی ها رفتند، اما دیدیم 
که فرد نمی تواند به مثابه  ســازمان عمل کرده و 
از منابع درســت اســتفاده کند در نتیجه اعتماد 
مردم  از ســلبریتی ها نیز سلب شد به این ترتیب 
بی اعتمادی که از دولت و  حکومت شــروع شــد 
کم کم شیوع پیدا کرد و بازار شایعه داغ شد و نیز 

 کسی در امان نماند. 

مردگانی که هنوز مستمری می گیرند  ۱.۴میلیون مددجو و نیازمند فاقد شغل
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افقي :

  1 - كلاه درویــش - نیكو روی - اردک فرنگی 
2 - ستاره صبح - شور و غوغا - مانند 

3 - شفت، زهدان - داروی سیاه معطر - مادر 
بزرگ 

4 - دختــر بی پدر، گوهــر بی همتا - بزرگان 5 
- ســتون بدن، عضو رونــده، از اعضای بدن - 
سرایت آب از چیزی به چیز دیگر، تراوش - از 

ماه های فرنگی 
6 - شفاعت - فیلسوف مشهور یونانی - تكرار 

یك حرف
 7 - ســوگ وعزا - خمیــده، حالتی از اینه - از 

آثار پل سارتر
 8 - نیمتنــه، یار شــلوار - گوشــه ورزشــی - 

صاحب دل
 9 - نفت دریای شمال - شهر بی قانون - شهر 

ارگ، صدای كلفت
 10 - خرس چینی - برابر 

11 - آسانتر - واحدی برای لیتر، اختصار كلمه 
سانتیمتر مكعب - حشره چسبنده 

12 - انبار غله - واحد پول كرواســی - حیرت 
انگیز 

13 - بزرگترین جزیــره یونان، باغچه كوچك - 
از بنادر نروژ - آبگینه صاف

عمودي :

 1 - تكبر كردن - ســوغات یــزد - تفرجگاه 2 
- نشــاط، شادمانی - آسیبها، آفت ها - گل یقه 

نشین، مایع نشاسته
 3 - ملاطفــت، لینــت - هنــوز لاتیــن، علامت 

مصدر جعلی - نوشت
 4 - سقف دهان - با ناز بودن

 5 - زخمی - انر وارونه - درون دهان 
6 - ناگــواری، دشــواری - لقبــی در اروپــا - 

مهمانی، شادی، جشن
 7 - كشیدنی بر چشم، از لوازم آرایشی، خانم 
ها آن را بر چشــم می كشــند - تله ماهی گیر، 

پارچه مشبك - عرصه بوكس 
8 - ســیخ نانوایی، بالشــتك نانپزی - بیهوده، 

گیاهی بسیار بی مزه - مانند هم 
9 - نوعــی رنگ مو، رنگ مــوی فوری - ناودان 

- نظرات
 10 - لازم تر - بم وارونه 

11 - دویدن - دانه خوشــبو، سیاهدانه معطر 
- میل سرمه كشی

 12 - دوستان، حبیبان - با ادب، ادب آموخته 
- جوان . دلیر 

13 - كشور آسیایی، قهرمان آسیا سال 1980 
- اموزگار، نشاندار - بیهوده
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خبر خبر 

یادگار  محمدی-خبرنگار  کرمانشاه-فریده 
امروز:

مدیرکل بهزیســتی استان در کرمانشاه از 
وجود ۵۲۰۰ نابینا در استان کرمانشاه خبر 
داد و اظهار داشــت: از این تعداد یک هزار 
و ۶۹۰ نفــر زن و ۳ هــزار و ۵۱۰ نفر مرد 

هستند.
مراسم روز جهانی نابینایان)عصای سفید( 
به همت بهزیســتی شهرستان کرمانشاه و 
معاونت توانبخشــی به همراه ویژه برنامه 
هــای مختلفی بــا حضور دکتــر رضوان 
مدنی مدیرکل بهزیستی استان، معاونین ، 
فرماندار کرمانشــاه، مدیرکل نهادکتابخانه 
های عمومی، مدیر بهزیســتی شهرستان 
کرمانشــاه، جمعی از کارشناسان ستادی 
و شهرســتانی و تعداد کثیری از نابینایان 
موفق تحت پوشــش بهزیســتی در محل 
سالن شــهید شریفی بهزیستی شهرستان 

کرمانشاه برگزار شد.
دکتــر فاطمه رضــوان مدنــی مدیرکل 
بهزیستی اســتان کرمانشاه در مراسم روز 
ســفید( ضمن  نابینایان)عصای  جهانــی 
تبریک این روز به روشندلان عزیز، از وجود 
۵۲۰۰ نابینا در استان کرمانشاه خبر داد و 
اظهار داشت: از این تعداد یک هزار و ۶۹۰ 

نفر زن و ۳ هزار و ۵۱۰ نفر مرد هستند.
وی در خصوص تعداد نابینایان بر حســب 
شــدت، گفت: از مجموع نابینایان استان، 

دوهزار و ۴۶ نفــر دارای معلولیت خفیف، 
۹۹۴نفر دارای معلولیت متوسط، یک هزار 
و ۵۲۸ نفر دارای معلولیت شــدید و ۶۳۲ 

نفر داری معلولیت خیلی شدید هستند.
مدیرکل بهزیســتی اســتان کرمانشاه در 
خصوص عواملی که منجر به این نابینایی 
می شــود، گفــت: ۷ نفر در اثــر عوارض 
زایمان، ۶۴ نفر در اثر مســائل ژنتیکی، ۳ 
هزار و 404 نفر مادرزادی، ۲۴۹ نفر در اثر 
ســوانح و سوختگی، یک هزار و ۳۶ نفر در 
اثر بیماری و ۴۴۰ نفر به علت سایر مسائل 

بوده است.

این مســئول تعداد مددجویــان نابینای 
مســتمری بگیر استان کرمانشاه را ۳ هزار 
و ۶۶۸ خانوار و تعداد خانوار های پشــت 
نوبتی مستمری بگیر را ۵۴۰ خانوار اعلام 

کرد.
وی در خصــوص اقدامــات انجام شــده 
استان گفت:  نابینایان  توانمندسازی  برای 
پرداخت تســهیلات خوداشتغالی از جمله 
اقدامات ما در این راســتا بوده اســت که 
طی 6 ماهه ابتدای ســال جــاری، تعداد 
مددجویــان نابینای معرفی به بانک جهت 
دریافت وام خود اشــتغالی ۶۰ مورد بوده 

که در حرفه های دامپروری، لوازم خانگی، 
ســوپر مارکت و اقدام به ایجاد شغل کرده 

اند.
دکتر رضــوان مدنــی همچنیــن تعداد 
دانشــجویان نابینا تحت پوشش بهزیستی 
اســتان کرمانشاه را ۲۰ نفر عنوان کرد که 
۲ نفر در مقطع کاردانی، ۱۱ نفر در مقطع 
کارشناسی، ۶ نفر در مقطع ارشد و یک نفر 

در مقطع دکترا تحصیل می کنند.
وی به اقدامات پیشــگیرانه زمینه نابینایی 
نیز اشــاره کرد و گفت:  از ابتدای امســال 
تا کنون توســط بهزیســتی ۲۵ هزار نفر 
از کودکان ۳ تا ۶ ســال در تمام اســتان 

غربالگری بینایی شدند.
مدیرکل بهزیستی استان کرمانشاه تصریح 
کرد: غربال گری های نابینایی از آغاز سال 
در پایگاه سلامت اجتماعی بهزیستی برای 
عموم مردم و در مهدهای کودک نیز از ۱۵ 

آبان به بعد انجام می  شود.
این مسئول ادامه داد: از کل تعداد نوزادانی 
که غربالگری بینایی شدند، تعداد ۲۵۴ نفر 
به مداخله درمانی نیاز داشتند که به ۱۴۵ 
مورد عینک داده شده، برای ۳ مورد درمان 
آب مروارید صورت گرفته، ۵ مورد انحراف 
چشم بوده و ۱۰۱ مورد نیز در انتظار اعلام 
نتیجه غربالگری از سوی متخصص هستند.

در پایان این مراسم جمعی از نابینایان موفق با 
اهدای لوح و هدایایی تجلی شدند.

شیراز-خبرنگاریادگار امروز:
رئیــس اتــاق بازرگانی، صنایــع، معادن 
و کشــاورزی فارس گفــت: تکلیف ما به 
عنوان پارلمان بخش خصوصی این است 
که خواســته و مطالبات بخش خصوصی، 
با  را  صادرکننــدگان  و  تولیدکننــدگان 
جدیــت دنبــال کنیم زیرا مــا در مقابل 

کشور و آیندگان موظف هستیم.
 جمــال رازقــی در نخســتین جلســه 
کمیسیون پایش قوانین و مقررات، رقابت 
و خصوصی سازی و ســلامت اداری این 
اتاق که با حضور اعضای آن برگزار شــد، 
بیان کــرد:  انتظار بخــش خصوصی در 
ســالی که به نام رونــق تولید نام گذاری 
شــده توجه به تولید و رفع موانع آن بود 
که متاســفانه تاکنون شاهد اقدام موثر و 

مثبتی در حمایت از تولید نبودیم.
وی با بیان اینکــه حمایت از تولید نباید 
تنها در ســخنرانی ها بیان شــود، افزود: 
تولید در سالهای متمادی در کشور مورد 
غفلــت و یا با موانع مختلف روبرو بوده به 
طوری که یکی از موانع مهم بر ســر راه 
تولید کشــور عدم ایجاد عدالت مالیاتی 

اســت به طوری که در حــال حاضر 65 
درصد کشور از بخش تولید، 12 درصد از 
حقوق بگیران دولتی و 4 درصد از بخش 
اصناف کشور تامین می شود که این آمار 
گویای کــم توجهی به تولیــد پایدار در 

کشور است.
رازقی اظهارداشــت: بر اســای آمارهای 
بانک مرکزی در سه برنامه توسعه کشور 

سهم بازرگانی و خدمات متفرقه درکشور 
از 15 درصد به 48 و نیم درصد، ســهم 
بخش کشاورزی کمتر از یک سوم و سهم 
بخــش صنعت از حدود 38 درصد به 18 
و نیم درصد کاهش و ســهم صادرات از 
حدود چهار درصد به نیم درصد رســیده 

است که این آمار جای تعمق دارد.
وی اضافه کرد: تولید پاشنه آشیل اقتصاد 

کشــور اســت و توجه به تولیــد؛ ثروت 
آفرینی و اشتغال پایدار را به دنبال دارد.

رئیس اتــاق بازرگانی فــارس در بخش 
دیگــری از ســخنان خــود با اشــاره به 
فعالیت 15 کمیسیون در دور نهم فعالیت 
اتــاق بازرگانی فارس ادامــه داد: یکی از 
کمیســیون های مهم ایــن دوره در اتاق 
بازرگانی فارس کمیســیون پایش قوانین 
و مقــررات، رقابت و خصوصی ســازی و 
ســلامت اداری اســت که نقــش مهم و 

زیربنایی دارد.
رازقی عنوان داشــت: این کمیسیون بار 
سنگینی بر عهده دارد زیرا قوانین دست 
و پاگیر و ناکارآمد یکی از بزرگترین موانع 
در اقتصاد کشور ماست که رتبه کسب و 
کار کشور در سطح بین المللی را نیزتحت 

تاثیر قرار می دهد.
وی تصریح کرد: با وجود پتانســیل های 
فراوان رتبه کســب و کار فعلی کشــور 
در جهــان در شــان و منزلت کشــور ما 
نیست اما متاســفانه این جایگاه ماحصل 
 ســالها وابســتگی اقتصاد ما به پول نفت

 است.

اســتاندار ایلام با بیان اینکه مرز مهران در طول ســال 
محل تردد حجم زیاد زائران و فعالان تجاری است، گفت: 
تکمیل و ایجاد زیرســاخت های اربعین در منطقه مرزی 

به صورت دائمی ضروری ترین نیاز است.
قاســم سلیمانی دشتکی، در نشست ستاد اربعین استان 
ایلام در مرز مهران که با حضور ســردار اشــتری برگزار 
شد، اظهار کرد: باید امکاناتی نظیر دستگاه آب سردکن، 
واحد یخ ســاز، بسته بندی آب، زائرســرا و سوله هایی 
به صورت دائمی مجهز به ســرویس بهداشتی، حمام و 

آشپزخانه در مرز مهران ایجاد شود.
وی با بیان اینکه بخشــی از تصادفات ناشی از خستگی 
و بی خوابی رانندگان اســت، افــزود: همچنین یکی از 
نیازهای مبرم مرز مهران وجود یک ساختمان برای محل 
اســتراحت رانندگان خودروهای باری، ترابری و سوخت 
رسان اســت تا زمانی که در مرز اســتقرار دارند قبل از 

حرکت در این مکان به استراحت بپردازند.
ســلیمانی دشتکی در مورد زیرساخت ها نیز یادآور شد: 

هر چند کنار گذرهای غربی و شــرقی مهران راه افتاده 
اما با توجه به حجم زیــاد خودروها و جلوگیری از بروز 
حوادث جــاده ای باید حد فاصل پارکینــگ اربعین تا 
کنارگذر شرقی نیاز به پل هوایی و تقاطع غیر هم سطح 
احداث شود. وی اضافه کرد: همچنین از محل پارکینگ 
اربعین تا شــهر مهران و پایانه برکت نیاز به فضای سبز 

و درختــکاری دارد و موضوع مهم بعدی اینکه پارکینگ 
ها و پایانه های مهــران از جمله اربعین و برکت در حد 
جمعیت و زائران تردد کننده نیســت که باید برای سال 

های آینده توسعه یابد.
سلیمانی دشتکی گفت: با توجه به اینکه اربعین در سال 
های آتی در فصل گرم تابســتان برگزار می شود وجود 
سایبان، سرویس های بهداشتی و درخت کاری در مسیر 
راهپیمایی زائران در منطقه مهران اجتناب ناپذیر است.

استاندار ایلام افزود: هر چند بیشتر مسیر ایلام - مهران 
به صورن دو بانده تکمیل شده اما در برخی مقاطع مثل 
حد فاصل پل کنجانچم که یک نقطه کور محســوب می 

شود باید برای سال آینده بهسازی و تعریض شود.
وی تاکید کرد: توسعه زیرساخت های اربعین در مهران 
نیــاز مبرم به حضــور خیرین و نهادهایــی چون بنیاد 
مستضعفان و بنیاد برکت دارد تا به کمک دستگاه های 
دولتی بیایند تا برای ســال آینده کمترین مشــکل در 

زمینه زیرساخت داشته باشیم.

مظفــری-  عبــدالله   – ســاوجبلاغ 
خبرنگاریادگارامروز : 

شهردار و اعضاى شوراى اسلامى شهرجدید 
هشــتگرد با حضور در دبیرستان دخترانه 
هیمالیا بــا دانش آموزان این مدارس گفت 

و گو كردند.
مهنــدس آقائى ضمن گرامیداشــت هفته 
بهداشــت و روان در اینخصــوص در جمع 
دانش آموزان بیان داشــت: همان گونه که 
بهداشــت جســمانی افراد در حیطه علوم 
پزشکی از اهمیت شــایانی برخوردار است 
ســلامت و بهداشــت روانی فرد در جامعه 
على الخصوص دانش آموزان نیز بسیار مهم 
است. بهداشت روانیبه معنى تأمین و ارتقاء 

ســطح سلامت روانی و پیشگیری از ابتلاء به اختلالات 
و بیماری های روانیست به این معنی که هدف اصلی در 
تأمین بهداشت روانی، پیشگیری است وهمچنین انجام 
کلیه اقداماتی که از شــیوع و بــروز بیماری های روانی 
جلوگیری نموده و ســلامت کلیه افراد را تأمینکند. که 
این مهــم از طریق ایجاد فضای نشــاط انگیز و محیط 

فردی و اجتماعی آرام و مناسب حاصل می گردد.

شــهردار ادامه داد: باید با فرهنگ ســازى فضایى در 
جامعه ایجاد شود كه رفتن نزد مشاور و پزشك اعصاب 
و روان به میزان پزشــكان دیگــر صورت گیرد و تصور 
اینكه داشــتن تنش و بیمارى روانى تابو باشــد از بین 

برود. 
فاطمه جلیلى رئیس شــوراى اسلامى نیز كه در جمع 
دانش آموزان حضور داشــت ضمن إبراز خوشــحالى 
از پرداختــن به این موضوع گفــت:  ۱۸ تا ۲۴ مهرماه 

هرســال به عنوان هفته بهداشــت سلامت 
در نظر گرفته می شــود و با انتخاب شــعار 
هفته بر توجه دادن بــه هموطنان به ابعاد 
و زوایای مختلف بهداشت این عرصه روانی 

تاکید می گردد.
جلیلى ادامه داد: امســال نیز شعار »ارتقای 
ســلامت روان، جامعه بانشــاط« برای این 
منظور در نظر گرفته شــده كه پرداختن به 
ایــن موضوع در حیطه هاى مختلف جامعه 
راه را براى داشــتن جامعه اى شــاداب تر 

همرار مى كند.
در ادامــه محمود پایــكارى رئیس آموزش 
و پرورش شهرســتان إذعان داشت: داشتن 
احساس آرامش،احساس امنیت درونی،دور 
بودن از اضطراب و افســردگی و بهره مندی از سلامت 
ذهن و اندیشــه و تفکــر موضوعاتی اســت كه دانش 
آمــوزان را از هرگونه بزه دور نگاه مى دارد و در میزان 

یادگیرى ایشان مؤثر است.
ایشــان ضمن گرامیداشــت این هفته خانواده ها را به 
مشــورت با اهل فن و رفتن نزد مشاوران خبره ترغیب 

كرد.

بازدید شهردار و مدیران شهری شهرجدید هشتگرد از مدارس این شهر

استاندار ایلام تاکید کرد؛

لزوم ایجاد زیرساخت های دائمی در مرز مهران

بازدید فرماندار ساوجبلاغ و شهردار هشتگرد
از پروژه ایستگاه آتش نشانی شهرک ینگی امام

ساوجبلاغ – عبدالله مظفری- خبرنگاریادگارامروز : 
ابوالقاسم پالیزگیر فرماندار شهرستان ساوجبلاغ به همراه مهندس اخلاقی 
معاون عمرانی فرماندار و دکتر امیر بهمنی شهردار هشتگرد از پروژه احداث 
ایستگاه آتش نشانی شهرک ینگی امام بازدید و از نزدیک در جریان احداث 

این بنا و پیشرفت فیزیکی آن قرار گرفتند .
بهمنی گزارشی از تلاش شبانه روزی برای تعهد به وعده صورت گرفته به 
شهروندان ارائه نمود گفت : خوشبختانه این پروژه که در زمینی به مساحت 
۳۵۰ متر مربع کلنگ زنی شده با پیشرفت مناسبی در حال انجام است و 
عملیات خاکبرداری ، پی ریزی ، ستونها و سقف طبقه اول و ستونهایطبقه 
دوم با رعایت اصول فنی انجام شده است و طی چند روز آینده سقف طبقه 

دوم آن نیز اجرا خواهد شد .
بهمنی افزود : تهیه نقشه های اجرایی با توجه به کاربری تعریف شده برای 
این ساختمان از حساسیت ویژه ای برخوردار بوده و پس از تکمیل آن  شاهد 
آشیانه با ارتفاع سقف مناسب برای دو خودروی آتشنشانی و  اطاق مدیریت 
عملیات در طبقه اول و نیز اطاق اســتراحت ،  آبدارخانه،  انباری و ســایر 

امکانات اداری در طبقه دوم خواهیم بود. 
وی تصریــح کــرد :  بنا بر ضرورت اجرای طــرح و تاکید فرماندار محترم 
شهرســتان ، این پروژه با حمایت رئیس و اعضای شورای اسلامی شهر با 
پیشرفت بیشتری پیگیری و امیدواریم بتوانیم در دهه فجر امسال به بهره 

برداری برسانیم .
پالیزگیر فرماندار شهرســتان ســاوجبلاغ نیز با تقدیر از زحمات شهردار 
هشــتگرد و اجرای پروژه های متعدد عمرانی بر تکمیل این پروژه در زمان 

مقرر تاکید نمود .
احداث ایستگاه آتش نشانی در شهرک ینگی امام یکی از خواسته های اهالی 
از شهرداری و مدیران شهرستان بوده و اختصاص زمین و پیگیری مدیریت 
شــهری هشتگرد در ایجاد زیرساختهای شهری و عدالت محوری در همه 

محلات زمینه ساز تحقق این مطالبه بحق شهروندان خواهد بود .

رئیس حراست شرکت ملی گاز ایران ؛

حفظ کرامت ،جلب اعتماد مردم و کارکنان 
ماموریت امروز حراست است

ساری – امیری فر-یادگار امروز  
معاون ســازمان و رئیس حراست شرکت ملی گاز ایران در نشست با کارکنان 
حراست گاز مازندران گفت :حفظ کرامت ،جلب اعتماد مردم و کارکنان ماموریت 

امروز حراست است.
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان مازندران ، » سید مهران پیرایش » 
با اشاره به اینکه سازمان حراست به منظور سالم سازی محیط، ایجاد آرامش و 
ایجاد بستر مساعد برای فعالیت های کارکنان، تلاش خود را به کار خواهد گرفت، 
افزود: اقدامات صورت گرفته در حراست این شرکت، نشان دهنده پیشرفتی قابل 
قبول در امور حراســتی و این پیشرفت، مرهون تلاش های بی وقفه کارکنان 

خدوم حراست و مدیران مجموعه است.
پیرایش افزود: کارکنان حراســت  در ارتقــا و بالابردن اعتماد در مجموعه های 
کاریشــان نقش مهم و اساســی ایفا می کنند که در این راستا با پیگیری های 
ضروری، دقیق و به هنگام و انجام اقدامات پیشــگیرانه در راستای جلوگیری از 

هرگونه تخلف در ایجاد اعتماد نقش موثری دارند.
وی گفــت: رئیــس و کارکنان مجموعه حراســت باید فضای اعتمــاد را در 

مجموعه های کاری سازمان خود ایجاد کنند.

انعقاد توافق نامه همکاری بین اداره کل کار 
خراسان رضوی و انجمن صنفی شرکتهای 

خدماتی پشتیبانی و فنی مهندسی مشهد

 مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگار امروز :  
 در راســتای واگذاری بخشــی از امور تایید صلاحیت و رتبه بندی شرکتهای 
خدماتی ،توافق نامه همکاری بین اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی خراسان 
رضوی و انجمن صنفی شرکتهای خدماتی پشتیبانی و فنی مهندسی مشهد 
منعقد شد.سنجری مدیر کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی خراسان رضوی در رابطه 
با این خبر گفت: اعتقاد داریم که می توان از ظرفیت کانون حرف در فضاهای 
اقتصادی،حرفه ها و مشاغل خرد در بهبود شرایط کار و اشتغال به خوبی استفاده 
کرد.بخش خدمات در استان ظرفیت های بسیارخوبی دارد و ما در تلاش هستیم 
در حوزه کاری خود از این ظرفیت ها به خوبی اســتفاده کنیم .این توافق نامه 
شامل تشکیل پرونده برابر دستور العمل های ابلاغی، بررسی مدارک و مستندات 
و ارجاع پرونده های تکمیلی به این اداره کل جهت طرح در کمیته استانی می 
باشد.به همین منظور و در جهت جلوگیری از اتلاف وقت و طولانی شدن روند 
بررسی تعیین صلاحیت شرکتهای متقاضی این توافق نامه منعقد گردیده است.
مدیر کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی خراســان رضوی در ادامه تصریح کرد:ما 
شــما را باور داریم و در همین راستا با واگذاری بخشی از وظایف تصدی گری 
در قالب تفاهم نامه امیدواریم انجمن از فرصت پیش رو در جهت ارائه خدمات 
مطلوب به مردم به نحو احسن استفاده نماید.سنجری در خاتمه افزود:در صورت 
مشــاهده و ضعف در عدم رعایت قوانین و تخلف از دستورالعمل های مربوطه 
حتمــاً اخطار های لازم داده خواهد شــد وی افزود: معتقدیم با همدلی و هم 
افزایی  و روحیه مشارکت مشکلات از پیش رو برداشته و خدمات در سریعترین 
زمان ممکن در دست رس مردم خواهد بود.در این جلسه ابتدا عبدا... زاده رئیس 
کانون کارفرمایی انجمن های صنفی حرف استان در مطالبی گفت:خوشحال 
هستیم که بتوانیم در جلسات، برنامه ها و اهداف استان حضوری پر رنگ و فعال 
داشته باشیم.ما عاشق کارو فعالیت هستیم و امیدواریم که بتوانیم به عنوان بازوان 
اجرایی به مجموعه وزارت تعــاون،کار و رفاه اجتماعی کمک کنیم .عبدا...زاده 
هدف خود را در این مسیر خدمت به جامعه کارگری و کارفرمایی استان اعلام 
نمود و گفت:در خدمت به جامعه هدف کوتاهی نخواهیم داشت و تلاش خواهیم 

کرد تا امور به نحو احسن اجرایی گردد.

اجرای طرح »فاطمه شناسی« در مدارس لرستان

خرم آباد-مهری پهلوانی-خبرنگاریادگار امروز:  
معاون آموزش و پرورش لرستان گفت: در قالب طرح مصباح الهدی 
هر ســال چند اداره کل در زمینه شناساندن سیره و زندگی یکی از 
ائمه به دانش آموزان فعالیت می کنند که امسال »فاطمه شناسی« 

به لرستان واگذار شده است.
حجت مؤمنی با اشــاره به این کــه آموزش و پــرورش به تنهایی 
نمی توانــد بار آموزش و تربیت کــودکان را برعهده بگیرد و دیگر 
دستگاه ها نیز باید کمک کنند، گفت: ما در سطح وزارت، اداره کل 
و شهرســتان ها و نواحی اداره انجمن اولیا و مربیان را داریم که در 

طول سال در بحث آموزش خانواده فعالیت می کند.
وی با اشاره به فعالیت اداره قرآن، عترت و نماز در اداره کل آموزش 
و پرورش اســتان لرستان، اظهار کرد: توســط این اداره دوره های 
اعتقادی، امام شناسی، گفتمان مهدویت و مرجع شناسی در سطح 

استان برگزار می شود.
مؤمنی با اشــاره به افتتاح حضور هزار نفری دانش آموزان در نماز 
جمعه، تصریح کرد: امسال طرح مصباح الهدی با محوریت شناخت 
فاطمه زهرا)س( از برنامه هایی است که در سطح مدارس استان و 

در آموزش و پرورش استان لرستان اجرا خواهد شد.
وی ادامه داد: در قالب طرح مصباح الهدی هر ســال چند اداره کل 
در زمینه شناســاندن ســیره و زندگی یکی از ائمه به دانش آموزان 
فعالیت می کنند که امســال فاطمه زهرا)س( شناســی به استان 

لرستان واگذار شده است.  

صادرات میله گرد برای اولین بار
CIS از بندرامیرآباد به کشورهای حوزه

ساری – امیری فر-یادگار امروز  
معــاون بندری و امــور اقتصادی بندر امیرآباد با اعــلام این خبر گفت : اولین 
محموله میله گرد به عنوان کالای جدید صادراتی به وزن ۳ هزار تن از ازطریق 

بندرامیرآباد به کشورهای حوزه CIS صادر شد.
به گزارش روابط عمومی منطقه ویژه اقتصادی بندر امیرآباد؛ مهندس رنگ آور 
افزود ؛این محموله برای اولین بار بصورت صادرات دریایی از مبدا بندر امیرآباد به 
کشور های آسیای میانه و CIS صادر و تداوم خواهد داشت و مقرر است علاوه 
بر صادرات میله گرد از طریق مرزهای زمینی توسط کشتی نیز از بندرامیرآباد به 

کشورهای دیگر صادر شود.
این مقام مسئول خاطرنشان کرد: بندرامیرآباد از آمادگی کامل و توان تجهیزاتی 
و پشــتیبانی در راستای سیاستهای اقتصاد مقاومتی برای جذب صاحبان کالا 
و ســرمایه گذاران  بخش خصوصی  در راســتای رونق تولید و اشتغال منطقه  
برخوردار می باشــد و امیدواریم با این آمادگی سهم صادرات کالا از طریق مرز 

دریایی امیرآباد در مدت باقیمانده سال جاری افزایش یابد.

41 پروژه نیمه تمام ورزشی گیلان 
در انتظار تخصیص اعتبار

گیلان-خبرنگاریادگار امروز :
مدیرکل ورزش و جوانان گیلان گفت: هم اکنون 41 پروژه ورزشی نیمه تمام در 
سطح استان گیلان وجود دارد که برخی ها در حال تکمیل هستند و تعدادی هم 

به دنبال تخصیص اعتبارشان هستیم.
مریم بخشــی با اشاره به فرارسیدن هفته تربیت بدنی، اظهار کرد: به مناسبت 
فررســیدن هفته تربیت بدنی و ورزش چهار زمین چمن مصنوعی با اعتباری 
بالغ بر 80 میلیارد ریال در شهرستان های آستارا، رشت و آستانه اشرفیه افتتاح 

افتتاح می شود.
مدیرکل ورزش و جوانان گیلان افزود: تمام اعتبارهای هزینه شده برای این چهار 
پروژه از محل استانی، ملی و وزارت ورزش بوده که در روزهای هفته تربیت بدنی 

با حضور مسئولان استانی به بهره برداری می رسد.
وی ادامه داد: هم اکنون 41 پروژه ورزشی نیمه تمام در سطح استان گیلان وجود 
دارد که برخی ها در حال تکمیل و تعدادی هم با حمایت و رایزنی های نمایندگان 

مجلس و مسئولان ارشد استانی به دنبال تخصیص اعتبارشان هستیم.
بخشی تصریح کرد: بدون تردید با راه اندازی این تعداد از پروژه ها هم به سرانه 
فضاهای ورزشی استان افزوده می شود و هم بستری مناسب برای جذب بیشتر 

مردم به ورزش فراهم می شود.

برای تداوم خدمت رسانی 
به زوار تا یک هفته پس از اربعین

 مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگار امروز : 
 با دستور تولیت آستان قدس رضوی خدمت رسانی ستاد اربعین این آستان 
تا یک هفته پس از اربعین و تا زمان بازگشــت کامــل زائران ادامه خواهد 
داشت.حجت الاسلام والمسلمین احمد مروی در حاشیه بازدید از موکب ها 
و آشپزخانه مرکزی آستان قدس رضوی گفت: با توجه به حجم بالای تردد 
زائران از مرز مهران، آســتان قدس رضوی خدمات متنوع و گســترده ای را 
به طور شــبانه روز به زائــران در این مرز ارائه می دهد بطوریکه آشــپزخانه 
مرکزی آســتان قدس در این مرز روزانه ۱۵۰ هــزار پرس غذای گرم بین 
زائران توزیع می کند.وی با بیان اینکه ســتاد اربعین آســتان قدس در مرز 
مهران برای اســتقبال و میزبانی از موج بازگشت زائران آمادگی کامل دارد، 
ابراز کرد: روند خدمت رســانی آســتان قدس رضوی به زائران کربلا تا یک 
هفته پس از اربعین و بازگشت کامل زائران ادامه خواهد داشت.تولیت آستان 
قدس رضوی گفت: درحال حاضر حدود یک هزار نفر در ستاد اربعین آستان 
قدس در مرز مهران در حال خدمت رسانی به زائران هستند و خدمات متنوع 

و گسترده ای را به زائران ارائه می دهند.

مدیرکل بهزیستی استان

بیش از 5 هزار نابینا درکرمانشاه وجود دارد

رئیس اتاق بازرگانی فارس

تولید پاشنه آشیل اقتصاد کشور است



»منشور اخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
 از اهداف این رسانه است 

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران
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گوجه فرنگی و لوبیا 
روی خاک ماه و مریخ کاشته شدند

محققان موفق شــده اند ۹ گونه ســبزیجات از جمله گوجه فرنگی، 
تربچه و  لوبیا را در خاک شــبیه ســازی شــده ماه و مریخ کشت و 

محصول برداشت  کنند. 
به نظر می رســد رویای ناسا برای شهرک ســازی در مریخ کم کم 
رنگ  حقیقت به خود می گیرد. در همین راستا دانشمندان بی وقفه 
مشــغول فعالیت  هستند تا مشــکل تامین غذا در این زمینه را حل 

کنند. 
اکنــون محققان ۹ گونه مختلف از ســبزیجات از جمله کینوا،گوجه 
فرنگی و  تربچه را بررســی کرده اند که  قابلیت رشــد در خاک ماه و 

مریخ را دارند. 
آنها خاک شــبیه سازی شــده ماه و مریخ را با برخی مواد ارگانیک 
ترکیب  کردند و توانســتند میوه و دانه برخی محصولات کشاورزی را 
برداشت  کنند. برخی از این دانه ها و میوه ها برای کشت نسل جدید 

محصولات  کشاورزی به کار خواهد رفت. 
محققان دانشــگاه واشنگتن سعی کردند ۱۰ نوع محصول مختلف را 
در  خاک شبیه سازی شــده ماه و مریخ کشت کنند. در این تحقیق  
کشت  ترتیزک، گندم سیاه، گوجه فرنگی،تربچه، کینوا، اسفناج، لوبیا، 
 شابانک) rocket (، پیاز کوهی و تره فرنگی بررسی شد و فقط کشت 
 اســفناج موفقیت آمیز نبود.  شبیه سازی خاک ماه  با توجه به نمونه 
های ارســالی به زمین انجام شده  اســت. اما هنوز نمونه ای از خاک 
مریخ به زمین فرســتاده نشده، بنابراین  در این تحقیق خاک مریخ با 
توجه به اطاعاتی که لندرهای وایکینگ و  مارس  Pathfinder  ثبت 

کرده اند، شبیه سازی شد. 

دست رباتیک 
مکعب روبیک را به سرعت حل می کند

یک شــرکت تحقیقاتی بعد از چند سال تاش موفق به تولید دست 
 رباتیکی شــده که با اســتفاده از هوش مصنوعی قادر به حل سریع 

معمای  مکعب روبیک است. 
شــبکه های عصبی مورد استفاده این دســت رباتیک می تواند حل 

سریع  مکعب روبیک را ممکن کند. 
شــرکت  OpenAI  که این دســت رباتیک را تولید کرده می گوید 
در آن از  سیستم کدنویســی  OpenAIFive  استفاده کرده است. 
برنامه ریزی برای  تولید دســت رباتیک مذکور از بهار ســال ۲۰۱۷ 

آغاز شده بود. 
در حال حاضر دقت این ربات برای حل مکعب روبیک ۶۰ درصد بوده 
 و اگر میزان به هم ریختگی رنگ های مکعب بسیار زیاد باشد، ممکن 
 است ربات نتواند آن را حل کند. در مجموع در جریان آزمایش های 
 انجام شــده، این ربات در ۲۰ درصد موارد نتوانســته معمای مکعب 

 روبیک را حل کند. 
ربات یادشده در ابتدای فعالیت خود هیچ اطاعاتی در مورد نحوه کار 
 کردن با مکعب روبیک و شیوه کنارهم چیدن بخش های همرنگ با 
 یکدیگر نداشــت، ولی به تدریج با دریافت اطاعات از سیستم هوش 
 مصنوعی و ارتقای توان یادگیری خود توانست با صرف زمانی بین سه 

 تا چهار دقیقه معمای مکعب روبیک را حل کند. 

 »هوش مصنوعی« که انســان موفق به تولید 
آن شــده، به زودی با آنالیــز  وجوه مختلف 
ذهن، جای انسان را می گیرد، به همین دلیل 
مرکز فضای  مجازی رویارویی هدفمند با این 

فناوری را در دستور کار قرار داده است. 
مفهوم »هوش« همــواره یکی از جذابترین و 
تقریبــا پیچیده ترین مفاهیم بوده  و هســت 
و از آنجایی که علم متعقد اســت که جایگاه 
هوش، مغز است انسان  همواره در جستجوی 
کدگشــایی عملکرد این عضو اسرارآمیز بدن 
بوده  اســت. با این وجود امروزه علم تقریبا به 
این میزان از بلوغ رسیده که  بتواند ماشین ها 
و ابزاری بسازد که هوشمندانه عمل کنند؛ به 
عبارت دیگر  بشر توانسته »هوش مصنوعی« 

تولید کند. 
شــاید این پیش فرض که فنــاوری »هوش 
مصنوعــی« به تازگی تولید شــده و  در زمره 
فناوریهــای نوین قرار گرفته فرض درســتی 
نباشد چرا که  سالهاست که برخی ماشین ها 
و ابزار این قابلیت را دارند که در کنار  انسان، 
تمــام امور را انجام دهند و انســان تنها ناظر 

عملیات آنها باشد. 
اما آنچــه که امــروز هوش مصنوعــی را به 
عنوان یک فنــاوری نوین بارز  کرده، ورود آن 
به مباحــث مختلف زندگی ما اســت. هوش 
مصنوعی بــه کلیه  مباحــث مختلف زندگی 
ما ورود کــرده و دیگر نمی توان گفت هوش 
 مصنوعی تنها بخشــی از توانایی انسان را در 

برمی گیرد. 
بــه بیان دیگر، پیش از ایــن هوش مصنوعی 
تنها به بخشی از توانایی انسان،  شامل بخشی 
از یادگیری و قدرت استنتاج، بخشی از قدرت 
تحلیل و بخشــی  از قدرت پردازش اطاعات 
حجیم، ورود کــرده بود اما آنچــه که امروز 
 هوش مصنوعی را برای ما بسیار بارز، اساسی 
و حیاتــی کرده و محققان  بــر آن اتفاق نظر 
دارند، این است که هوش مصنوعی قرار است 
جای  انسان را به طور کامل بگیرد. نمونه های 
این اتفاق از هم اکنون در زمینه  هواپیماهای 
بــدون خلبان و خودروهای خودران دیده می 

شود. 
به همین دلیل اســت که کشورهای مختلف 
در حال بررســی ابعاد مواجهه با  این فناوری 
هســتند. بــرای مثال این کشــورها در حال 
بررسی این موضوع  هستند تا بدانند زمانی که 
هوش مصنوعی وارد زندگی بشر می شود آیا 
می  توان مطمئن بود که همانطور که انســان 
وقایع را پردازش می کند، هوش  مصنوعی نیز 
عمل کرده و مانند انسان در لحظه و در زمان 

لازم تصمیم  می گیرد و یا خیر؟

ë  جایگاه هوش مصنوعی در ایران
کجاست

وی با بیان اینکه اگر به همین شکلی که امروز 
درحال حرکت هستیم، پیش  برویم، ۱۰ سال 
بعد، از آن چیزی که امروز هستیم هم عقب تر 
خواهیم بود،  گفت: فکر نکنیم که ۱۰ ســال 
دیگر به اندازه ۱۰ ســال رشد خواهیم داشت. 
 چرا که دنیا به اندازه هزار ســال رشد کرده و 
ما فاصله مان بیشتر می  شود. به همین خاطر 
زمانی که مقام معظم رهبری، حکم شــورای 
عالــی و  مرکز ملــی فضای مجازی را انشــا 
فرمودند یکی از اهدافی که برای شــورا  قرار 
دادند مواجهه فعال، هوشمندانه و خردمندانه 

با فضای مجازی بوده  است. 
آسوشه با اشاره به اینکه گوگل ۱۵ استارتاپ 
اساسی را در حوزه هوش  مصنوعی به خدمت 
گرفته است، ادامه داد: به طور کلی باید گفت 
که  شرکتهایی مانند گوگل و اپل به طور جدی 
در حوزه هوش مصنوعی کار  می کنند و برای 
خودشان تا سال ۲۰۲۵ و ۲۰۳۰ اهدافی قرار 
داده اند. اما  ما در کشــور کدام شرکت بزرگ 
تک شــاخ )یونی کورن( را داریــم که بتواند 
 اســتارت آپهای ما را در کنار خودش بگیرد و 
ابعاد مختلف هوش مصنوعی  را هدایت کرده و 

در کشور مورد بهره برداری قرار دهد؟
معاون مرکز ملی فضای مجازی تصریح کرد: 
با این شــرایطی که در  کشــور بــرای بخش 
خصوصی درست کرده ایم، این بخش هر روز 
ضعیف  تر می شــود. در حالیکه گوگل و اپل 
خودشان را برای ۱۰ تا ۲۰ سال آینده  تجهیز 
کرده و برای آنکه حکومت جهانی شان خدشه 

دار نشود، هزینه می  کنند. 

وی با بیان اینکه متاسفانه ما در هدایت بخش 
خصوصی خیلــی فعال و  اثرگــذار نبوده ایم، 
اضافه کرد: با این قوانین مالیاتی و بیمه ای و 
انواع  قوانینی که واقعا دست و پا گیر هستند 
و متناسب با عصر فضای مجازی  مورد بازبینی 
قرار نگرفته اند، اجازه بزرگ شــدن به بخش 
خصوصی این  حوزه نداده ایــم. این قوانین و 
مقــررات صرفاً برای دوران ســنتی ما تعبیه 

شده  بود. 

ë  ارسال نامه عملکرد هوش مصنوعی به
رئیس جمهور  

معــاون مرکز ملــی فضای مجــازی با بیان 
اینکــه راجع به اینها باید فکر شــود  و بخش 
های حقوقــی و قانونگذار و قضایی باید راجع 
به این مباحــث کار  کنند، ادامه داد: به دلیل 
موضوعــات متنوع و بســیار اثرگــذار، صف 
حجیمی  از آیین نامه ها و اســناد در پشــت 
درهای شــورای عالی تشکیل شده است،  لذا 
برای کارهایی هم که انجام شده، سرعت لازم 

وجود ندارد. 
وی بــا بیــان اینکه ما در مرکــز ملی فضای 
مجازی نامه هایی را با عنوان   »بلوغ سازمانی« 
در بحــث تاثیــر عملکرد هــوش مصنوعی 
در اقتصاد،  بهداشــت، آمــوزش و پرورش و 
کشــاورزی، برای رئیس جمهور ارسال  کرده 
ایــم، اضافه کرد: در بحــث پولی مالی نیز در 
حال آماده سازی مسائلی  هستیم که از طرف 
رئیس جمهور به مجموعه هایی که متولی آن 

هستند  ارسال شود. 
نامه هایــی را با عنوان »بلوغ ســازمانی« در 
بحث تاثیر عملکرد هوش  مصنوعی در اقتصاد، 

بهداشت، آموزش و پرورش و کشاورزی، برای 
 رئیس جمهور ارسال کرده ایم تا به مجموعه 
هایی که متولی آن هستند  ارسال شودمعاون 
مرکز ملی فضای مجــازی ادامه داد: مضمون 
این نامه ها  این اســت کــه نهادهای متولی 
در آینــده نزدیک در کنار هــوش مصنوعی، 
 اینترنت اشــیا، باکچین، پلتفرم ها و ســایر 
فناوری های تحول آفرین، چه  شــکل و نمایی 

خواهند داشت یا باید داشته باشند. 

ë هوش مصنوعی چه مخاطراتی دارد

آسوشه در مورد مخاطرات رویارویی با هوش 
مصنوعی اظهار داشــت:  اصلــی ترین بحث 
هوش مصنوعی این است که انسان آرام آرام 
اعتماد به  نفســش را از دست می دهد و آرام 
آرام بدون ماشین هیچ کاری نمی تواند  بکند. 
اگر امروز گوشــی شــما کمک مــی کند که 
شــما تصمیم بگیرید، فردا و  به واسطه هوش 
مصنوعی، شما از گوشی تان و دستیارتان می 
خواهید که  برای شما تصمیم بگیرد. در بخش 
اقتصادی، سرمایه گذاری و حتی ایجاد  ارتباط 
و همــکاری با یک مجموعه، ایــن اتفاق می 
افتد. به همین دلیل ما در  سند اینترنت اشیا 
تاکیدمان این بوده که باید حواســمان جمع 
باشــد که با بهره  گیــری از هوش مصنوعی، 
کرامت انســانی با حضور ماشــین هایی که 
تقریبــا  همه کارها را برای ما انجام می دهند، 

زیر سوال نرود. 
وی ادامــه داد: این ماشــین ها مثل انســان 
هستند؛ وقتی با ماشین برخورد  کرده و تعامل 
دارید اصا احســاس نمی کنید که انســان 
نیســت. همه جواب ها  و ســوالات که مطرح 
می شود درست مثل این است که یک انسان 
پیش  روی شما نشســته و شما را می بیند و 
پیشینه شما را هم از روی شبکه  برمی دارد و 
آنالیز می کند. به طور کلی به واســطه هوش 
مصنوعی،  مباحث اخاقی در آینده به چالش 

کشیده خواهند شد. 
آسوشه با اشاره به اینکه این موضوع در همه 
جا مطرح اســت، گفت: برای  مثال اروپایی ها 
در کنفــراس داووس ۲۰۱۹ بحث »اخاق در 
فضای  مجــازی« را به صــورت جدی مطرح 
کردند. در کشــور ما نیز موضوع  اخاق خط 
قرمز اســت و ما باید مواظب باشیم که هوش 
مصنوعی مانند  یک سیل به سمت ما می آید. 
امروز این ســیل اگرچه یک مســیل ضعیف 
 اســت اما به زودی چنان قوی خواهد شد که 
شــما بدون آن نمی توانید دیگر  زندگی کنید 
و اگــر اقدامات لازم را انجام نداده باشــیم با 

مشکل مواجه می  شویم. 

ë  دولت گریزی با فناوری هوش
مصنوعی

معاون مرکز ملی فضــای مجازی اضافه کرد: 
تهدید بعدی این اســت کــه این  نوع فناوری 
های نوین را »فناوری دولت گریز« می نامند. 
مثل باکچین،  اینترنت اشیا و علوم شناختی؛ 
به این معنی که این فناوریها به نحوی  حرکت 
می کنند که قدرت و اختیارات دولت، در برابر 
آنها بســیار پایین می  آیــد. اینکه می گوییم 
ســازمانها و وزارتخانه ها برای تقابل با هوش 
 مصنوعی باید آماده باشــند به این علت است 
کــه به زودی و در آینده  نزدیک، ماشــین ها 
مــی آیند و جای آنها را مــی گیرند. بنابراین 
تهدید بعدی  هــوش مصنوعی، قابلیت دولت 

گریزی آن است. 
اینکه می گوییــم ســازمانها و وزارتخانه ها 
بــرای تقابل با هــوش مصنوعــی  باید آماده 
باشــند به این علت اســت که به زودی و در 
آینده نزدیک، ماشــین  ها مــی آیند و جای 
آنها را می گیرندآسوشه ادامه داد: بحث دیگر 
مباحث  مربوط به امنیت کشور است. مسائل 
امنیتی کشور با هوش مصنوعی  شدیداً تحت 
تاثیر قرار می گیرد و اگــر هوش مصنوعی را 
در اختیار  بگیرند، مقابله با هجمه دشــمنان 
کار سختی خواهد شد. امروز ما چیزی به  نام 
هوش مصنوعی در کشــور نداریم؛ امروز تنها 
گوگل است که اطاعات  ما را می برد، یا یک 
ســری پیام رسان هســتند که اطاعات ما را 
در اختیار  دارند و ماشــین هایی وجود دارند 
که حجم وســیعی از اطاعــات را آنالیز می 
 کنند. اما اگر هوش مصنوعی بیاید و یک مغز 
متفکر با دســتیاری که یک  مغز متفکر دارد 
به این عرصه وارد شــود، دیگــر تنها موضوع 
جمع آوری  اطاعات مطرح نیســت و موضوع 

متفاوت می شود. 
وی گفــت: به این معنی کــه اطاعات جمع 
آوری می شــود و با اخــاق ،  رفتار، اقدامات 
روزانه و مســیر و کارهایی که روزانه برای هر 
فرد وجود  دارد، ترکیب خواهد شد. تا پیش از 
این اطاعاتی که گوگل و پیام رسان ها  جمع 
آوری می کردنــد، اطاعات خام بود و خیلی 
به کار نمی آمد؛ اما در  هوش مصنوعی جمع 
آوری اطاعات به صورت پردازش شده است 
که  می تواند اثرات بسیار شگرف و عمیقی را 
در بحــث های امنیتی، اجتماعی  ، فرهنگی و 

اقتصادی ما بگذارد. 
بــه گفته معــاون مرکز ملی فضــای مجازی 
به مرور، انســان با حضــور هوش  مصنوعی و 
هوشــی که وجوه مختلف انسان را می تواند 
شبیه ســازی کند،  کشــور را بی هویت می 
کند. به عبارت بهتــر، با هوش مصنوعی مرز 
 کشورها زیر سوال می رود. همانطور که امروز 
هم فضای مجازی مرز  کشورها را به یک شکل 

دیگر زیر سوال برده است. 

هشدار درباره مخاطرات یک فناوری دولت گریز

محققان دانشگاهی اپلیکشــنی ابداع کرده اند که با انتشار و 
جمع آوری  صدای ســفید در اتاق می تواند تنفس نوزادان را 

رصد و اختال آپنه  خواب در آنها را ردیابی کند. 
محققان دانشــگاه واشــنگتن  یک اپلیکیشــن جدید برای 
بلندگوهای هوشمند   )مانند اکو متعلق به آمازون( ابداع کرده 
انــد که به والدین کمک می کند  تنفس نوزادان خود را تحت 

نظر بگیرند. 
این اپلیکیشن که  BreathJunior  نام دارد عاوه بر تنفس 
کودک، عائم  آپنه خواب کودکان را نیز ردیابی می کند. آپنه 
خواب نوعی اختال است  که در آن راه هوایی در بینی و حلق 

مسدود می شود. 
محققان دستگاه مذکور را روی ۵ نوزاد در واحد مراقبت های 
ویژه  بیمارستان واشــنگتن آزمایش کرده اند. این گروه قصد 
دارند اپلیکیشــن  مذکور را به عنوان یک محصول تجاری به 
بــازار عرضه کنند. اما در  وهله اول آنها یافته های خود از این 
آزمایش را در کنفرانس سالانه  MobiCom  در مکزیک ارائه 

خواهند کرد. 

اپلیکیشن مذکور طوری طراحی شده تا صدای سفید منتشر 
و ضبط کند.  امواج صوتی صدای ســفید از بلندگو ارسال می 
شوند و سپس با  میکروفون تعبیه شده در بلندگوی هوشمند 

جمع آوری می شوند. 
  اپلیکیشن می تواند در اصوات جمع آوری شده، سیگنال های 
اصلی را  از صدای سفید مجزا کند. تمایز میان صدای سیگنال 
صدای ســفید و  نسخه انعکاس یافته آن  در اتاق تحلیل می 

شود و مکان نوزاد و  دیافراگم حرکات او تعیین می شود. 

 »کریستینا کوخ« و »جســیکا میر« نخستین پیاده روی 
فضایــی زنانه دنیا  را انجام دادنــد. آنها طی ماموریتی که 
بیش از ۷ ساعت طول کشید  بخشی از باتری های ایستگاه 

فضایی بین المللی را تعمیر کردند. 
کریستینا کوخ و جســیکا میر، دوفضانورد ناسا نخستین 

پیاده روی  فضایی تمام زنانه دنیا را انجام دادند.  
هدف از ایــن پیــاده روی فضایی انجام یــک ماموریت 
تعمیراتی در  ایســتگاه فضایی بین المللــی بود. آنها طی 
پیاده روی فضایی که بیش از ۷  ســاعت طول کشید، یک 
دستگاه کنترل نیرو مربوط به شبکه پنل های  خورشیدی 

را تعمیر کردند. 
واحدهــای باتری  BCDU  ایســتگاه فضایی بین المللی 
نتوانستند برق  بیشتری تامین کنند و به همین دلیل کوخ 
و میر طی عملیاتی آنها را  جایگزین کردند. البته  مشــکل 
این باتری ها روی فعالیت های خدمه  ایستگاه فضایی بین 
المللی تاثیری منفی نگذاشــته بود اما به هرحال آنها  باید 
تعویض می شــدند.واحدهای  BCDU  شارژ باتری ها را 

تنظیم می  کنند. 
کوخ پیش از این ۴ راهپیمایی فضایی دیگر نیز انجام داده 
و چهاردهمین  زنی اســت که در فضا پیاده کرده است. اما 

این نخستین پیاده روی  فضایی میر به حساب می آید.  
نخســتین پیاده روی زنانه فضانوردان ناسا قرار بود در ماه 
مارس انجام  شــود اما به دلیل نبــود لباس فضانوردی در 

سایز مناسب به تعویق افتاد. 

نخستین پیاده روی فضایی زنانه انجام شدبلندگوهای صوتی آپنه خواب نوزادان را رصد می کنند
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رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی گفت: از ایجاد خط ارتباطی مشترک  میان ایران و آذربایجان برای 
هماهنگی برنامه های مرتبط با حوزه های  فناوری و نوآوری استقبال می کنیم. 

دکتر علی وحدت در جریان دیدار با تورال کریملی، رئیس آژانس  نوآوری و تکنوپارک آذربایجان گفت: 
صندوق نوآوری در راستای  تامین مالی شرکت های دانش بنیان شکل گرفته و انواع و اقسام  تسهیات 

و خدمات باعوض را در اختیار آنها قرار می دهد.  
وی در ادامه با بیان اینکه صندوق نوآوری و شکوفایی قصد دارد با  همکاری طرف آذربایجانی، مقدمات 
حضور شــرکت های دانش بنیان  ایرانی در آذربایجان را فراهم کند، گفت: در همین راســتا از حضور 
 شرکت های ایرانی در نمایشگاه باکوتل حمایت می کنیم. ما شریک  استراتژیک آذربایجان بوده و آماده 

گسترش همکاری ها در حوزه های  نوآوری و فناوری با آذربایجان هستیم.  
وحدت در ادامه با ارائه چهار پیشــنهاد راهبردی برای توســعه  همکاری هــای فناورانه میان ایران و 
آذربایجان گفت: از ایجاد خط  ارتباطی مشــترک میان دو کشور برای هماهنگی برنامه های مرتبط با 

 حوزه های فناوری و نوآوری با همکاری سفارتخانه های ایران و  آذربایجان استقبال می کنیم.   
وی با بیان پیشنهاداتی در راستای همکاری دو کشور ادامه داد: »ایجاد  تور بازدید فناوری«، »استقرار 

شــرکت های ایرانی در شهرک صنعتی  مشــترک« و »ایجاد فاند مشترک برای حمایت از شرکت های 
مشــترک  ایرانی و آذربایجانی« از دیگر پیشنهادهایی است که دکتر وحدت در  دیدار با رئیس آژانس 

نوآوری و تکنوپارک آذربایجان مطرح کرد.  
ë پتانسیل استارت آپی ایران بالاست

تورال کریملی، رئیس آژانس نوآوری و تکنوپارک آذربایجان در  ســخنانی با بیان اینکه پتانسیل ایران 
در حوزه اســتارت آپی بسیار بالاست،  از حضور شرکت های بزرگ دانش بنیان و استارت آپ های ایرانی 
در  نمایشگاه باکوتل استقبال کرد.  وی ضمن ابراز رضایت از محصولات شرکت های دانش بنیان ایرانی 
 به خصوص در حوزه نفت و گاز، گفت: بازار نفت روسیه می تواند  مشتری محصولات دانش بنیان ایرانی 
باشــد.  کریملی در ادامه درباره نحوه پذیرش شرکت های فناور در آذربایجان  گفت: مراحل پذیرش ما 

برای این شرکت ها بسیار ساده است و از  کمترین بروکراسی در این زمینه برخورداریم.  
رئیــس آژانس نوآوری و تکنوپارک آذربایجان در پایان یادآور شــد: برخی  شــرکت های ایرانی به ما 
پیشــنهاد دادند که ما در باکو به صورت محدود  تولید کنیم و اســتاندارد بگیریم و سپس از ایران به 

سایر کشورها صادر  کنیم. 
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